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Az emberi méltóság
nem alku tárgya!
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   MEOSZ elnökségének 2015. évi 
megválasztását követően több napon át tartó 
stratégiai egyeztetést folytattunk, hogy közö-
sen jelöljük ki azokat az irányokat, amelyeket 
a szövetség szintjén kívántunk megvalósítani: 
gazdálkodás helyreállítása, a központ szakmai 
stábjának kialakítása, érdekvédelmi stratégiák 
átgondolása, elvek tisztázása, együttműködések 
és kapcsolati rendszerek megújítása terén.

Tavaly döntöttünk úgy először, hogy ezentúl 
évente kiadja a MEOSZ az érdekvédelmi évköny-
vet, mely a tárgyévben folyt érdekvédelmi mun-
kának az összegzését jelenti. Mindenre nem tud 
kiterjedni a terjedelem kötöttsége miatt, de az 
esszenciáját képes bemutatni az itt folyó tevé-
kenységnek.  

Mint minden évben a kudarctól kiindulva a rész-
megoldáson át a sikerig minden előfordult a szö-
vetség életében, amelyet a következő oldalakon 
el is olvashatnak.

Negyedik éve vagyok felelős a szövetség tevé-
kenységéért, és ez idő alatt szerzett tapasztala-
tokat kívánnám összegezni röviden. Van hova fej-
lődnie az államnak, a társadalomnak, szakmának, 
érdekvédelemnek, de még a fogyatékos emberek 
közösségének is, hogy a fogyatékos emberek 
helyzetében jelentős javulást tudjunk elérni.

Több mint négy évtizede, amikor a mozgássérült 
emberek közössége úgy döntött, hogy egyesüle-
teket alakítanak a közösségük helyi szintű össze-
fogása érdekében, majd közösen megalakították 
a szövetséget, akkor talán még nem is sejtették 
mivé fogja kinőni magát ez az ötlet.

Kezdetben a közösségépítés, a szabadidő kelle-
mes eltöltése, a helyi közös gondokra a megol-

dások keresése volt a cél. Majd a szövetség meg-
alakításával egy sokkal határozottabb, az egész 
társadalmi csoportot érintő problémák felvetését 
vállalta fel a közösség, főleg egy olyan időszak-
ban, amikor ez még „gyermekcipőben” járt.  A 
MEOSZ és tagszervezetei közösen eredményesen 
munkálkodtak, hisz a közösséget érintő fajsúlyos 
kérdésekben érték el, hogy az állam intézkedé-
sekkel – támogatási formák kialakításával, jog-
szabályokban történt rögzítéssel – rendezze eze-
ket a problémákat. 

Mindenképpen szerencsés volt, hogy olyan em-
berek alkották ezt a közösséget, akik az elkötele-
ződésük mellett olyan tudással és innovatív gon-
dolkodással rendelkeztek, hogy már az alapok 
letételénél erőteljesen meg tudták határozni az 
irányt, ami egy erős karakterű szervezet kialakí-
tását is eredményezte. A négy évtized alatt meg-
történt az erős és kiterjedt szervezeti struktúra 
kialakítása, és mára meghatározó érdekvédelmi 
profilja van a szervezetnek. Kialakultak a moz-
gássérült emberek támogatási rendszerei, elér-
tük, hogy számtalan jogszabály rögzíti azokat. 
Magyarország huszonegy éve megalkotta a saját 
törvényét (1998. évi XXVI. törvény a fogyatékos 
emberek jogairól és esélyegyenlőségük biztosí-
tásáról) arra vonatkozóan, hogy meghatározza a 

 A
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szükséges lépéseket és szakterületenként össze-
hangolja az elvégzendő feladatokat, és monito-
rozza azok haladását. Majd magunkénak éreztük 
az ENSZ egyezményben foglaltakat, és ratifikáltuk 
másodikként a világban. Megfogalmazhatjuk, van 
egy íve a folyamatnak és érezhetjük ezt valami-
féle garanciának is, hogy egy bizonyos ütemben 
halad az ügy a maga útján. Ezeket a folyamato-
kat mindenki másképp értékeli, akár a haladás 
ütemére vagy a megvalósulás minőségére gon-
dolunk.  Az állam és az apparátusa valószínűleg 
elégedett, mondván mekkora utat tettünk meg 
és mennyivel másabb helyzetben van a fogyaté-
kos emberek közössége. Igen, változott a helyzet 
és más az érdekvédelem feladata is. Elérkeztünk 
oda, hogy a meglévő rendszerek akkori gondol-
kodásmódját frissítsük a CRPD szellemiségében, 
amit vállaltunk is az ENSZ egyezmény ratifikálá-
sával. Komoly kihívásnak számít ma, de az még 
inkább, hogy az érdekvédelem elérje a meglévő 
jogszabályainkban rögzítettek mindennapi gya-
korlattá válását. Röviden, minden magyar moz-
gássérült ember bárhol él ebben az országban 
ne élje meg hátrányként az állapotát. Sokszor és 
mindenhol elmondom, a magyar állam feladata, 
hogy olyan rendszereket alakítson ki, amely ké-
pes kompenzálni az állapotból eredő hátrányokat 
és így képessé teszi az érintetteket, hogy azonos 
jogokkal tehessenek eleget kötelezettségeiknek, 
mint minden magyar állampolgár.

Ha, ennek a mondatnak a mondanivalója már 
kézzel fogható valóság lesz, na akkor „dőlhet hát-
ra a karosszékében” az állam, a társadalom, az ér-
dekvédelem, az érintettek. Persze, menet közben 
megállhatunk és megveregethetjük a vállunkat 
az eredmények miatt, de azok nem mentenek fel 
bennünket az alól, hogy minél gyorsabb ütem-
ben folytassuk a megkezdett utat. Ne felejtsük el 
a prioritásokat! Nem az a lényeg, hogy az állam 
elégedett-e önmagával, mert nem ez a felada-
ta. Hanem az, hogy minden magyar állampolgár 
számára biztosítsa azt az alapvető egyenlőséget, 
hogy azonos jogok és kötelezettségek birtokosai 
és megteremtse ennek a feltételeit a fogyatékos 
emberek számára is. Nem pihenhet az érdekvé-

delem sem, mert minden eszközzel rá kell bírnia 
az államot, társadalmat és támogatnia kell min-
den módon ennek a megvalósítását. Az érdekvé-
delem a tagsága felé tartozik elszámolással, és 
nem az állam „láttamozó” eszköze.

Egy éve egy politikus azt mondta, hogy az érdekvé-
delem most van a legnehezebb időszakában, mert 
rá kell bírnia az államot a jogszabályban rögzítet-
tek betartására. Akkor azt jósolta, hogy a MEOSZ 
soha nem éri el az M3-as metró akadálymentesí-
tését mind a húsz állomáson. A helyzet mai állása 
alapján tévedett. De, ez az érdekvédelmi munka 
2023 decemberéig tart majd a MEOSZ számára, 
mert az egész folyamat monitorozásában jelen 
kell lennünk, nem elég a megállapodás. A meg-
állapodás aláírása nem a munkánk vége, hanem 
a kezdete. Az M3-as metró vesztesnek tűnő ügye 
a vártnál jobban alakult, sok akadályozó tényező 
volt, míg képesek voltunk áttörni a kereteket. 

Az elmúlt időszakban a MEOSZ más érdekvédelmi 
lobbijánál „radikális” jelzőt kapott, pedig sem-
mi mást nem tett a tagsága érdekében: követ-
kezetesen újból és újból napirenden tartotta az 
ügyeket, és a magyar hatályos jogszabályokban 
rögzítettek állam általi betartására hívta fel a fi-
gyelmet. A jogszabályokat nem a MEOSZ alkotta, 
hanem a területért felelős tárca minisztere, a kor-
mány vagy a magyar országgyűlés. 

A MEOSZ az elmúlt négy évben számtalan bel-
ső fejlesztésen ment keresztül, hogy a meglévő 
érdekvédelmi tudást, az érintettek megélt ta-
pasztalatát szakmai tudással erősítve, új és régi 
érdekvédelmi technikák ötvözésével ellássa a 
tagsága érdekében azt a munkát, amiért elődei 
létrehozták. A CRPD szellemében valósuljanak 
meg a jogszabályban vállalt kötelezettségeink, és 
az avítt rendszerek helyett jöjjenek létre új okta-
tási-, egészségügyi-, szociális- és foglalkoztatás-
politikák egy komplex gondolkodásmódú fogya-
tékosságügyi szakpolitikán belül. Ennek elérése 
érdekében a MEOSZ tovább dolgozik.

Kovács Ágnes
elnök
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Mozgáskorlátozott 
emberek jogainak 
érvényesítése

javított_konyv_eleje2018.indd   7 2019.04.22.   21:46:30



8

Magyarországon a fogyatékos emberek lakhatása jellemzően intézményekhez kö-
tött. A mozgáskorlátozott emberek jellemzően idősotthonokban, hajléktalanszál-
lókon, rehabilitációs intézményben élnek, mert ott vállalják fel valamelyest ápolási 
szükségleteiket. A hazai kiváltás ezeket az ellátási formákat nem érinti. Diszkrimi-
natív és jogsértő, hogy a magyar intézményi szociális ellátórendszer csak egy része 
kerül kitagolásra. A kitagolás határideje 2036, amely beláthatatlan idő. A fogyatékos 
emberek az intézményekben uniformizált keretek között élnek. Társadalmi inklúzió 
helyett izoláltság a jellemző. Általános elzártság tapasztalható mind a közösség, 
mind pedig a munkaerőpiac tekintetében. A fizikai akadálymentesítés általában 
nem teljes körű (például a lift vagy a mosdók akadálymentességének hiánya), így 
tudunk olyan szociális intézményről, ahol a bentlakók ritkán hagyják el az otthon 
épületét (pl. Nagymágocs, Inárcs). 

Tisztelt Társadalom! 
Az igazi hatalom, 
ami lényegében képes 
átformálni a valóságot, 
az a te kezedben van, 
és a miénkben, 
mozgássérült emberek 
kezében…

                Kiss Csaba, a MEOSZ 
szakmai munkatársa 

„
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Az ÉFOÉSZ-szal kötött együttműködési megálla-
podás alapján 2018. április 17-én a Pest Megyei 
Zöldliget Egyesített Szociális Intézmény Inárcsi 
Otthonába szervezett látogatást az ÉFOÉSZ szak-
értőinek részvételével valósítottuk meg.  

Az intézmény látogatásának megszervezése több 
mint fél évet vett igénybe, mivel a Szociális és 
Gyermekvédelmi Főigazgatóság több adminiszt-
ratív akadályt is gördített a belépés engedélye-
zése elé. Ugyanakkor az intézmény közvetlen 
vezetői a látogatás előkészítése és lebonyolítása 
során nyitottak és együttműködők voltak.

A monitoring látogatás során megfigyeléseinket 
a MEOSZ elnöksége által 2018 áprilisában jóvá-
hagyott módszertanban lefektetett szempontok 
alapján végeztük. Megfigyeléseink alapján el-
készítettük jelentéseinket, melyekben az adott 
intézményre vonatkozó egyedi ajánlásaink mel-
lett rendszerszintű ajánlásainkat is megfogal-
maztuk.

A MEOSZ 2017-ben kezdte meg a mozgáskorlá-
tozott személyek számára szolgáltatást nyújtó 
szociális bentlakásos intézmények emberi jogi 
szempontú monitoring tevékenységét.

Az intézményi monitoring program célja a szoci-
ális ellátórendszerrel kapcsolatos állapotok fel-
térképezése, annak minőségének megismerése 
és azok emberi jogi szempontból történő érté-
kelése a Fogyatékossággal élő személyek jogai-
ról szóló ENSZ egyezmény 33. cikk (3) bekezdése 
által az érdekképviseleti szervek számára bizto-
sított ellenőrzési keretek között. A mozgáskorlá-
tozott személyek életkörülményeit és általános 
véleményét kívánjuk megismerni az intézményi 
ellátással kapcsolatban, amelyek alapján aján-
lásokat fogalmazunk meg az intézményben élő 
személyek életkörülményeinek javítása érdeké-
ben. Az egyes témákat az intézményben élők igé-
nyeihez igazítjuk, amelyek elsősorban az intéz-
ményi ellátás minőségére, az érintett személyek 
mindennapjaira, közérzetére fókuszálnak. 

Intézményi monitoring

„Ha jó helyen állunk az intézmény udvarán, 
átlátunk a kerítés felett, 

és akkor látjuk a szomszéd focipályán 
a meccset…”

2018-ban tovább folytattuk a mozgáskorlátozott személyek számára szolgáltatást nyújtó szoci-
ális bentlakásos intézmények emberi jogi szempontú monitoringját, amelynek keretében 2018. 
április 17-én a Pest Megyei Zöldliget Egyesített Szociális Intézmény Inárcsi Otthonát látogattuk 
meg az Értelmi Fogyatékossággal Élők és Segítőik Országos Érdekvédelmi Szövetsége (ÉFOÉSZ) 
szakértőivel közösen. A látogatás megerősítette korábbi tapasztalatainkat, hogy a szociális el-
látórendszer működése és berendezkedése továbbra sem követi a CRPD szellemiségét, amely-
ben a finanszírozás, a jogszabályi keretek és a szakmai paradigmák tudatos, együttes változása 
hozhat csak egyedül változást.
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Általánosságban megállapítható, hogy a mai szo-
ciális rendszer működése és berendezkedése 
nem követi a CRPD szellemiségét. A finanszíro-
zás, a jogszabályi keretek és a szakmai paradig-
mák tudatos, együttes változása hozhat egyedül 
változást.

Általános szemlélet és struktúraváltás szükséges 
a szociális ellátásban, a szakmai képzésekben, 
valamint nélkülözhetetlen a társadalmi tudat-
formálás elősegítése. Az intézmény helyett csak 
a támogatott lakhatás felel meg a CRPD előírá-
sainak. A fogyatékos emberek önrendelkezését, 
emberi méltóságát, társadalmi részvételét tisz-
teletben tartó egyéni szükségletekre reagáló 
támogatói, szolgáltatói rendszer felállítása. Az 
önfenntartás/ellátás, önrendelkezés támogatá-
sa, önálló életvitel elősegítése szükséges az élet 
minden területén. Emellett a jogszabályoknak 
való megfelelés mellett a CRPD szellemiségének 
is megfelelő körülmények biztosítása, szolgálta-
tások nyújtása szükséges a gyakorlatban ezáltal 
is elősegítve a fogyatékos személyek valódi tár-
sadalmi részvételének erősítését. 

A 2017 - 2018-as monitoring tapasztalatok alapján 
elmondható, hogy uniformizált keretek között 
élnek a lakók az intézményekben. Ezt támasztja 

alá például az, hogy személyre szabott fejleszté-
si programok helyett egyen terveket készítenek 
az intézményekben. Társadalmi inklúzió helyett 
izoláltság a jellemző. Általános elzártság tapasz-
talható mind a közösség, mind pedig a munka-
erőpiac tekintetében. A fizikai akadálymentesítés 
általában nem teljes körű (például a lift vagy a 
mosdók akadálymentességének hiánya). Az ön-
rendelkező életet nem segíti elő az sem, hogy 
az intézmények továbbra is „hotel szolgáltatást” 
nyújtanak a lakók számára a támogatott lakha-
tás feltételeinek megteremtése helyett. Összes-
ségében elmondható, hogy ugyanazok a szakmai 
hiányosságok jelennek meg a személyre szabott 
támogatás lehetőségei tekintetében. Erre tekin-
tettel rendszerszintű ajánlásainkat az inárcsi ott-
honra vonatkozóan a Pest Megyei Topház Egye-
sített Szociális Intézmény működését vizsgáló 
jelentéshez készült Intézkedési Terv alapulvé-
telével fogalmaztuk meg.  Azért a gödi intézke-
déseket vettük kiindulópontnak, mert ezeket az 
„állam” fogalmazta meg a saját fenntartású in-
tézménye számára.

Az inárcsi intézményre vonatkozó konkrét, egyedi 
ajánlásaink mellett a szociális ellátórendszerre 
vonatkozó, rendszerszintű megállapításainkat és 
javaslatainkat is megfogalmaztuk. 

u Az épületek haladéktalan akadálymentesítése 
(lift beépítése, rámpa a foglalkoztatóban) szük-
séges.

u Társadalmi részvétel alkalmainak folyamatos 
fokozása szükséges a teljes részvételig, elsősor-
ban a lakókörnyezetben. Mindenki kapja meg a 
szükséges segítséget ahhoz, hogy kijárhasson az 
intézményből. A szabadidő valódi eltöltésének 
strukturálása, alternatívák felkínálása a lakók 
számára elengedhetetlen. Több, közös szabad-
idős program szervezését javasoljuk. Emellett 

gondoskodni kell arról, hogy minden lakó el-
hagyhassa az épületet, naponta, amikor akarja. 
Az udvar megfelelő kialakítása, sétára, sportra 
alkalmassá tétele a lakók mozgásterének növe-
lése érdekében szükséges.

u Nagyobb figyelem a lakók szájhigiéniájára, 
esetleges problémák, betegségek megelőzése 
érdekében (fogpótlás, szűréseken való részvétel).

u A szobák létszámának 4 főre történő csök-
kentése indokolt rövidtávon, hosszútávon pedig 

Egyedi, rövidtávú javaslataink:
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Ismét hangsúlyozzuk, 
hogy a rövidtávú javaslataink 

megfogalmazásánál figyelembe 
vettük az „Intézkedési Terv 

a Pest Megyei Topház Egyesített 
Szociális Intézmény működését 

vizsgáló jelentéshez” 2017. 
május 30-i dokumentumot, 

melyet az Emberi Erőforrások 
Minisztériuma szociálpolitikáért 

felelős helyettes államtitkára 
Nyitrai Imre adott ki.  

Az intézkedési terv több 
pontban tartalmaz átfedést a mi 

látogatócsoportunk 
következtetésivel, különösen 

a szakmai támogatásokra 
vonatkozó feladatokat 

az intézkedési tervből átemeltük, 
(ld intézkedési terv 16-22 

feladatok). Véleményünk szerint 
mindez megerősíti, hogy 

a problémák gyökerei 
általánosak és az intézmények 

működésére általánosan 
igazak lehetnek. 
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további csökkentés szükséges. Az 1 főre jutó, jogszabály 
által előírt m2 nagyságú lakóterület biztosítása indokolt.

u A lakók számára IT eszközökhöz (számítógép, mobil-
telefon) és internethez való hozzáférés biztosítása szük-
séges.

u Az épületben intim szoba kialakítása, a lakók számára 
fogamzásgátlás lehetőségének biztosítása sürgető.

u A lakókat az általuk használt gyógyszerekről megfele-
lően tájékoztatni kell.

u Dupla kerítés megszüntetése és átlátható kerítés visz-
szaállítása.

u Dolgozók emberi jogi szempontú képzése, assziszsztív 
technológiák, kommunikációs segítés dolgozókkal tör-
tént megismertetése szükséges. 

u A kommunikációs szükségletek felmérése és szakmai 
támogatás a dolgozóknak az asszitív és AAK-s kommu-
nikációs eszközök bevezetése, alkalmazása érdekében. 
Korszerű képzések, szakmai háttértámogatás biztosítá-
sa.

u A dolgozók részére az agresszió kezelésére és a kor-
látozó intézkedésekre vonatkozó továbbképzés szerve-
zése, magatartás és viselkedési problémák csökkentése 
érdekében részletes állapotfelmérés és egyéni fejleszté-
si programok kialakítása indokolt.

u Fejlesztő csoportok kialakítása illetve az azok mun-
káját tervező, irányító és ellenőrző státusz létrehozása 
javasolt. Egyéni szükségleteknek megfelelő fejlesztő 
foglalkozások, habilitáció biztosítása szükséges az intéz-
ményben. A fejlesztési és foglalkozási tervekkel, valamint 
az előrehaladás monitorozásával kapcsolatos dokumen-
tációs szabályok rendjének kialakítása indokolt. A men-
tálhigiénés foglalkozások szakmai tartalmának újragon-
dolása, az azokat vezető munkatársak megfelelő szakmai 
továbbképzésének biztosítása szintén szükséges.

u Célcsoport specifikus tudással, ismeretekkel rendel-
kező szakemberek felvétele javasolt.

u A dolgozók kiégésének megelőzése érdekében a dol-
gozók számára rendszeres szupervízió tartása elenged-
hetetlen. 
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A mai szociális rendszer működése és berendezkedése 
nem követi a CRPD szellemiségét. A finanszírozás, a tör-
vényi keretek és a szakmai paradigmák tudatos, együttes 
változása hozhat egyedül megújulást az alábbiak szerint: 

u Általános szemlélet és struktúraváltás szükséges a 
szociális ellátásban, a szakmai képzésekben, valamint 
a társadalom egészében. A fogyatékos emberek önren-
delkezését, emberi méltóságát, társadalmi részvételét 
tiszteletben tartó egyéni szükségletekre reagáló támo-
gatói, szolgáltatói rendszer felállítása elengedhetetlen. 
A fogyatékos személyek valódi társadalmi részvételét 
erősíteni kell.

u A látógatócsoport véleménye szerint az intézményi 
létszámstop célja, hogy a bentlakók létszámának foko-
zatos csökkentésével a törvény által megengedett ma-
ximum 50 fős támogatott lakhatási forma kialakításának 
előkészítse. Ugyanakkor a 12 főnél nagyobb létszámú 
„mini intézmények” kialakítása kifogásolható és aggá-
lyos, hiszen a CRPD Bizottság Ausztrália és Horvátország 
által alkalmazott a 20 fős elhelyezéssel összefüggésben 
is megállapította, hogy az az Egyezmény 19. cikkébe üt-
közik. Erre tekintettel javasoljuk az 50 fős létszám maxi-
mum 12 főben történő meghatározását. Kiemeljük, hogy 
a 12 főnél ugyanúgy fennállhat az intézeti működés ve-
szélye, így szakmai paradigmaváltás szükséges.

u A jogszabályoknak való megfelelés mellett a CRPD 
szellemiségének is megfelelő körülmények biztosítása,  
egyéni szolgáltatások nyújtása szükséges a szociális el-
látórendszerben. 

u Az intézmények ellenőrzésre jogosult szervek szakmai 
monitoring szempontjainak fejlesztése szükséges. 

u A lakók gondnokság alá helyezése támogatott döntés-
hozatal előnyben részesítése szükséges. Ehhez kapcsoló-
dóan az önfenntartás/ellátás, önrendelkezés támogatá-
sa, önálló életvitel elősegítése az élet minden területén.

u Az intézményi kiváltással kapcsolatos megfelelő in-
formációk nyújtása, a lakók felkészítése indokolt és sür-
gető.

Rendszerszintű megállapítások, javaslatok:

Az intézmények részéről kapott 
visszajelzések alapján 
elmondható, hogy látogatásainkat 
az intézmények pozitív 
kimenetelűnek értékelték, 
észrevételeinket konstruktívnak 
ítélték meg, azonban az ott élők 
helyzetének javítására sürgős 
intézkedéseket javasoltunk, 
melyet megküldtünk a fenntartónak: 
a legégetőbb az inárcsi otthon 
akadálymentesítése volt. 
Az SZGYF 2018. szeptember 11-én 
kelt válaszlevélben tájékoztatott 
arról, hogy a vagyonkezelésében 
álló intézmény korszerűsítési 
munkálatai két ütemben zajlanak, 
a teljes körű akadálymentesítés a 
második ütem végére várható, 
azonban forráshiány miatt egyelőre 
nem lehetséges a munkálatok 
folytatása, így egyelőre kérdéses, 
hogy mikorra lesz valóban 
akadálymentes az épület. 
Szövetségünk aggályosnak tartja, 
hogy az épület teljes 
akadálymentesítéséig 
a mozgásukban korlátozott lakók 
kizárólag a dolgozók, illetőleg 
a többi lakó segítségével juthatnak 
le az emeletekről. Az épületből az 
udvarra kivezető lépcsőn ugyan már 
van lépcsőjáró, ám az nem üzemel 
folyamatosan, illetve segítség nélkül 
nem használható.  

12
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Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke 
szakértőként segíti az Országgyűlés 
Népjóléti bizottságának munkáját

A MEOSZ elnökét kérték fel 
az Országos Klinikai Idegtudományi Intézet
Felügyelő Bizottsága elnökének 

Rendszerszintű megállapítások, javaslatok:

A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos 
Szövetsége 2018. június 18-i ülésén gratulált Ko-
vács Ágnesnek, a MEOSZ elnökének az Ország-
gyűlés Népjóléti bizottságában betöltött szak-
értői tisztségéért. Az elnökség elismerő szavai 
szerint a felkérés túl azon, hogy Kovács Ágnes 
megalapozott szakmai tudása mellett tesz tanú-
bizonyságot, az érdekvédelem és érdekképvise-
let újabb színterét nyitja meg a mozgáskorláto-
zott emberek és családjaik érdekében. 

-Nagy megtiszteltetés számomra az Országgyűlés 
Népjóléti bizottságának felkérése. A bizottság-
ban kifejtett szakértői tevékenyégem – s a felké-
rést is ezzel a feltétellel fogadtam el - kizárólag 
csak szakpolitikai kérdésekben történik. Felvál-

laltam, hogy a fogyatékos emberek érdekvédel-
mi szövetségei által képviselt problémákat és 
feladatokat közvetítem a bizottság felé, ezzel is 
segítve a fogyatékos emberek közössége érdeké-
ben kifejtett munkát – fogalmazott Kovács Ágnes, 
a MEOSZ elnöke.

A Népjóléti bizottság az Országgyűlés egyik ál-
landó bizottsága. A bizottsághoz egyebek mellett 
az egészségügy és egészségbiztosítás, a szociális 
ellátórendszer, a családpolitika és a nyugdíjrend-
szer mellett a gyermek- és ifjúságvédelemmel, a 
bölcsődei ellátással, a fogyatékossággal élő és a 
megváltozott munkaképességű emberekkel kap-
csolatos ügyek, valamint az idősügyi kérdések 
tartoznak.

Az Országos Klinikai Idegtudományi Intézet felkérésére Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke 2018 szept-
ember 11-én elvállalta az intézet Felügyelő Bizottságának elnöki tisztét. Az intézet 2019. április 3-án 
együttműködési megállapodást kötött a MEOSZ-szal a népegészségügyi program végrehajtására vo-
natkozóan.  

javított_konyv_eleje2018.indd   13 2019.04.22.   21:46:31



Önrendelkező
élet 

javított_konyv_eleje2018.indd   14 2019.04.22.   21:46:37



15

2018-ban az érdekvédelmi munkánk középpontjában az emberi méltóság állt. Az a meg-
becsülés és mindenkit megillető tisztelet, ami a mozgáskorlátozott emberek számára a 
hétköznapokban sajnos még nem mindig adatik meg. Sokszor és sok helyütt hangsúlyoz-
tuk: az emberi méltóság nem alku tárgya! Csak és kizárólag a méltóságteljes, önrendel-
kező élet az, ami elfogadható, legyen szó az élet bármely területéről. Hiába a figyelemfel-
hívás, hiába a törvényben rögzített jogok, az ellátórendszerek olyannyira nem reagálnak 
a mozgássérült emberek egyéni szükségleteire, hogy az olykor már az emberi méltósá-
gukat sérti. Megalázó körülményekkel és a személyiséget semmibe vevő megoldásokkal 
szembesülnek tagjaink. Ezt tapasztaltuk az intézményi monitoring során, a kitagolás hely-
színeit elemezve is. A fogyatékossággal élő személyek jogairól szóló ENSZ egyezmény, a 
CRPD aktív állami felelősségvállalást és cselekvést vár el, hogy a fogyatékos emberek 
egyenlő esélyekkel tudjanak részt venni a társadalomban. A társadalmi részvétellel, a 
fogyatékos emberek önrendelkezésével, vagy az akadálymentességgel nem lehet alku-
dozni. A fogyatékos emberek emberi méltóságát nem lehet alkura bocsátani! 

„Önrendelkező ember kívánok
lenni, ahogy te is! Vágyom arra, 

hogy tiszteljék bennem az embert, 
és feladatomnak tekintem, 

hogy én is tiszteljem benned 
az embert.  Hiába más rajtam 

minden, mégis lényegét tekintve 
azonos jogunk van az élethez. 

Az önrendelkezésünk is ugyanazon 
a megkérdőjelezhetetlen 

jogon nyugszik.” 

(Kiss Csaba, 
a MEOSZ szakmai munkatársa) 

„
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  A fejlődés új iránya, hogy a fogyatékos emberek 
ne intézményi keretek között, hanem a közösség 
tagjaiként élhessék önrendelkező mindennap-
jaikat. A változásoknak nemcsak a szociális el-
látórendszert kell megreformálnia, hanem a fo-
lyamatok egészét, beleértve a közgondolkodást 
is.  A döntéshozóknak és a társadalom egészének 
képviselnie kell ezt a befogadó szemléletet, így 
az elzárt településeknek, városszéli zárt létesít-
ményeknek hátat fordítva  a fogyatékos emberek 
előtt is megnyílik a világ. Elengedhetetlen, hogy 

Intézményi férőhelykiváltás 

A MEOSZ megkerülhetetlen szereplője kíván lenni 
a kitagolás folyamatának

A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos Szövetsége, az Autisták Országos Szövetsége, 
az Értelmi Fogyatékossággal Élők és Segítőik Országos Érdekvédelmi Szövetsége, a Magyar Va-
kok és Gyengénlátók Országos Szövetsége, a Siketek és Nagyothallók Országos Szövetsége va-
lamint a Siketvakok Országos Egyesülete 2018. november 21-én partnerségi megállapodást írt 
alá az Emberi Erőforrások Minisztériumával a szegregált intézmények felszámolása érdekében, 
melyben vállalták, hogy felülvizsgálják a jelenleg hatályban lévő kiváltási koncepciót. A MEOSZ 
2018. december 20-án részletes javaslatcsomagot  küldött Fülöp Attila államtitkár részére, mely 
tartalmazta az elengedhetetlen rendszerszintű változásokra vonatkozó javaslatainkat, valamint 
a korábbi koncepció kritikáját is.

A MEOSZ évek óta küzd a kiváltás folyamatának 
szakmai alapokon nyugvó, a fogyatékos emberek 
önrendelkezéséből kiinduló megvalósításáért. A 
MEOSZ a CRPD önálló életvitelről és a közösségbe 
való befogadásról szóló 19. cikkében foglaltaknak 
megfelelően kiemelten fontosnak tartja a fogya-
tékos személyek egyenlő jogát a közösségben 
való élethez. A MEOSZ ezért csak olyan kitagolási 
folyamatot tart elfogadhatónak, ahol az érintett 
személyek saját maguk döntik el, hogy hol és kivel 
akarnak együtt élni.
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seken, települések szélén és egymáshoz nagyon 
közel jönnek létre azok a mini intézetek, ahová 
az emberek költözni fognak. A MEOSZ ezért a 
2018-as évet azzal kezdte, hogy közérdekű adat-
igényléssel fordult Czibere Károly államtitkárhoz 
valamint a Szociális Gyermekvédelmi Főigazgató-
sághoz. Az SZGYF először két hét haladékot kért, 
majd cinikusan arra hivatkozva, hogy nem tudja, 
mit tartalmaznak az ÉFOÉSZ által kikért pályáza-
tok, illetve nincs listája az IFKKOT vélemények ál-
tal megváltoztatott helyszínekről: nem válaszolt 
arra a kérdésre, hogy hol változtak a helyszínek. 
A MEOSZ ezért 2018 márciusában közérdekű 
adatigénylés keretében bekérte a projektért fe-
lelős SZGYF-től azoknak a helyszíneknek a listá-
ját, ahova 2500 fogyatékos embert terveztek ki-
költöztetni. Mivel ez elől már nem lehetett kitérni 
4 hónapnyi levelezés után megérkezett a helyszí-
nek listája, melynek elemzése az év hátralévő ré-
szében az érdekvédelmi munka alapját adta.

Az EFOP-2.2.2. pályázatokban 
kiváltásra kerülő támogatott 
lakhatási helyszínek - ahogy 
a MEOSZ szakértői látták

A MEOSZ munkatársai megvizsgálták azt a 231 
helyszínt, ahova a fogyatékos embereket a támo-
gatott lakhatási forma keretében költöztetnék. 
Ezek a helyszínek jellemzően az adott település 
perifériáján, távol a szolgáltatásoktól helyezked-
nek el. A helyszínek több mint fele, 3000 fő alatti 
településen található. A vizsgálat megállapításai 
szerint a támogatott lakhatásra kijelölt telkek kö-
zel fele egymás szomszédságában található, távol 
a megyeszékhelyektől. Közlekedési szempontból 
nehezen megközelíthető helyeken, ráadásul a 
közvetlen akadálymentes közlekedés sem meg-
oldott többnyire. A pályázatban szereplő helyszí-
nek 60 százaléka olyan településeken lenne, ahol 
nincsenek működő szociális alapszolgáltatások, 
melyek létfontosságúak lennének a fogyatékos 
emberek számára a mindennapokban. 

országos lefedettséggel épüljön ki az a szolgál-
tatási gyűrű, amely az intézményi elhelyezés he-
lyett biztosítja az egyéni igényeknek megfelelő, 
személyre szabott szolgáltatásokat a nap 24 órá-
jában.  Ezen célok megvalósításáért vesz részt a 
MEOSZ a kiváltási folyamatban.

A magyar kormány vállalta, hogy 10 000 fogya-
tékos ember lakhatását biztosítja a jelenlegi 
intézményi elhelyezésük helyett. Ennek érdeké-
ben több, hazai és uniós forrásból finanszírozott 
programot is meghirdettek az elmúlt években, 
így az „Intézményi ellátásról a közösségi alapú 
szolgáltatásokra való áttérés fejlesztése – in-
tézményi férőhely kiváltás” című, EFOP–2.2.2–17 
azonosítószámú pályázati programot. A projekt 
megvalósítását figyelemmel kísérve a MEOSZ 
korábban nem látta biztosítva, hogy valóban 
bekövetkeznek azok a változások, amelyek a fo-
gyatékos emberek tényleges érdekeit szolgálják. 
Hiába vettek részt az Intézmény Férőhely Kivál-
tást Koordináló Országos Testületben (IFKKOT) 
az országos érdekvédelmi szervezet képviselői, 
a MEOSZ-nak nem adhattak információt arról, 
hogy hol fog megvalósulni a kiváltás, milyen 
szintű szakmai pályázatok kerültek benyújtásra 
az EFOP -2.2.2-17 konstrukcióra. Az Értelmi Fo-
gyatékossággal Élők és Segítőik Országos Érdek-
védelmi Szövetsége (ÉFOÉSZ) közérdekű adat-
igénylés keretében kérte ki a pályázatokat, ám 
azokat csak akkor kapta meg, amikor a Nemzeti 
Adatvédelmi és Információszabadság Hatósága 
(NAIH) és a Fővárosi Törvényszék egyaránt azok 
kiadására kötelezte az EU Fejlesztések Végrehaj-
tásáért Felelős Helyettes Államtitkárságot és az 
Szociális és Gyermekvédelmi Főigazgatóságot 
(továbbiakban SZGYF).

Azt láttuk, hogy ezeknek a pályázatoknak a szak-
mai színvonala erősen megkérdőjelezhető. Pél-
dául egyenlakások kerülnek kialakításra, a fog-
lalkoztatás, közösségi szolgáltatások biztosítása 
elmaradt. A legsúlyosabb aggályok a helyszínek 
kapcsán merültek fel. A pályázatokból, arra lehe-
tett következtetni, hogy jellemzően kistelepülé-
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u A kitagolásban létrejövő új TL házak mindegyike 
ugyanabban a megyében helyezkedik el, mint a ki-
tagolandó nagyintézmény. A Közép-magyarországi 
régióba és Budapestre egy fő sem költözik az EFOP 
2.2.2. –ben érintett intézményekből. A legtöbb fé-
rőhely ebben a körben Somogy, Hajdú-Bihar, Bé-
kés és Zala megyében kerül kialakításra. 

u A megadott címek 73,59%-a periférián helyez-
kedik el az adott településen, vagyis a település 
határán, mindenféle szolgáltatástól, intézmény-
től, és több esetben sajnos magától a településtől 
is távol. 

u A kitagolásban érintett TL címek legnagyobb 
arányban 500 és 3000 fős településeken találha-
tóak (több mint 50%), a címek egyötöde alig több 
mint 1000 fős, vagy annál kisebb lélekszámú te-
lepülésen helyezkedik el, 72 százalékuk, vagyis 
majdnem kétharmaduk esetében a lélekszám az 
5000 főt sem éri el. 

u A TL házak 48,48 százalékában tapasztaltuk 
azt az adatok alapján, hogy a településen kijelölt 
több ingatlan egymáshoz közel, egymás szom-
szédságában, vagy egy telken, telekmegosztással 
helyezkedik el, illetve a kitagolt intézmény terüle-
tén maradt, telekmegosztást követően. 

u A TL házak átlagosan 45 km hosszúságú autóút 
távolságra vannak a megyeszékhelytől. Az előfor-
dulások 41,3%-ban nincs vasútállomás a települé-
sen, pedig a TL házak 64,9%-ban községben vagy 
nagyközségben kerültek kihelyezésre, ami indo-
kolhatja a megyeszékhelyre- és onnan akár a fő-
városba- való eljutást. Direkt szerelvény mindösz-
sze az esetek 30,74%-ban van a megyeszékhelyre, 
átszállásos megoldással pedig közel annyi, 28,14%. 

u Az esetek 69,7%-ban direkt buszjáratok mennek 
a megyeszékhelyre, ezek közül 18 esetben csak 1 

alkalommal megy direkt járat a megyeszékhelyre 
egy hétköznapi napon. Azonban a maradék címek 
esetében, 30,3%-ban csak átszállással közelíthe-
tő meg a megyeszékhely. Fontos kiemelni azt is, 
hogy a helyközi buszos, vagy vonattal történő köz-
lekedés szinte soha nem akadálymentes, illetve 
az állomások, buszmegállók akadálymentessége, 
vagy azok akadálymentes megközelíthetősége 
önállóan a fogyatékos emberek számára sok eset-
ben lehetetlen. A kerekesszékes személy utazását 
az utazás megkezdése előtt 36-48 órával be kell 
jelenteni. 

u A járásban működő szakrendelőtől átlagosan 
16,5 km-re találhatóak a megadott TL címek, azok 
megközelítéséhez a legtöbb esetben távolsági já-
ratot kellene igénybe venni. 

u Elemzésünk szerint a különböző szolgáltatások 
eltérő arányban vannak jelen azokon a települé-
seken, ahol TL házak lesznek. A háziorvos a legin-
kább elérhető szolgáltatás (93%). Az esetek kicsit 
több mint kétharmadában gyógyszertár is elérhe-
tő a településen. A TL házak 60%-a olyan telepü-
lésen van, ahol jelenleg nem működik fogyatékos 
személyek nappali intézménye, ugyancsak a TL 
házak 60%-a olyan településen található, ahol 
nem működik rehabilitációs akkreditációval ren-
delkező munkáltató. 

u Az eredmények szerint a TL házak egyötöde 
van olyan településen, ahol egyáltalán nincs jelen 
támogató szolgálat, további 50% esetében, mint 
területi ellátással érintett helyszínen nyújtanak 
szolgáltatást és az esetek 28,6%-ban van a tele-
pülésen működő támogató szolgálat. 

u Összesen 21 alkalommal módosítottak hely-
színt az SZGYF adatai szerint, ugyanakkor ezek a 
helyszínek sem hoznak szignifikáns javulást a fen-
ti mutatókhoz képest.

n  Az elemzés során az alábbi következtetéseket vontuk le:
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az együtt jár az intézményi kultúra felszámolásá-
val, egyúttal a lakhatási és a közösségi szolgáltatá-
sok kialakításával. Olyan startégiára van szükség, 
amely kiterjed minden olyan intézménytípusra, 
amelyben mozgáskorlátozott személyek élnek. 
Ehhez elengedhetetlenül szükséges a szociális, 
egészségügyi és gyermekvédelmi ellátórendszer 
átalakítása. A tényleges helyzetfelmérést követő-
en a folyamat végrehajtása során szorosan együtt 
kell működni az érintettekkel és az őket képviselő 
szervezetekkel. Az új koncepciót a CRPD elveit ala-
pul véve kell megalkotni és a gyakorlati megvaló-
sításhoz konkrét cselekvési tervet kell kidolgozni.

Olyan lakhatási lehetőségeket kell létrehozni, mely 
lehetővé teszi, hogy a fogyatékos emberek ott kap-
janak segítséget ahová születtek, ahol családjaik 
barátaik élnek. A fővárosban és a nagyvárosok-

Mindezek alapján megállapítható, hogy a kitago-
lás jelenlegi formájában nem felel meg a Fogya-
tékossággal élő személyek jogairól szóló egyez-
ményben (CRPD) foglaltaknak, nem a fogyatékos 
személyek egyéni szükségleteire reagál. A fenti 
eredmények bizonyítják, hogy a kitagolásnak je-
lenlegi formában nem célja a fogyatékos emberek 
valódi társadalmi inklúziója, így a MEOSZ ebben a 
formájában nem tudja támogatni a kormány kita-
golási koncepcióját. 

A MEOSZ a kutatás adatairól beszámolt Fülöp 
Attilának, az EMMI szociális ügyekért felelős ál-
lamtitkárának, és újra elkezdődött a párbeszéd 
a kitagolás ügyében. Az országos érdekvédelmi 
szervezetek - MVGYOSZ, MEOSZ, SVOE, AOSZ - tár-
gyalást kezdeményeztek az SZGYF-el és a Fogya-
tékos Személyek Esélyegyenlőségéért Közhasznú 
Nonprofit Kft-vel. Az augusztusi találkozó után a 
szervezetek közösen kérték a kiváltási koncepció 
felülvizsgálatát. „ A kiváltás sikerességét alapve-
tően meghatározza a pontos felmérés és az erre 
alapozott felelős, körültekintő tervezés „- írtuk 
közösen. Kértük, mérjék fel az intézményben élő 
embereket, az elérhető alapszolgáltatásokat, pro-
jekteket, szakmai fejlesztéseket. Kértük pontos 
cselekvési terv kerüljön elfogadásra, továbbá a 
kitagolás folyamatát széles körben transzparensé 
és érthetővé kell tenni. 

A MEOSZ azért csatlakozott 2018 novemberében 
a partnerségi megállapodáshoz, (mellékletek 133.
oldal)  hogy a fent ismertetett, szegregált életfor-
mát konzerváló kitagolás helyett az állam azokat 
a lakhatási formákat támogassa, amelyek azokon 
a helyszíneken valósulnak meg, ahol az érintett 
fogyatékos emberek lakni akarnak.  

A fogyatékos emberek jogai álljanak 
a középpontban

A MEOSZ 2018. december 20-án részletes javaslat-
csomagot (mellékletek 136. oldal ) küldött Fülöp 
Attila államtitkár részére, melyben hangsúlyoztuk: 
a MEOSZ számára a kiváltás akkor elfogadható, ha 
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ban több létfontosságú alapszolgáltatás érhető el, 
ezért ezeken a településeken nagyobb számban 
kell kialakítani lakhatási helyszíneket. A lakókat, 
lakosságot és a szakembereket megfelelően és 
szakszerűen kell tájékoztatni és felkészíteni az 
újonnan kialakítandó életformára, annak érdeké-
ben, hogy a fogyatékos emberek önálló és önren-
delkező életvitelhez való joga érvényre juthasson.

A MEOSZ csak azt tartja elfogadhatónak, hogy a 
helyszínek minden vonatkozásban akadálymen-
tesek legyenek annak érdekében, hogy az ott 
elérhető közszolgáltatások mindenki számára 
akadálymentesen hozzáférhetők legyenek. Elfo-
gadhatatlannak tartjuk a részleges akadálymen-
tesítést még a támogatott lakhatás helyszínéül 
szolgáló ingatlanok esetében is, hiszen az nem 
szolgálja az önálló méltóságteljes életet.

Az egészségügy, foglalkoztatás, oktatás és szo-
ciális rendszer egymástól elkülönült működése 
erősíti a fogyatékos emberek és családjaik kiszol-
gáltatottságát. Erre megoldást egy hosszútávon, 
országosan hozzáférhető, fenntartható szolgálta-
tási gyűrű jelenthet, mely a fentieken túl döntési 
szabadságot is adhat a fogyatékos embereknek. A 
jelenleg elérhető alapszolgáltatások tekintetében 
pedig olyan szemléletváltásra van szükség, amely 
a fogyatékos ember szolgálatába állítja a szolgál-
tatásokat, az egyéni szükségleteihez igazodik.

Ehhez elengedhetetlen, hogy haladéktalanul vál-
jon elérhetővé országos lefedettséggel a 24 órás 
támogatószolgálat a szállítás és a személyi segí-
tés tekintetében egyaránt. A szolgáltatási gyűrű 
részeként működő támogató szolgálatoknak a je-
lenleginél rugalmasabb működési körülményeket 
kell teremteni. A szolgáltatások kereteit addig kell 
formálni, amíg nem szolgálja az egyén önrendel-
kező életét.

Az önrendelkező élet része a munkavégzés is, ezért 
a kitagolással párhuzamosan a fogyatékos embe-
rek foglalkoztatását úgy kell átalakítani, hogy a 
nyílt munkaerőpiacnak is szereplői lehessenek.

A MEOSZ szerint az új stratégia megvalósulását 
folyamatosan monitoringozni kell, és a gyakorlati 
tapasztalatok alapján rendszeresen felül kell vizs-
gálni.

A MEOSZ a partnerségi megállapodás aláírásakor 
jelentős előrelépésnek tartotta, különösen a ko-
rábbi folyamatokhoz képest, hogy a hat megha-
tározó érdekvédelmi szövetség, a felelős tárca, az 
SZGYF és az FSZK együttműködése keretében foly-
tatódik a program.

A Szövetség 2019 elején azonban csalódásának 
adott hangot, mert ugyan sok kezdeményezést át-
vett az új koncepció, de lényegi garanciákat nem 
láttunk arra nézve, hogy ne ismétlődjenek meg az 
EFOP 2.2.2 hibái. Az „új” koncepciót is véleményez-
tük (mellékletek 153. oldal), de azt tapasztalatuk, 
hogy a javaslat csak egy szót vett át a Szövetség 
kéréseiből. 

Ekkor a MEOSZ levélben fordult Fülöp Attila állam-
titkárhoz, (mellékletek 158. oldal) melyben visz-
szautasította azt a kormányzati hozzáállást, hogy 
a mozgáskorlátozott emberek meghatározó és 
legnagyobb érdekképviseleti szervezeteként csak 
arra van lehetősége, hogy az „esetleges észrevéte-
leit megküldhesse” a kitagolási koncepció és kor-
mányhatározat tervezet utolsó verziója kapcsán. 
Szövetségünk annak fényében kötött Partnerségi 
Megállapodást, hogy ezzel olyan együttműködés 
jön létre, mely a koncepció szakmai alapon tör-
ténő, tényleges felülvizsgálatára irányul. Mivel a 
javaslatainkból csupán egyetlen szót vettek át, 
a koncepció tervezete ellentétes a MEOSZ mind-
azon – a mozgáskorlátozott emberek és családjaik 
érdekét szem előtt tartó – törekvéseivel, amely a 
mozgáskorlátozott emberek méltóságteljes, ön-
rendelkező életét garantálják, ezért annak elfoga-
dását ebben a formájában nem tudjuk támogatni! 
A MEOSZ 2019-ben is folytatja érdekvédelmi mun-
káját a kitagolás ügyében, és továbbra is a folya-
matok transzparens megvalósítását kéri a kor-
mányzattól.
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A súlyosan fogyatékos emberek között számo-
san vannak olyanok, akik egészségkárosodásuk, 
fogyatékosságuk következtében fizikailag nem 
képesek aláírásukkal vagy kézjegyükkel ellátni 
egy adott okiratot, emiatt a jelenlegi szabályozás 
alapján gyakran kizárólag közokirati formában 
tehetnek írásbeli nyilatkozatot. Több szélsőséges 
esettel is találkoztunk: előfordult például, hogy 
a négyvégtag sérült kollégával a bank azért nem 
kötött számla szerződést, mert nem tudja a nevét 
aláírni, más esetben pedig az ügyintéző gondnok-
ság alá helyezést javasolt annak a fogyatékos ügy-
félnek, aki nem tudta aláírásával ellátni a részére 
kiadott parkolási igazolványt.

A hatályos jogi szabályozás a nevük aláírására 
képtelen fogyatékos személyek önrendelkezésen 
alapuló életvitelhez való jogát sérti, hátrányos 
megkülönböztetést okoz. Ezenkívül az élet számos 
területén komolyan megnehezíti, bonyolultabbá 
teszi mindazon ügyintézéseiket, ahol valamilyen 
írásbeli jognyilatkozatot kell tenniük, legyen az 
akár valamilyen polgári jogi jogügylet (szerződés-
kötés, banki ügylet intézése stb.), munkaszerző-
dés megkötése, vagy adott esetben egy egyszerű 
hivatali ügyintézés. A közokirati formában megkö-

vetelt nyilatkozat pedig jelentős többlet terhet is 
ró az érintettekre. Ilyenkor közjegyzőhöz kell for-
dulniuk, ami időigényes és költségekkel is jár.

Ezen túlmenően az eltérő joggyakorlat a hétköz-
napokban olyan helyzeteket teremthet, ami a fo-
gyatékos emberek számára megalázó, méltatlan.

A témában 2018-ban egyeztetést folytattunk a Bu-
dapesti Ügyvédi Kamarával és a Magyar Vakok és 
Gyengénlátók Országos Szövetségével, mely alap-
ján elkészítettük a megoldási javaslatainkat tar-
talmazó anyagot.  Mivel javaslataink többségében 
jogszabálymódosítások, ezért azokról a jövőben 
az Igazságügyi Minisztériummal kívánunk egyez-
tetni.

A javaslataink szerint (mellékletek 161. oldal) a 
Polgári Törvénykönyv (Ptk.) meghatározná, hogy 
mi minősül kézjegynek. E szerint „a kézjegy az ira-
ton lévő minden olyan jel, mely nem saját kezű 
aláírás függetlenül attól, hogy azt miként helyez-
ték el az okiraton, ha az ügyleti tanúk kétséget ki-
záróan igazolják,  vagy ügyvéd, illetve kamarai jog-
tanácsos szabályszerű ellenjegyzésével tanúsítja, 
hogy a jelzés az okirat kiállítójának, a nyilatkozat-

Az írásra testi, érzékszervi fogyatékosságuk 
miatt nem képes személyek aláírása
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vagy olvasásra képtelen személy jognyilatkozatán 
alapuló bejegyzéshez, a nyilatkozat közokiratba 
foglalása szükséges. Ezt kiegészítenénk akként, 
hogy ügyvéd, illetve kamarai jogtanácsos által 
ellenjegyzett magánokiratba foglalás is elfogad-
ható lenne.

Ezekben az esetekben álláspontunk szerint a je-
lenlegi szigorú szabályozás nem indokolt, hiszen 
a jogbiztonság nem sérül jelentősen azzal sem, 
ha az érintett él választási jogával és az ügyvéd, 
vagy jogtanácsos által ellenjegyzett okirati for-
mát választja. E módosítást ráadásul az is indo-
kolttá teszi, hogy az ügyvédek az ingatlanokkal 
kapcsolatos jogügyletek terén a közjegyzőknél 
lényegesen nagyobb gyakorlattal, tapasztalattal 
rendelkeznek, ezért számos alkalommal előfor-
dul, hogy egy szerződés megkötése során az érin-
tett, írni nem tudó személynek először ügyvédhez 
kell fordulnia a megállapodás írásba foglalása ér-
dekében, majd pedig az okiratot közjegyzővel kell 
hitelesíttetnie, ami indokolatlanul növeli meg a 
jogügylet költségeit.

Az sem utolsó szempont, hogy az ügyvédek na-
gyobb létszámuknál fogva könnyebben elérhetők 
a fogyatékos emberek számára is. 

A mozgásában korlátozott személy parkolási iga-
zolványáról szóló 218/2003 (XII. 11.) Korm. rendelet 
3. mellékletét is fontosnak tartjuk módosítani oly 
módon, hogy a parkolási igazolvány vagy egyálta-
lán ne tartalmazza az ügyfél aláírását, vagy pedig 
az írásképtelen ügyfél esetén az aláírás helyén az 
írásképtelenség ténye kerüljön feltüntetésre.

Mindezen javaslataink azt a célt szolgálják, hogy 
a mozgás- illetve látássérült emberek mindenna-
pi ügyeinek intézését megkönnyítsük úgy, hogy 
ugyanakkor a jogszabályok megfelelően védjék is 
őket. 2019-ben folytatjuk a megkezdett munkát, 
javaslatainkat megküldtük Trócsányi László igaz-
ságügy miniszternek, Nyitrai Zsolt miniszterelnöki 
megbízottnak és Fülöp Attilának, az EMMI szociá-
lis ügyekért felelős államtitkárának is.

tevőnek az akaratát tükrözi. Kézjegy különösen: 
rajz, mechanikus bélyegző lenyomata, segédesz-
közzel rögzített jelzés." 

Enyhítenénk továbbá a Polgári perrendtartás 
(Pp.) kézjegy hitelesítésére vonatkozó szabálya-
in is. A javaslatunk szerint közjegyzői hitelesítés 
mellett elfogadható lenne, ha két tanú igazolja, 
hogy az írni nem tudó, vagy nem képes személy 
az aláírását vagy a kézjegyét előttük saját kezű 
aláírásának ismerte el, illetve ha ügyvéd vagy ka-
marai jogtanácsos az általa készített okirat sza-
bályszerű ellenjegyzésével bizonyítja, hogy az írni 
nem tudó, vagy nem képes személy az aláírását 
vagy kézjegyét előttük saját kezű aláírásának is-
merte el.

A Pp. illetve a Ptk. fenti módosításai egyértelmű-
sítenék, hogy az írni nem tudó, vagy nem képes 
személyek esetében a kézjegy – amit nem csak 
az érintett helyezhet el az okiraton, és aminek a 
formái rögzítésre kerülnek – azonosnak minősül a 
saját kezű aláírással. 

Ez a változtatás lényegesen megkönnyítené a 
jogalkalmazást ebben a kérdésben, ami azt ered-
ményezhetné, hogy az írni nem képes személyek 
helyzete a különféle jogügyletek, ügyintézések 
során egyszerűbbé váljon anélkül, hogy sérülne 
a jogbiztonságuk.

A Ptk. végintézkedésre vonatkozó rendelkezé-
seinek módosítását azért tartjuk indokoltnak, 
hogy az érintettek is élhessenek a végrendelke-
zés során a választás lehetőségével, ugyanakkor 
a jogbiztonsághoz való joguk se sérüljön. Ennek 
érdekében akként javasoljuk a végintézkedés-
re vonatkozó szabályozás módosítását, hogy aki 
vak, írástudatlan, vagy olvasásra, vagy nevének 
aláírására képtelen állapotban van, írásban ne 
csak kizárólag közvégrendeletet tehessen, hanem 
ügyvéd által ellenjegyzett magánvégrendeletet is.

Az ingatlannyilvántartási törvényt is módosítani 
javasoljuk, mert jelenleg azt írja elő, hogy írásra 
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A MEOSZ foglalkozik a fogyatékos, azon belül a 
mozgáskorlátozott emberek életbiztosítás-kötésé-
vel kapcsolatos problémákkal. E tekintetben több 
jelzés is érkezett a szövetséghez.  Korábban a pa-
naszos által említett biztosító társaságokat keres-
te meg a MEOSZ, tőlük pozitív válasz érkezett azzal 
kapcsolatban, hogy náluk lehetőség van életbiz-
tosítás megkötésére mozgáskorlátozott ügyfelek 
esetében is.  Az ügyben a Nemzeti Fejlesztési Mi-
nisztérium Infokommunikációért és Fogyasztóvé-
delemért Felelős Államtitkárságához fordultunk. 
Tájékoztatást kértünk arra vonatkozóan, hogy moz-
gáskorlátozott ügyfelek fordultak-e a fogyasztóvé-
delmi feladatokat ellátó hatóságokhoz, illetve azok 
jogelődjéhez az életbiztosítással, annak megköté-

sével kapcsolatos problémával. Amennyiben igen, 
milyen visszásságokat jeleztek, az ezekkel kapcso-
latban indult eljárások mennyire gyakoriak, illetve 
azok milyen eredménnyel zárultak. 

A tárca 2018 márciusában arról tájékoztat-
ta Szövetségünket, hogy a biztosító társasá-
gok tevékenységét illetően a Magyar Nemzeti 
Banknak van hatásköre, így megkeresésünket 
továbbították a hatáskörrel rendelkező szer-
vezeti egységnek. Levelünket ezen túlmenően 
megküldték a Pénzügyi Békéltető Testületnek 
is, annak érdekében, hogy ha a testület előtt 
az üggyel összefüggő eljárás indult, úgy erről 
minél hamarabb tájékoztatást kapjunk.

Életbiztosítás 
egyenlő esélyekkel 
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az Országos Fogyatékosügyi Tanács képviselője 
vett részt. A MEOSZ már korábban javaslatot tett 
a Bankszövetségnek, illetve a Magyar Nemzeti 
Banknak arra,  hogy  készüljön egy központi se-
gédlet a banki dolgozók oktatására, érzékenyíté-
sére vonatkozóan, amelyet minden pénzintézet 
használhatna, illetve ennek elkészítése során 
egyeztessenek a fogyatékos személyek érdek-
képviseletét ellátó szervezetekkel is. Javasoltuk 
továbbá, hogy az érzékenyítés, képzés folyama-
tába is vonják be az érdekképviseletet ellátó 
szervezeteket, akár úgy is, hogy képviselőik részt 
vennének a gyakorlati oktatásban.

A Bankszövetség képviselője jelezte: a bankok 
már jelezték,  hogy szükség lenne egy  egységes 
segédletre. A bizottság ezért úgy határozott, hogy 
megkezdi a munkát a segédlet kidolgozása érde-
kében. 

Az aláírni nem tudó fogyatékos személyek ügyin-
tézésének problémája kapcsán a Bankszövetség 
képviselője ismertette a bankok ezzel kapcso-
latos jelenlegi gyakorlatát. A MEOSZ képviselője 
felhívta a figyelmet az e téren jelentkező problé-
mákra, arra, hogy jelenleg is sok negatív tapaszta-
lat érkezik az érintettektől. Felhívtuk a figyelmet 
arra, hogy a bankok által gyakran megkövetelt 
névíró megnehezítheti az érintettek helyzetét, 
adott esetben korlátja az önálló ügyintézésnek, 
önrendelkező életnek. 

A MEOSZ ennek kapcsán sokkal nyitottabb, al-
kalmazkodóbb hozzáállást tart szükségesnek. 
Felvetettük, hogy a bankok ezen a téren is igye-
kezzenek rugalmasan alkalmazni a már meglévő 
műszaki, technikai lehetőségeket. 

A MEOSZ 2018. március 1-jén a Nemzetgazdasági 
Minisztériumban egy bizottsági ülésen vett részt, 
melynek témája a hitelintézetekben a fogyaté-
kos személyek szolgáltatásokhoz való egyenlő 
hozzáférése, azon belül az ügyfelekkel foglalkozó 
banki dolgozók érzékenyítése, illetve az aláírni 
nem tudó fogyatékos személyek banki ügyin-
tézésének problematikája volt. A bizottság ülé-
sén a Bankszövetség, a Magyar Nemzeti Bank, 
az Emberi Erőforrások Minisztériuma, továbbá 

A MEOSZ a banki dolgozók 
érzékenyítésére tett javaslatot 

24
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Közlekedés
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 „ A MEOSZ 
a jelen érdekvédelmi 
munkában nemcsak 
elment a falig, 
hanem át is törte azt. 
Hasonló sikerre, eredményre 
a mozgáskorlátozottak 
mozgalmának 
magyarországi történetében 
még nem volt precedens. 
Mindez példaként 
szolgálhat a többi 
érdekképviselet számára is 
az érdekvédelmi munkája 
során”

 (dr. Chikán Csaba, 
a MEOSZ alapító elnöke)

„
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a Főváros közötti egyeztetési folyamatok ered-
ményeként 2023-ig az M3-as metró teljes körű 
akadálymentesítése megtörténik. Az idevezető út 
azonban korántsem volt zökkenőmentes, az elért 
sikerek a MEOSZ kitartó és következetes érdekvé-
delmi munkájának köszönhetők. 

A MEOSZ számtalan alkalommal szót emelt az  
M3-as metró teljes körű akadálymentesítése ér-
dekében, mert az ügyben érintettek a kezdetek-
ben nem kezelték súlyánál fogva a problémát. A 
felújítás kezdetekor látott napvilágot, hogy csak 
részleges akadálymentesítésben gondolkodtak, 
azaz az eredeti tervek szerint az M3-as metróvo-
nal csak 12 állomása lett volna akadálymentes. A 
MEOSZ ezt nem hagyta szó nélkül, egyebek mel-
lett a fővároshoz, és a miniszterelnökhöz fordult,  

A Mozgáskorlátozott embereknek ugyanolyan joguk van részt venni a közösségi közle-
kedésben, mint bárki másnak. Számukra az akadálymentes közlekedés elemi szükség-
let. Ez nem kegy és jótékonykodás, hanem emberi jogi kérdés. A MEOSZ érdekvédelmi 
munkája arra irányul, hogy ez a jog maradéktalanul érvényesüljön. Az M3-as metró tel-
jes körű akadálymentesítése a MEOSZ érdeme. Az itt elért eredményeink zsinórmérté-
kül szolgálnak a többi közlekedési lobbinkban is. Mert teendő bőven akad. A tömeg-
közlekedéshez való egyenlő esélyű hozzáférés ugyanis jobbára csak a jogszabályok 
szintjén létezik. A gyakorlat ettől még nagyon messze van.  

A MEOSZ következetesen vallja, hogy a fogyaté-
kosságügy nem politikai, hanem szakpolitikai kér-
dés, s ennek szellemében folytatta a méltóságtel-
jes, önrendelkező élet megvalósítása érdekében 
kifejtett tevékenységét a teljes körű akadálymen-
tesítés kapcsán is. A MEOSZ csak olyan műszaki 
megoldásokat fogadott el az akadálymentesítés 
során, amelyek az önálló, biztonságos és méltó-
ságteljes használatot teszik lehetővé az M3-as 
metró valamennyi állomásán. 

A MEOSZ elkötelezett abban, hogy Magyarorszá-
gon megvalósuljon a közszolgáltatásokhoz való 
egyenlő esélyű hozzáférés, ezért a fogyatékos 
emberek érdekében kizárólag egyetlen megol-
dást tud elfogadni: ha minden megálló teljes körű 
akadálymentesítése megvalósul. A Szövetség és 

A MEOSZ elérte az M3-as metró teljes körű akadálymentesítését 

M3-as metró

A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos Szövetsége elérte a kormány és a főváros 
képviselőivel folytatott egyeztetések eredményeként, hogy az M3-as metró mind a 20 állomá-
sa akadálymentes lesz 2023-ig. Az M3-as metró teljes körű akadálymentesítése mérföldkő a 
MEOSZ érdekvédelmi munkájában, mert a Szövetség ezáltal megmutatta, hogy a kizárólagos 
szakmai alapon nyugvó, a mozgáskorlátozott emberek önrendelkező életét elősegítő követke-
zetes lobbija révén az érdekvédelem komoly sikereket érhet el. A MEOSZ elnöke szerint mindez 
mérföldkő a magyar fogyatékosságügyi szakpolitikában is.
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mondván a fogyatékos személyek közlekedés-
hez, illetve hozzáféréshez való joga emberi jogi 
kérdés, ennél fogva csak a teljes körű akadály-
mentesítés fogadható el. Miután kezdetben a 
Szövetség nem érte el a célját, így 2017 végén az 
Egyenlő Bánásmód Hatósághoz fordult és eljá-
rást kezdeményezett a magyar kormánnyal és a 
fővárossal szemben. 2018 elején a MEOSZ elnöke 
levélben fordult Orbán Viktor miniszterelnökhöz 
(mellékletek 166. oldal). 

Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke először Tarlós 
István főpolgármesterrel egyeztetett, és ezután 
változott meg a főváros korábbi berögzült ál-
láspontja és indultak el az érdemi tárgyalások 
a megoldás érdekében. Kovács Ágnes ezt köve-
tően egyeztetést folytatott a Miniszterelnökség, 
a Nemzeti Fejlesztési Minisztérium és a főváros 
képviselőivel, s a 2018. február 7-i   egyeztetésen 
már körvonalazódott az a megállapodás, hogy az 
M3-as metró 20 állomása közül 18 akadálymen-
tes lesz. Tarlós István főpolgármester akkor úgy 
nyilatkozott, hogy az esélyegyenlőség  megte-
remtése érdekében a főváros saját erőforrásból 
a Kálvin téri megálló mellett, további öt megálló 
– Corvin negyed, Nyugati pályaudvar, Arany János 
utca, Ferenciek tere, Klinikák – akadálymentesí-
tését magára vállalja a projekten kívül, de azzal 
párhuzamosan. A MEOSZ akkor ezzel elérte, hogy 
a 20 megállóból így már 18-at akadálymentesít 
a főváros. Tekintve azonban, hogy Szövetségünk 
csak a teljes körű akadálymentesítést tartotta 
elfogadhatónak, a fennmaradó két megállóért  
tovább lobbizott.

A MEOSZ, a főváros és az M3-as metróberuhá-
zás projektjének képviselői 2018. február 13-án  
egyeztetést tartottak a MEOSZ székházában azok-
ról az akadálymentesítési műszaki megoldások-
ról, amelyek az önálló, biztonságos és méltóság-
teljes használatot teszik lehetővé a hármas metró 
valamennyi állomásán. A megbeszélésen minden 
állomás esetében külön-külön megvizsgálták,  
hogy melyek azok a műszaki megoldások, ame-
lyek a fenti célokat a lehető legjobban szolgálják. 

28
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A MEOSZ elfogadhatónak találta, hogy 6 állomás 
esetében – Kálvin tér, Corvin negyed, Nyugati pá-
lyaudvar, Arany János utca, Ferenciek tere, Klinikák 
–, ahol a műszaki feltételek nem adottak a hagyo-
mányos liftek kiépítéséhez, ferdepályás liftekkel 
valósuljon meg az akadálymentesítés. A Szövetség 
azonban csak olyan ferdepályás liftet talál elfo-
gadhatónak, amelyben az aktív kerekesszékek, az 
elektromos kerekesszékek, és elektromos mope-
dek is kényelmesen elférnek. A Fővárosi Közgyű-
lés elé kerülő megállapodás is tartalmazza, hogy 
megegyezés alapján a Metró Projektigazgatóság 
bekéri a gyártóktól a ferdelift műszaki specifikáci-
óit. Azt követően a MEOSZ bevonásával választják 
ki azt a típust, amely a mozgáskorlátozott szemé-
lyek akadálymentes, önálló, biztonságos közleke-
dését biztosítja. Vállalták, hogy közösen tesznek 
lépéseket a ferdeliftek honosítása és hatósági 
elfogadtatása érdekében, figyelemmel arra, hogy 
jelenleg még nincsenek használatban Magyaror-
szágon. 

2018. március 19-én a Főváros a MEOSZ és a Met-
ró Projektigazgatóság között tovább folytatódott 
az egyeztetés, mivel a fennmaradó két állomás-
ra még nem született megállapodás. Miután a 
MEOSZ jelezte, hogy csak a 20 állomás együttes 
akadálymentesítését tudja elfogadni, így először 
a korlátliftek beépítését vállalta volna a főváros. 
A MEOSZ ezt nem tudta elfogadni végleges megol-
dásnak hivatkozva a 2017. nyarán kiadott korábbi 
állásfoglalásra (mellékletek 168. oldal), így Tarlós 
István főpolgármester azt az ajánlatot tette: ha 
a Fővárosi Közgyűlés megszavazza, akkor köte-
lezettséget vállal a 2023 december végéig törté-
nő teljes körű akadálymentesítésre. A MEOSZ így 
elérte, hogy a fennmaradó két állomás – Pöttyös 
utca és Ecseri út – is akadálymentesítve lesz leg-
később 2023 december végéig.

A MEOSZ elnöksége és a Főváros megállapodás-
ban rögzítette, hogy a további akadálymentesí-
téssel kapcsolatos döntések a MEOSZ álláspont-
jának kikérése mellett, annak lehetőség szerinti 
figyelembe vételével történnek. Továbbá, a Fő-

város vállalta, hogy munkacsoportot hoz létre az 
akadálymentesítés, az egyenlő esélyű hozzáférés 
biztosítása érdekében, amelynek tagja a Főváros, 
a Metró Projektigazgatóság és a MEOSZ.

2018. április 25-én a Fővárosi Közgyűlés – a MEOSZ 
következetes érdekérvényesítő munkája nyomán 
– megszavazta, hogy az M3-as metró mind a 20 
állomása 2023-ig teljes körűen akadálymentes 
lesz.  A MEOSZ és a főváros közötti tárgyalások 
nyomán a Fővárosi Közgyűlés által – 2018. áp-
rilis 25-én – elfogadott határozat értelmében a 
metrófelújítási projekt keretében 12 állomás aka-
dálymentesítését végzik el.  A főváros ezen felül 
további hat állomás – Dózsa György út, Arany 
János utca, Ferenciek tere, Kálvin tér, Corvin-ne-
gyed, Klinikák – akadálymentesítését vállalja a 
Projekten kívül, de azzal párhuzamos időben. A 
Dózsa György úti állomás akadálymentesítése – 
tekintettel arra, hogy a szerkezetépítési munkák-
hoz a pótlóbuszok forgalmát jelentősen korlá-
tozni kellene – a felújítás után az északi szakasz 
üzembe helyezését követően lehetséges, amelyre 
a főváros vállalása szerint legkésőbb 2020.09.30-
ig sor kerül. Az Ecseri út, Pöttyös utca állomások 
esetében a Főváros 2023 év végéig olyan végle-
ges műszaki megoldást alakít ki, amely a moz-
gásukban korlátozott személyek akadálymentes, 
önálló, biztonságos és méltóságteljes használa-
tát biztosítja. A főváros vállalja, hogy a MEOSZ 
által elfogadott megoldásokat veszi figyelembe 
és az átmeneti időszakban beépített – a MEOSZ 
által nem támogatott, de az átmeneti időszakra 
tudomásul vett – korlátliftek folyamatos üzem-
biztos használatát garantálja.  A határozat nyo-
mán a MEOSZ visszavonta az Egyenlő Bánásmód 
Hatóságnál indított eljárást a magyar állam és a 
Fővárosi Önkormányzattal szemben. 

A MEOSZ Küldöttközgyűlése 2018. április 24-én 
határozatában (mellékletek 172. oldal) fogalmazta 
meg elismerését Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke és 
munkatársai irányában az M3-as metróhálózat tel-
jes körű akadálymentesítésének ügyében kifejtett 
erőfeszítéseikért. 
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szerint az M1-es metró akadálymentesítésébe is 
bevonják Szövetségünket. Ez egy újabb mérföldkő 
lesz, mert a MEOSZ-t, mint érdekvédelmi szerve-
zetet már a tervezési folyamatokba is bevonják 
a beruházás során, és nem utólag kell az érdeket 
érvényesíteni, annak érdekében, hogy egy ilyen 
pozitív megállapodás születhessen. Azaz, már az 
alapoktól közösen dolgozhatunk azért a célért, 
hogy ma Magyarországon senki ne kerüljön hátrá-
nyos helyzetbe a közösségi közlekedés használata 
során – fogalmazott az ünnepélyes aláíráskor Ko-
vács Ágnes, a MEOSZ elnöke, aki végül köszönetet 
mondott a főpolgármesternek és a Fővárosnak 
azért a konstruktivitásért, melynek eredménye-
ként ilyen konszenzus születhetett a magyar moz-
gássérült emberek érdekében, mely mérföldkő a 
magyar fogyatékosságügyi szakpolitikában is. 

Tarlós István főpolgármester a megállapodás 
aláírásakor elmondta: a Klinikák állomásnál a 
peronszint és a felszín között épülne ferdepályás 
felvonó, ez a becslések szerint nettó 640 milli-
óba kerülhet. A Corvin-negyednél a peronszint 
és az aluljárószint között ferdepályás felvonó, az 
aluljáró és a felszín között hagyományos felvonó 
épülne nettó 929 millió forintból. A Kálvin térnél 
a peronszint és az aluljárószint között épülne 
ferdepályás felvonó nettó 671 millió forintos be-
csült összegből, a Ferenciek terénél pedig nettó 
656 millió forintból. Ennél a két állomásnál az 
aluljáró és a felszín között már van lift. Az Arany 
János utcai állomás esetében a peronszint és a 
felszín között ferdepályás felvonót építenének. 
Ennek becsült költsége nettó 653 millió forint.

A Dózsa György úti állomásnál a peronszint és a 
felszín között lifteket építenének, amelyek - lehe-
tőség szerint - az aluljárószinten is megállnának. 
A Dózsa György úti állomás akadálymentesítésé-

Az M3-as metró teljes körű akadálymentesítésé-
ről szóló megállapodást 2018. május 10-én írta 
alá a Városházán Tarlós István főpolgármester és 
Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke.  (mellékletek 173. 
oldal) 

Kovács Ágnes a megállapodást több szempont-
ból is mérföldkőnek nevezte. Mérföldkő azért, 
mert egy beruházás úgy valósul meg, hogy az 
minden magyar állampolgárnak egyenlő esélyű 
hozzáférést biztosít majd, függetlenül attól, hogy 
mozgássérültként éli-e az életét, babakocsival 
közlekedik, vagy idős, vagy nehéz csomagjaival 
utazik. A Főváros és a MEOSZ közös lobbijának 
eredményeként olyan pozitív döntés született, 
amely láttatja, hogy a mozgássérült emberek 
aktív és értékes tagjai a társadalomnak. Az ér-
dekképviseleteknek, a társadalomnak, az állam-
nak és a döntéshozóknak azon kell dolgoznunk, 
hogy a jogszabályban rögzítettek a mindennapi 
gyakorlat részévé váljanak, mert ezzel kinyitjuk a 
kaput afelé, hogy a fogyatékos emberek minden 
értéküket megmutatva még színesebbé tudják 
tenni a közös világunkat. 

- A jogszabályokban rögzített „semmit rólunk nél-
külünk” elv azt jelenti, ami ma itt történik. Úgy 
születik döntés, hogy abba bevonták a fogyaté-
kos emberek érdekképviseletét, és velünk közö-
sen alakítanak ki olyan konstrukciókat, amely a 
mozgáskorlátozott emberek közössége számára 
is megfelelő. A Főváros ezzel a beruházással meg-
üzeni más önkormányzatoknak, a magyar társa-
dalomnak és a magyar államnak, hogy egy beru-
házást ilyen minőségben is meg lehet valósítani, 
csak konszenzus, konstruktivitás és megfelelő 
nyitottság kell hozzá. Különösen örömteli szá-
momra, hogy a mai napon kötendő megállapo-
dás része egy másik szóbeli megegyezés is, mely 

Ünnepélyes aláírás a Városházán
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séges, csak kockázatos építési módszerekkel ki-
alakítható új szerkezeteket, a hagyományos liftek 
árának negyedéből-ötödéből megvalósíthatók, 
ráadásul vannak használatban lévő, európai refe-
renciák. A Fővárosi Közgyűlés a 2018. április 25-i 
ülésén arról döntött, hogy a metróállomások spe-
ciális akadálymentesítésének tervezésére és kivi-
telezésére 5,6 milliárd forintot biztosít a BKV-nak.

Mindezekkel együtt az M3-as metró 20 állomásá-
ból 18 akadálymentessé válik. A további két állo-
más – Ecseri út és Pöttyös utca – esetében a most 
aláírandó megállapodással a főváros vállalja, 
hogy 2023 végéig olyan végleges műszaki megol-
dást alakít ki, amely a mozgásukban korlátozott 
személyek akadálymentes, önálló, biztonságos 
és méltóságteljes használatát biztosítja. A két 
állomáson addig ideiglenes megoldásként kor-
látliftek épülnek – ismertette a főpolgármester.

Tarlós István bejelentette, hogy a megállapodás 
alapján a főváros munkacsoportot is létrehoz az 
akadálymentesítés, az egyenlő esélyű hozzáfé-
rés biztosítása érdekében, a MEOSZ részvételé-
vel. A főpolgármester közölte: a munkacsoportot 
bevonják a millenniumi földalatti felújításába, 
amelynek során akadálymentessé teszik az állo-
másokat, az új járművek pedig teljes hosszukban 
átjárhatók lesznek.

re az északi szakasz üzembe helyezését követően 
kerülhet sor, mivel a szerkezetépítési munkákhoz 
a jelenleg közlekedő metrópótló buszok forgal-
mának jelentős korlátozására lenne szükség. A 
mostani megállapodással a főváros vállalja, hogy 
az állomást legkésőbb 2020. szeptember 30-ig 
akadálymentesíti.

A Deák Ferenc téri állomáson nem ferdepályás, 
hanem hagyományos függőleges lift épül, a ko-
rábban oda tervezett Nemzeti Színházhoz készült 
liftakna felhasználásával.

Tarlós István hangsúlyozta, hogy a metró középső 
szakaszának belvárosban lévő mélyállomásainál a 
ferdepályás liftek megépítése megoldható. A BKV 
Metró Felújítási Projekt Igazgatósága február kö-
zepétől összesen 21 európai gyártó 31 képvisele-
tét kereste meg a műszaki megvalósíthatóság és 
a költségek tekintetében, valamint több európai 
nagyváros közlekedési vállalatától kért informáci-
ót az üzemeltetési tapasztalatokról. Március végé-
ig 5 gyártói képviselet adott pozitív visszajelzést, 
konkrét indikatív árajánlatok is érkeztek. Az elő-
zetes gyártói vizsgálatok alapján minden mély-
állomásnál megoldható a ferdepályás felvonók 
alkalmazhatósága. A ferdepályán mozgó felvonók 
előnye, hogy a mozgásukban korlátozottak önál-
lóan használhatják azokat, nem igényelnek költ-
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egyetértve azt a megoldást preferálták, amely a 
kivitelezési szempontokon túl a biztonságosabb 
használatot is garantálja. A MEOSZ kérdésére 
tisztázták, hogy a ferdepályás liftek az előzetes 
vizsgálatok alapján valamennyi érintett állomá-
son beépíthetők, és a fülkék kialakítása is min-
denben megfelel a MEOSZ elvárásainak, abban 
nemcsak az aktív, hanem az elektromos kerekes 
széket, illetve mopedet használó utasok és kísé-
rőik is kényelmesen elférnek. 

Mivel a MEOSZ nemcsak a méltóságteljes, de a 
biztonságos használatot is kiemelt szempont-
ként kezeli, felmerült, számoltak-e azzal, mit le-
het tenni egy esetleges meghibásodás esetén. A 

2018. június 29-én megkezdődtek az egyeztetések 
a MEOSZ és a BKV Metró Felújítási Projekt Igaz-
gatóság képviselői között a MEOSZ székházában 
azokról az akadálymentesítési műszaki megoldá-
sokról, amelyek az önálló, biztonságos és mél-
tóságteljes használatot teszik lehetővé az M3-as 
metró ferdepályás liftekkel érintett állomásain. 
Radnay Tibor, a BKV Zrt. Metró Felújítási Projekt 
Igazgatóság projektigazgatója arról tájékoztatott, 
hogy az összes, EU szabványnak megfelelő gyár-
tótól bekérték az általuk gyártott ferdepályás lif-
tek műszaki paramétereit, ezek után pedig négy, 
komoly szakmai portfolióval rendelkező gyártó-
tól kértek ajánlatot. Miután ismertette azok mű-
ködését és kialakítását, a MEOSZ képviselőivel 

Megkezdődött a műszaki egyeztetés a MEOSZ 
és a BKV Zrt. Metró Felújítási Projekt Igazgatóság között
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működniük. Tájékoztattak arról is, hogy minded-
dig még nem történt baleset a ferdeliftek meghi-
básodása folytán. Radnay Tibor projektigazgató 
arról is beszámolt, hogy a Corvin negyed megál-
lónál a Főváros saját költségén megoldja az alul-
járó és az utcai térszín közötti akadálymentesí-
tést. A jelenlegi tervezés fázisában az aluljáró és 
az utcai térszín közötti akadálymentesítés több 
állomás esetében sem megoldott, ezért a MEOSZ 
elnöke ez ügyben egyeztetést kezdeményez a 
BKK-val. A projekt igazgatóság a MEOSZ-szal tör-
ténő egyeztetést követően, az elfogadott kon-
cepció terv és a műszaki leírás elkészülte után 
a közeljövőben módosítja a folyamatban lévő 
tárgyalásos, közbeszerzési eljárást a ferdepályás 
liftekkel történő akadálymentesítésre. A nyertes 
ajánlatot követően pedig megtörténik a ferde-
pályás felvonók építési engedélyezési és kiviteli 
tervdokumentációjának az elkészítése. 2019-ben 
folytatódik az együttműködés.

projekt igazgatóság képviselői elmondták, hogy 
az áramkimaradás a metróállomásokon a több-
szörös túlbiztosítás és két független saját áram-
forrás megléte miatt szinte kizárt, vészhelyzet 
esetén pedig a lift járószékébe beépített akku-
mulátorok biztosítják a ferde liftek üzemképes 
működését. Egy esetleges fizikai kimenekítésnél 
ráadásul nagyobb biztonságot nyújtanak a ha-
gyományos, aknás lifteknél, a ferde liftek pályá-
ján, annak részeként ugyanis menekítőlépcsőt is 
kialakítanak, így azon egyszerűbb és biztonságo-
sabb a felszínre juttatás, mint a függőleges liftak-
nákban. A MEOSZ külön is tájékoztatást kért a lif-
tek üzembiztos működésére vonatkozó műszaki 
paraméterekről. Az igazgatóság munkatársai en-
nek kapcsán elmondták: a ferdepályás lifteknek 
az üzembiztos működés tekintetében lényege-
sen magasabb kritériumoknak kell megfelelniük, 
mint a függőleges kialakítású liftek; az év minden 
napján minimum 22 órán át kell üzembiztosan 

A MEOSZ fellépése nyomán az M3-as metró után 
az M1-es metró is teljes körűen akadálymentes lesz

M1-es metró

Tarlós István, Budapest Főváros Főpolgármestere már az M3-as metró teljes körű akadálymen-
tesítése érdekében Kovács Ágnessel, a MEOSZ elnökével folytatott egyeztetések nyomán jelezte, 
hogy a MEOSZ-t bevonják a Millenniumi Földalatti Vasút felújítási munkálataiba is. Ennek fényé-
ben jött létre 2018 decemberében az első találkozó a BKK Zrt. és a MEOSZ munkatársai között. A 
MEOSZ képviselői hangsúlyozták: a Szövetség kizárólag a teljes körű akadálymentesítést tartja 
elfogadhatónak, ezért üdvözlik a BKK hozzáállását. Felajánlották, hogy szakértelmükkel segítik 
a munkát, különös tekintettel arra is, hogy Budapest Főváros Önkormányzata és Magyarország 
Kormánya megtisztelő felkérésének eleget téve a MEOSZ – Kovács Ágnes elnök képviseletében 
– részt vesz a „Budapest Párbeszéd“ 2020 és 2030 közötti időszakot felölelő fejlesztési terv mun-
kálataiban. A BKK képviselői jelezték: az akadálymentesítési munkálatok során számítanak a 
MEOSZ szakértelmére, s minden olyan döntést, amely a mozgássérült emberek utazását érinti, 
csak a Szövetség bevonásával hoznak meg.
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meghosszabbítják a vonalat. A MEOSZ munkatár-
sainak a teljes körű akadálymentesség biztosítá-
sára irányuló kérdéseire Nyul Zoltán, a BKK Zrt. 
igazgatója elmondta: minden állomáson vizsgálni 
kell a teljes körű akadálymentesítési lehetőséget, 
s olyan megoldást kell találni, ami biztosítja azt. 
A tervek szerint ezt valamennyi állomáson liftek-
kel oldanák meg, s a BKK Zrt. elkötelezett ennek 
véghezvitelében. A tervezési, s majdan a kivite-
lezési munkálatoknál az egyik elsődleges szem-
pont, hogy senkit nem lehet kizárni a közösségi 
közlekedésből.  Tájékoztatása szerint három olyan 
állomás van – Bajza utca, Vörösmarty utca, Opera 
– ahol a többi mellett a terület világörökség jelle-
ge engedélyeztetési eljárást kell majd folytatni az 
Örökségvédelmi Hivatallal. 

A BKK Zrt. ennek során is számít a MEOSZ szak-
értelmére és tapasztalataira, ugyanis arra törek-
szik, hogy a lehető legjobb akadálymentesítési 
megoldásokat találják meg. 

A MEOSZ bevonásával előreláthatóan 2019-ben 
kezdődik meg a komplex tervezési folyamat, 
melynek a MEOSZ mindvégig aktív, konstruktív, 
szereplője lesz, s a tematikus egyeztetésekre 
majd a MEOSZ székházában kerül sor.  

A 2018. decemberi megbeszélésen Rácz Zoltán, 
a BKK Zrt. projektmenedzsere röviden vázolta az 
M1-es metróvonal felújításának és bővítésének 
tervezett fázisait. Elmondta, hogy közbeszerzé-
si eljárás keretében kiválasztották a tervezőt, 
és várhatóan 2018. december 19-én kerül sor a 
szerződéskötésre. A tényleges tervezési munká-
latok 2019 elején kezdődnek meg. A felújítás két-
irányú; a metróvonal felújítása és az infrastruk-
túra fejlesztése mellett a járműveket is le kell 
cserélni, hiszen a 30-35 éves használatra terve-
zett szerelvények már 50 évesek. Olyan átjárható 
kocsikat állítanak majd forgalomba, amelyekbe 
a peronszintről biztosítva lesz a beszállás, s ki-
jelölt helyek lesznek a mozgáskorlátozott uta-
sok és a babakocsik számára. Az új járműveken 
négy kerekesszékes hely és nyolc lehajtható ülés 
lesz járművenként. A BKK Zrt. részéről elmond-
ták, hogy még csak elvi előzetes típusengedélyt 
kaptak az új járművekre, azonban ezek a paramé-
terek a tényleges járművek esetében is biztosan 
megvalósulnak.

Az M1-es metró felújítása és kibővítése három sza-
kaszban zajlik majd. A Hungária körútnál új meg-
állót alakítanak ki, illetve a Vigadó térig, a másik 
irányba pedig a Kassai térig, majd a körvasútig 

Budapest Főváros Önkormányzata és Magyarország Kormánya 2018. novemberi felkérésének eleget 
téve a Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos Szövetsége részt vesz a „Budapest Párbeszéd“ 
2020 és 2030 közötti időszakot felölelő fejlesztési terv munkálataiban. (176. oldal )  A Szövetséget Ko-
vács Ágnes, a MEOSZ elnöke képviseli.

Budapest Főváros Önkormányzata és Magyarország Kormánya közösen készítik el Budapest hosszú 
távú – a 2020 és 2030 közötti időszakot felölelő – fejlesztési tervét. A felkérés arra szól, hogy a MEOSZ 
saját javaslataival, a „Budapest Párbeszéd“ javaslatok véleményezésével, valamint a Szövetség kép-
viselőjének a „Budapest Párbeszéd“ rendezvényein való részvételével legyen aktív részese a folya-
matnak.

A MEOSZ is részt vesz Budapest hosszú távú
fejlesztési tervének munkálataiban
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akadálymentesítés kérdése. Az akadálymentesítés 
két súlyponti területe maga a közlekedési eszköz 
(autóbusz, vasúti személykocsi stb.) akadálymen-
tesítése valamint az utazással kapcsolatos infra-
struktúra - a fel-és leszállást lehetővé tevő pero-
nok, a pályaudvarok, vasúti és autóbuszmegállók, 
azok utasforgalmat kiszolgáló létesítményei stb. 
– akadálymentesítése. 

Az ingatlanok akadálymentessé tétele megkerül-
hetetlen feladat akár a jelenlegi szolgáltató nyeri 
el a tömegközlekedési tendert, akár új szolgáltató 
kerül a helyére. A ma élő szolgáltatási szerződések 
is tartalmaznak arra vonatkozó kitételeket, hogy 
szolgáltatóváltás esetén a működéshez nélkülöz-
hetetlen infrastruktúrát az új szolgáltató –függet-
len szakértő által megállapított értéken- működ-
tetésre átveheti. 

Az államot az infrastruktúra akadálymentesítésé-
re fordított összeg tekintetében nem érheti kár, 
hiszen az vagy a tulajdonában álló szolgáltató 
vállalat könyvszerinti értékét növeli, vagy azt az 
új szolgáltató köteles megváltani, vagy a kezelői 
jogokért cserébe használati díjat érvényesíthet 
utána.  Hogy a kormányzat a felsoroltak közül me-
lyik változat mellett dönt, az elsősorban ipari és 
közlekedéspolitikai kérdés. A  MEOSZ e tekintet-
ben arra vár garanciát, hogy a tömegközlekedést 
kiszolgáló infrastruktúra teljes körű akadálymen-
tesítése minél hamarabb megtörténjen. 

A gépjárműpark felkészítése ezzel szemben első-
sorban versenypolitikai kérdés. A MEOSZ szerint a 
minisztériumnak olyan szabályozórendszert kell 
kialakítania, amely garanciát biztosít arra, hogy 
az európai és nemzeti szabályozásnak megfelelő 
akadálymentesített járműpark biztosítsa az uta-
zóközönség számára az egyenlő hozzáférésű szol-

A MEOSZ megkereste dr. Mosóczi László közleke-
déspolitikáért felelős államtitkárt, mert a Volán 
Közlekedési Központok, valamint a Volánbusz Zrt. 
és a négy magánvállalkozás közszolgáltatási szer-
ződése 2019. december 31-én, míg a MÁV Start Zrt. 
és a GYSEV Zrt. közszolgáltatási szerződése 2023. 
december 31-én lejár. 

 Erre figyelemmel a minisztériumnak el kell ké-
szítenie a piacnyitási koncepcióját, hogy az új 
körülményeknek megfelelően az átmenet minél 
zökkenőmentesebb legyen és az lehetőség szerint 
ne csak a meglévő, sok tekintetben meghaladott 
szolgáltatási színvonalat konzerválja, hanem azt 
érdemben meghaladva a XXI. század igényeinek 
megfelelő korszerű és mindenki számára hozzá-
férhető tömegközlekedés lehetőségét biztosítsa.

A MEOSZ felajánlotta, hogy tapasztalati szakér-
telmével és speciális szaktudásával segíteni tud-
ja a minisztérium munkáját, és egyúttal jelezte: 
részt kíván venni a koncepció, valamint az egyes 
személyszállítási közszolgáltatási szerződések ki-
munkálásában. Szövetségünk azért küzd, hogy a 
koncepcióalkotáskor, majd a későbbiekben a sze-
mélyszállítási közszolgáltatási szerződések meg-
fogalmazása során (ideértve a szerződéskötést 
megelőző eljárásokat is) valamint a megkötött 
szerződések idején is maradéktalanul érvénye-
süljenek a mozgáskorlátozott emberek egyenlő 
esélyt biztosító jogosultságai. Ez utóbbinak azért 
is kell kiemelt szerepet biztosítani, mert a hatá-
lyos személyszállítási közszolgáltatási szerző-
dések ugyan tartalmaznak akadálymentesítésre 
vonatkozó előírásokat, de azokat jelenleg sem a 
szolgáltató nem tartja be maradéktalanul, sem a 
megrendelő nem kéri rajta számon
  
A koncepcióalkotás során megkerülhetetlen az 

A MEOSZ részt kíván venni a piacnyitási 
koncepció kidolgozásában

35

javított_konyv_eleje2018.indd   35 2019.04.22.   21:50:17



36

ahhoz, hogy biztonsági vagy egyéb okokra hivat-
kozva megtagadja az ilyen eszközöket használó 
utasok szállítását.

A MEOSZ kezdetben az  érintett szolgáltatókkal 
próbált egyeztetni, de a szélmalomharc nem ve-
zetett eredményre. Később peres úton gondolt 
érvényt szerezni a mozgáskorlátozott utasok 
jogainak – egy konkrét perben képviseletet vál-
lalva  – de a bíróság elutasította a Nemzeti Köz-
lekedési Hatósággal szembeni kereseti kérelmet. 
Az Egyenlő Bánásmód Hatósággal konkrét eljárá-
sokban folytatott egyeztetéseket,  de a kialakult 
joggyakorlatot így sem sikerült megváltoztatni. 

A  mozgássérült emberek önálló életvitele a tét, 

A mozgáskorlátozott embereknek hosszú évek 
óta komoly problémát jelent, hogy a tömegköz-
lekedési eszközökön nem utazhatnak a moped-
jeikkel. A szolgáltatóknak ugyanakkor nem kell 
tartaniuk a felelőségre vonástól, ami részben a 
megfelelő szabályozás hiányára, továbbá arra 
vezethető vissza, hogy egy bírósági eljárásban 
kirendelt műszaki szakértő  a szakvéleményében 
úgy foglalt állást, hogy a mopedek buszokon tör-
ténő szállítása nem oldható meg biztonságosan.  
A MEOSZ a panaszok megjelenése óta sürgeti, 
és hangsúlyozza: kizárólag a jogszabályokban 
rögíztett intézkedésekkel lehet garantálni, hogy 
a közösségi közlekedés területén a mozgáskor-
látozott emberek jogai ne sérüljenek a jövőben! 
Egyetlen szolgáltatónak sincs jogalapja ugyanis 

gáltatást. A MEOSZ részt kíván venni a szabályozás 
kialakításának folyamatában.  Az a célunk, hogy 
olyan járművek kerüljenek forgalomba, ahol nem-
csak az akadálymentességi minimumok kerülnek 

kialakításra, hanem olyan innovatív megoldásokat 
is alkalmazzanak, mely révén a segédeszköz faj-
tájától függetlenül több kerekesszékes személyt 
tudnak egyidejűleg szállítani.    

Elektromos mopedek szállítása

A MEOSZ kezdeményezésére ismételt kormányzati egyeztetés volt
az elektromos mopedek szállításáról

A MEOSZ kezdeményezésére 2018 októberében ismételten egyeztetést tartottak a Miniszterel-
nökség, az Innovációs és Technológiai Minisztérium, az Emberi Erőforrások Minisztériuma, az 
Egyenlő Bánásmód Hatóság, az Alapvető Jogok Biztosának Hivatala, a BKK Zrt., a Közlekedéstu-
dományi Intézet valamint a Magyar Polio Alapítvány képviselői a MEOSZ székházában a mopedek 
szállításáról. Az Innovációs és Technológiai Minisztérium képviselője jelezte: folyamatos szakmai 
párbeszédet szeretnének a MEOSZ-szal. A tárgyalásokban a MEOSZ fellépése nyomán az egész-
ségügyért felelős ágazat is részt kíván venni; Horváth Ildikó egészségügyért felelős államtitkár 
– kezdeményezésére – 2018. november 19-én találkozott Kovács Ágnessel, a MEOSZ elnökével. A 
MEOSZ az államtól a mopedek szállításának jogszabályi rendezésén túl a segédeszköz-ellátás 
komplex szemléletű felülvizsgálatát is kéri, továbbá a Szövetség aktív részese kíván lenni a mun-
kafolyamatoknak. 
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ezért a MEOSZ már 2015-ben a Nemzeti Fejleszté-
si Minisztériumhoz fordult a jogszabályi rendezés 
érdekében. Miután a tárca nem reagált a megke-
resésre, Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke először 
2016-ban kezdeményezett egyeztetést az érintett 
tárcákkal és hatóságokkal a mopedek szállítá-
sa ügyében. Az egyeztetésre az OEP és az egész-
ségügyért felelős államtitkárság képviselői akkor 
kompetencia hiányára hivatkozva nem jöttek el. 
A MEOSZ azt kérte: az állam teremtse meg a fel-
tételeket, és jogszabályban biztosítsa a mopedet 
használó mozgássérült emberek biztonságos kö-
zösségi közlekedéshez való jogát. Erre kötelezi a 
fogyatékos személyek jogairól szóló ENSZ egyez-
mény (CRPD), az esélyegyenlőségi törvény és több 
más jogszabály is. A mozgássérült embereknek 
ugyanolyan joguk van a közösségi közlekedéshez, 
mint bárki másnak, attól függetlenül, hogy milyen 
típusú kerekesszékben ülnek. A műszaki hiányos-
ságok nem írhatják felül az emberi jogokat. Meg 
kell vizsgálni, hogy milyen biztonsági, műszaki 
fejlesztésekre van szükség ahhoz, hogy a moz-
gás szabadsága ne szenvedjen csorbát, és ezeket 
végre kell hajtani. Kovács Ágnes kifejezte abbé-
li reményét is, hogy a jövőben az egészségügyi 
kormányzat és az NEAK is bekapcsolódik a közös 
munkába, mivel nekik is van teendőjük. Változtat-
ni kell ugyanis a segédeszköz-támogatáson is, el 
kell törölni az együtt felírási korlátokat, hogy min-
denki megkaphassa az egyéni igényeinek és szük-
ségleteinek megfelelő kerekesszékeket. Kovács 
Ágnes javasolta egy munkacsoport felállítását is. 

A MEOSZ 2016. júliusában levélben kereste meg 
a Nemzeti Fejlesztési Minisztériumot, melyben 
kérte a Kormánytól, hogy jogszabályi szinten biz-
tosítsa az elektromos mopedet használó moz-
gássérült emberek közösségi közlekedésben való 
részvételét.

A Fogyatékosságügyi Tárcaközi Bizottság külön 
munkacsoportot hozott létre a mopedek tömeg-
közlekedésben való részvételének ügyében, s a 
MEOSZ lobbi tevékenységének köszönhetően a 
Nemzeti Fejlesztési Minisztérium megbízta a Köz-

lekedéstudományi Intézetet, hogy vizsgálja meg 
az elektromos mopedek tömegközlekedésben 
való részvételét az esélyegyenlőség és a hozzáfér-
hetőség szempontjából és készítsen szabályozási 
javaslatot.  

Az Intézet és a MEOSZ ebben a munkában végig 
együttműködött, így a MEOSZ – a Közlekedéstu-
dományi Intézettel történő együttműködés kere-
tében – elkészítette a közösségi közlekedés aka-
dálymentességéről szóló állásfoglalását. Ebben 
leírtuk: fel kell mérni a helyi, helyközi és vasúti 
közlekedés akadálymentességét és – az egyete-
mes tervezés elvét követve – országos koncep-
ciót kell kidolgozni a mindenki által hozzáfér-
hető közösségi közlekedés megvalósítására. Az 
utasforgalmi létesítmények, épített környezetük 
és a járművek mellett az utastájékoztatásnak is 
akadálymentesnek kell lennie, a közlekedésben 
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dolgozókat pedig képezni kell. Létre kell hozni 
egy országos utasinformációs rendszert, mely le-
hetővé teszi a mozgássérült emberek számára a 
biztonságos és kiszámítható utazásuk megterve-
zését. A jogosultakat egészségi állapotuknak, élet-
vitelüknek, lakókörnyezetüknek és egyéb adott-
ságainak megfelelő segédeszközökkel kell ellátni. 
Mindezek mellett elengedhetetlen az érdekvédel-
mi szervezetek bevonása a tervezésbe, a megva-
lósításba és a monitorozásba. A MEOSZ szerint a 
mozgáskorlátozott emberek önálló életvitelének 
előfeltétele, hogy a mindenki számára nyújtott 
közösségi közlekedési szolgáltatásokban egyenlő 
eséllyel vehessenek részt, függetlenül a mozgás-
korlátozottságuk súlyosságától és az általuk hasz-
nált segédeszköz jellegétől, típusától. Biztosítani 
kell a közszolgáltatásokhoz való egyenlő esélyű 
hozzáférést, illetve a közlekedési rendszereknek, 
továbbá a tömegközlekedési eszközöknek, utas-
forgalmi létesítményeknek – beleértve a jelző- és 
tájékoztató berendezéseket is – alkalmasnak kell 
lenniük a fogyatékos személyek általi biztonságos 
igénybevételre.

A KTI a kutatási feladatot a MEOSZ bevonásával vé-
gezte el, melynek eredményeként végül megszü-
letett a kért kutatási jelentés. A jelentés végleges 
szövegét – a Nemzeti Fejlesztési  Minisztériumhoz 
küldött többszöri megkeresést követően – végül 
az Innovációs és Technológiai Minisztérium küld-
te meg részünkre 2018 augusztusában közérdekű 
adatigénylés kapcsán. 

Minthogy a mopeddel közlekedőket érintő sza-
bályozás továbbra sem született meg, és a moz-
gássérült emberek közösségi közlekedésben való 
részvétele folyamatos jogsértés területe, a MEOSZ 
ismételten kormányzati  egyeztetést kezdeménye-
zett, melyre 2018 októberében került sor.  

Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke a 2018. októberi 
egyeztetésen – melyen Horváth Ildikó egészség-
ügyért felelős államtitkár egyéb elfoglaltsága mi-
att nem tudott részt venni – elmondta: a MEOSZ 
azért kezdeményezett ismételten egyeztetést az 

érintett tárcák és hatóságok bevonásával, hogy 
végre történjen érdemi előrelépés és szülessen 
megoldás a mopedesek közösségi közlekedésben 
való részvételére. (mellékletek 177. oldal) Kérte a 
MEOSZ aktív bevonását a munkába, továbbá, hogy 
az ITM írásban adjon választ határidőket megje-
lölve, hogy a helyi járatú autóbuszos közleke-
désben az egyes területeken milyen előrelépés 
várható, illetve a helyközi járatok tekintetében 
milyen stratégia mentén oldható meg a mopedek 
szállítása. Jelezte, hogy a vasúti közlekedés terén 
is igen súlyos problémák vannak, ezért javasolta, 
hogy a tárca által elrendelendő vizsgálatot a vas-
úti közlekedésre is terjesszék ki. 

Kovács Tamás, a KTI munkatársa arról számolt be, 
hogy a 2016-os kutatás központi kérdése a biz-
tonságos szállíthatóság volt. A BKK Zrt-vel közö-
sen végeztek el egy dinamikus tesztet egy városi 
közlekedésre alkalmas akadálymentes autóbu-
szon. A teszt eredményei szerint az igen szigorú 
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– A MEOSZ azért lép fel tagsága érdekében, hogy 
ne türelmet kelljen kérnie, hanem hogy érezhe-
tőek legyenek számukra az intézkedések pozitív 
hatásai. Elfogadhatatlan, hogy napjainkban moz-
gáskorlátozott emberek akár évekig sem tudnak 
kimozdulni lakóhelyükről, mert nincs a mopedek, 
elektromos illetve mechanikus kerekesszékek 
szállítására alkalmas tömegközlekedési eszköz – 
hívta fel a figyelmet Kovács Ágnes. Az átmeneti 
megoldást segítenék a professzionálisan átala-
kított támogató szolgálatok, azonban az elmúlt 
15 évben a fejlesztés helyett inkább a leépítésük 
történt.  Ahhoz, hogy valóban átmeneti segítséget 
jelenthessenek, szükség lenne a teljes, országos 
lefedettségre a szolgáltatások minőségének ja-
vítására, mennyiségének bővítésére, illetve arra, 
hogy a nap 24 órájában és hétvégén is elérhetőek 
legyenek az érintettek számára. A MEOSZ ezen a 
területen is érdekvédelmi lobbit folytat. Minderre 
figyelemmel egyetlen dologban látom a megol-
dást; nagyon gyorsan meg kell oldanunk a prob-
lémát. A MEOSZ partner minden ezt garantáló 
folyamatban – jelentette ki Kovács Ágnes. Hang-
súlyozta: a MEOSZ már a tervezésben is részt kíván 
venni, hogy szakmai tudásával aktívan hozzájárul-
jon a mozgáskorlátozott emberek méltóságteljes 
utazási körülményeinek megteremtéséhez. Nega-
tív példaként említette, hogy a vasúti kocsik hazai 
gyártása során a MÁV olyan konstrukciót alakított 
ki, amely nem biztosít önálló használatot az elekt-
romos kerekesszékkel és a mopeddel közlekedők 
számára. 

-A MEOSZ nemcsak a közösségi közlekedés terén 
lép fel tagsága érdekében, hanem minden más 
területen is változásokat generál. Több lobbink 
van párhuzamosan, ami érinti a közösségi közle-
kedést is.  Ilyen, a gyógyászati segédeszközellátás 
rendszerének teljes felülvizsgálata, melyet a 
gyártók és forgalmazók bevonásával folytatunk.  
Tekintettel arra, hogy a magyar állam milliár-
dokat fordít gyógyászati segédeszközökre, így a 
mopedekre is, jogos elvárás lenne, hogy a jövő-
ben a mopedek és az elektromos kerekesszékek 
felülvizsgálata során az is szempont legyen, hogy 

kritériumok teljesítése és betartása mellett az 
autóbuszon megoldható az elektromos mopedek 
biztonságos szállíthatósága. Időközben számos 
újabb kérdés felmerült, azonban azokra a kutatás 
lezárulta miatt már nem volt idő választ keresni.

Denke Zsolt, a BKK Zrt. kiemelt közösségi közle-
kedés szakértője arról tájékoztatott, hogy a BKV 
illetve a Volánbusz nem szabályozza a mopedek 
szállítását, a döntés lényegében a vezetőre van 
bízva. Az Arriva pedig úgy szabályozza, hogy tiltja 
azt. Úgy vélte, a kérdés megnyugtató rendezésé-
hez hármas feltételrendszernek kell teljesülnie: a 
buszok illetve a mopedek megfelelő kialakítása 
mellett a mopedhasználóknak is megfelelő jár-
tassággal kell rendelkezniük. 

Kovács Mónika, az Innovációs és Technológiai 
Minisztérium Közlekedési Szolgáltatási Főosztály 
főosztályvezető helyettese elmondta: a KTI tanul-
mány és a dinamikus tesztek során merültek fel 
további kérdések, amelyekre választ kell találni 
ahhoz, hogy a mopedek mozgó járműveken való 
biztonsági szállíthatóságát meg tudják oldani.  A 
dinamikus tesztek eredményei alapján ugyanis 
nem minden moped rendelkezik biztonságos fé-
kezési megoldással, illetve megoldást kell találni 
a járműveken való megfelelő rögzítésre is. A jogi 
szabályozás hiányára vezethető vissza, hogy ez 
a kérdéskör közösségi szinten sem szabályozott, 
és nincs egységes nemzetközi gyakorlata sem a 
mopedek szállíthatóságának. A KTI tanulmány vi-
lágított rá arra, hogy a kérdésnek igen sok olyan 
vetülete van, amire korábban nem is gondoltak, 
így azokat a jövőben vizsgálni kell. Ez olyan újsze-
rű komplex kihívás, amit csak közös erőfeszítés-
sel lehet megoldani. Ezért további szakterületek 
képviselőinek bevonásával kibővítették a munka-
csoportot, és megrendelték a kutatás folytatását a 
KTI-től.  Kormányzati oldalon kezelik a problémát, 
és folyamatos szakmai párbeszédet szeretnének 
a MEOSZ-szal. Számos kérdést kell még rendezni, 
addig türelmet kért a mozgáskorlátozott embe-
rektől, a MEOSZ-tól pedig abban kért segítséget, 
mi lehet a megoldás az átmeneti időszakra.
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azok kompatibilisek legyenek a közösségi közle-
kedésben használt járművekkel és az ott alkal-
mazott biztonsági berendezésekkel. Szigorítani 
kell a szabályozáson, hogy a gyártók és forgalma-
zók jogszabályi kötelezettségüknek megfelelően 
valóban tanítsák meg az eszközök használatát 
átadásukat követően a mozgássérült emberek-
nek, különösen hogy erre finanszírozást is kap-
nak – fogalmazott Kovács Ágnes.

Gregor Katalin az EBH Hatósági és Jogi Főosztá-
lyának vezetője a mopeddel közlekedők vasúti 
szállítási nehézségeiről számolt be. Csak néhány 

állomáson van emelőszerkezet, de gond van azok 
típusával is, mert azok nem minden esetben 
kompatibilisek a kerekesszékekkel, mopedekkel. 
Ezekben az esetekben a MÁV elutasítja, és nem 
biztosítja az utaztatást. 

Kovács Ágnes elmondta: a vasúti közlekedés-
sel kapcsolatban számos problémát jeleznek 
a MEOSZ felé. Így az itt tapasztalható probléma 
legalább annyira fajsúlyos, mint az autóbuszos 
közlekedésé, ezért kérte, hogy a tárca által el-
rendelendő vizsgálatot a vasúti közlekedésre is 
terjesszék ki. 

Mindeközben a MEOSZ keresi azokat a lehető-
ségeket, jó gyakorlatokat, melyek meggyorsít-
hatnák a helyzet rendezését. Így 2018 nyarán a 
kerekesszékek és mopedek biztonságos szállítá-
sára szakosodott kanadai alapítású vállalkozás 
járt 2018 nyarán a Mozgáskorlátozottak Egye-
sületeinek Országos Szövetsége székházában. A 
Q’Straint képviselője, Deniz Diker bemutatta az 
új Quantum automata biztonsági rendszerüket, 
amely a kerekesszékkel és a mopeddel közle-
kedők biztonságos szállításának korszerűbb és 
méltóságteljes módját teszi lehetővé azáltal, 
hogy fokozott fej és nyakvédelmet biztosít a 
használók számára. A korábbi megoldáshoz ké-
pest az új technológia az eszközök rögzítésével 
garantálja az utas biztonságát az utazás során. A 
módszer bevált és biztonságos, ezt támasztja alá, 
hogy többek között Észak-Amerikában és Euró-
pában is sikeresen alkalmazzák a buszokon.  
 
A Q’Straint egy nemzetközileg elismert, 
kerekesszékek és az azt használó személyek 
szállítás során történő biztonságos rögzítésére 
szakosodott cég. Több mint 25 éve olyan rögzí-

tő rendszereket fejlesztenek ki és alkalmaznak, 
amelyek gyakorlatilag minden járműre elhelyez-
hetők, minimális kényelmetlenséget és maximá-
lis biztonságot nyújtva az azt használók részére. 
Termékeiket több mint 45 országban forgalmaz-
zák, rugalmas megoldásaik alkalmazhatóak gép-
kocsik, teherszállítók, minibuszok, autóbuszok, 
vonatok, sőt még hajók esetében is.  

Az új Quantum biztonsági rendszer a szállítási 
üzletág az első teljesen önműködő, menetirány-
nak háttal álló kerekesszéket (és mopedet) biz-
tosító állomás, amely a biztonság és az önállóság 
új szintjét kívánja nyújtani a kerekesszékkel és 
mopeddel közlekedő utasok számára. Az új rend-
szer lehetővé teszi, hogy a mozgáskorlátozott 
utasok önállóam szállhassanak fel és helyez-
kedhessenek el a tömegközlekedési eszközökön 
és egy nyomógomb segítségével biztonságosan 
tudják rögzíteni magukat anélkül, hogy a vezető 
segítségét kellene igénybe venniük. Ez a művelet 
körülbelül 25 másodpercet vesz igénybe. A tech-
nológiát már Európában is sikerrel alkalmazzák 
például Hollandiában és az Egyesült Királyság-

Kerekesszékek biztonságos szállítása 
– tanácskozás a MEOSZ-ban
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ban. Elsőként Edinburgh-ben tesztelték az esz-
közt tömegközlekedési eszközökön és városi tu-
rista buszokon, jelenleg pedig már több mint 120 
tömegközlekedési eszközön alkalmazzák sikere-
sen országszerte, ami az utasok körében nagyon 
hamar népszerűvé vált. A megkérdezettek szerint 
könnyen használható, kényelmes és biztonságos 
utazást nyújt a kerekesszéket és mopedet hasz-
náló utasok számára.  

A cég Magyarországon tárgyalásokat folytat a 
BKK-val egy 6-8 hónapos pilot projekt megva-
lósításáról, amelynek keretében Budapesten a 
mozgáskorlátozott emberek által leggyakrabban 
használt vonalakon tesztelnék a rögzítő eszközt. 
A cég a MEOSZ segítségét kérte annak feltérképe-
zésében, hogy melyek azok a főbb tömegközleke-
dési útvonalak, amelyeket a mozgáskorlátozott 
emberek a leggyakrabban használnak. Hosszú tá-
von a meglévő akadálymentes tömegközlekedési 
hálózat kiterjesztése lehetne a cél. Amennyiben 
az elképzelés a tényleges megvalósítás fázisába 
ér, úgy a MEOSZ eleget tesz a felkérésnek, fel-
méri tagsága körében az igényeket, és megteszi 
a szükséges lépéseket az eszköz mielőbbi hazai 
bevezetése érdekében. 
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A MEOSZ képviseli a bíróság előtt azt a moped-
del közlekedő mozgáskorlátozott személyt, aki 
az Egyenlő Bánásmód Hatósághoz (EBH) fordult 
bepanaszolva azt a közlekedési vállalatot, ame-
lyik nem engedte, hogy a mopedjével együtt 
utazzon az autóbuszon.  Panaszát az EBH arra 
hivatkozva utasította el, hogy korábban, amikor 
hasonló ügyekben helyt adott a panasznak, ak-
kor a határozata ellen indított peres eljárásban a 
bíróság – a kirendelt szakértő véleménye alapján 
- nem látta megalapozottnak az egyenlő bánás-
mód megsértését. A szakértő álláspontja szerint 
ugyanis a buszokon a megfelelő rögzíthetőség 
hiánya miatt nem lehet biztonságosan szállítani 
az elektromos mopedet. 

A bíróság az ügyben 2019 januárjában hozott íté-
letet. Igazságyügyi szakértő vizsgálta meg, hogy 
az autóbuszokon mopeddel biztonságosan le-
het-e utazni. Az igazságügyi szakértő véleménye 
szerint az akadálymentesített autóbuszokon  a 
kerekesszékek menetirány szerinti vagy menet-
iránynak háttal való elhelyezésére elegendő hely 
áll rendelkezésre, míg az elektromos mopedek 
egyes autóbusz altípusokon csak menetiránynak 
merőlegesen vagy ahhoz viszonyítottan átlósan 
férhetnek el. Kifejtette továbbá, hogy a dinami-
kus tesztek alapján megállapítható: az elektro-
mos moped biztonsági övvel való rögzítése nem 

akadályozza meg annak megbillenését, a helyé-
ről való kimozdulását, ezért nem jelenthető ki, 
hogy az elektromos moped a kerekesszékhez ha-
sonló biztonsággal lenne rögzíthető az autóbu-
szokon háromkerekű mopeddel.

Az igazságügyi szakértő szakvéleményben foglal-
tak alapján a bíróság ítéletében azt állapította 
meg, hogy a mopeddel történő közlekedés, figye-
lemmel a jármű autóbuszra történő fel-lejutásá-
ra, az elektromos eszköz közvetlen rögzítési lehe-
tőségének hiányára – mind az elektromos eszközt 
használó, mind a többi utas személyes bizton-
ságát, testi egészségét veszélyezteti. A bíróság 
szerint mindebből következően megállapítható, 
hogy a bepanaszolt gazdasági társaság által al-
kalmazott korlátozásnak ésszerű indoka volt, 
amely nem eltúlzott, illetve aránytalan, figyelem-
mel arra is, hogy az utasok biztonságának utazás 
közbeni biztosítása a közszolgáltatást végző szol-
gáltató felelősségébe tartozik. Minderre tekintet-
tel a bíróság a háromkerekű mopeddel közlekedő 
mozgássérült utas keresetét elutasította.

A MEOSZ ugyanakkor továbbra is kitart amellett, 
hogy a mopeddel közlekedő mozgássérült em-
berek közösségi közlekedésben való részvételét 
biztosítani kell: ahogy mindenki másnak, nekik is 
joguk van a közösségi közlekedésben utazni.

Bíróság előtt az elektromos mopedek ügye
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keresztül tájékoztatja a mozgáskorlátozott uta-
sokat, hogy mely állomások akadálymentesek. 
Továbbá, az állomásokon biztosítja az egyér-
telmű tájékoztatást annak érdekében, hogy az 
érintettek az egyes állomásokon információkat 
kapjanak az akadálymentes útvonalakról, arról, 

A vasúti közlekedéssel kapcsolatban számos 
problémát jeleznek a MEOSZ felé. Postakocsikat 
alakítanak át mozgáskorlátozott utasok részére, 
amelyekben mosdó és személyzet nélkül órákig 
nem tudnak kapcsolatot teremteni senkivel. De 
arra is volt példa, hogy az utazók a kerekesszékes 
utas női mivoltával éltek vissza minden követ-
kezmény nélkül. Emellett súlyos gondok vannak 
a panaszkezeléssel is. 

A MEOSZ-hoz 2017-ben több jelzés is érkezett a 
vasútállomások üzemképtelen liftjei miatt, me-
lyek az akadálymentesítést szolgálnák. A MEOSZ 
ezért a Mozgássérültek Fejér Megyei Egyesületé-
vel közösen stratégiai pert indított az Egyenlő Bá-
násmód Hatóságnál a MÁV ellen a Székesfehérvá-
ri, a Gárdonyi, illetve az Agárdi vasút állomásokon 
működő liftek üzemképtelensége miatt. A perben 
a MEOSZ egy mozgássérült utast képviselt, aki a 
székesfehérvári állomáson nem tudta igénybe 
venni a peronliftet, mert az nem működött.  Kér-
tük, hogy állapítsa meg a hatóság, hogy a MÁV 
megsértette a mozgássérült emberek esetében 
az egyenlő bánásmód követelményét, amikor 
nem biztosította számunkra a vasútállomásokhoz 
való egyenlő hozzáférést. Az eljárásban a MÁV el-
ismerte, hogy valóban voltak üzemképtelen liftek, 
és ígéretet tett a helyzet rendezésére. 

Az eljárás az EBH által jóváhagyott egyezséggel 
zárult, melyben a MÁV folyamatos együttműkö-
dést vállalt a MEOSZ-szal. Ennek keretében egye-
bek mellett egyeztetni kell a tapasztalatokról és 
javaslatokról. A MÁV vállalta azt is, hogy a terve-
zett akadálymentesítésre vonatkozó adatbázis 
létrehozását követően az elektronikus felületein 

A vasúttársaság  2050-re ígérte a teljeskörű akadálymentesítést

MÁV
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hogy az egyes peronokhoz miként tudnak eljutni.  
A MÁV továbbá kötelezettséget vállalt arra, hogy 
az új közbeszerzési eljárásban – melyet a korábbi 
karbantartó céggel lejárt szerződés miatt 2018-
ban írnak ki – szigorúbb karbantartási feltéte-
leket írnak elő, (pl. a liftek legfeljebb két hétig 
lehetnek üzemképtelenek, illetve a közbeszer-
zésen nyertes cégnek raktárat kell fenntartani, 
amellyel biztosítják a meghibásodott alkatrészek 
rövid időn belüli pótlását.)

A fentieken túlmenően a MEOSZ-t meghívták a 
MÁV keretein belül szervezett akadálymentesí-
tési munkacsoportba, melynek célja a MÁV aka-
dálymentesítéséi stratégiájának az elkészítése 
volt.

A MÁV ugyanakkor a stratégiájában 2050-re vál-
lalta az egyenlő esélyű hozzáférést. Azaz az 1998-
ban elfogadott jogszabály teljesítését 52 év alatt 
vállalta, miközben többmilliárd forintot fordítot-
tak eddig is vasútfejlesztésre. Kovács Ágnes hang-

súlyozta: elfogadhatatlan a 2050-es időpont, és a 
határidő lerövidítését kérte. Megengedhetetlen 
ugyanis,  hogy 52 év kelljen egy kis országban a 
vasúti közlekedés akadálymentesítésére. 

Az együttműködési megállapodás ellené-
re a problémák továbbra is fennállnak, így 
a MEOSZ kénytelen következetesen számon 
kérni a MÁV-on az ígéreteit és a vállalásait. 
A MEOSZ  ragaszkodik az egyenlő bánásmód 
követelményének érvényesítéséhez, és ha 
kell, többször ismételten felhívjuk a vasút-
társaságot a megfelelően képzett és az esz-
közöket kezelni is képes és akaró vasutasok 
biztosítására.
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től – parkolási igazolvány, lakásátalakítási támo-
gatás – elesnek. 

A közlekedőképesség-minősítési rendszerének 
felülvizsgálata érdekében a MEOSZ már 2016-ban 
egyeztetést kezdeményezett az Emberi Erőforrá-
sok Minisztériuma szociális ügyekért és társadal-
mi felzárkóztatásért felelős államtitkárságával. 
A 2016. február 23-i megbeszélésen Nyitrai Imre 
szociálpolitikáért felelős helyettes államtitkár 
úgy nyilatkozott, hogy az EMMI támogatja a kez-
deményezést, a feladatra munkacsoportot hoz-
nak létre, melynek munkájába a MEOSZ-t is be-
vonják. Azóta nem történt előrelépés az ügyben.

Miután Lázár János Miniszterelnökséget vezető 
miniszter 2017. szeptember 21-én bejelentette, 
hogy a kormány a jelenlegi közlekedési kedvez-
mények rendszerének felülvizsgálatát tervezi, a 
MEOSZ részletes előterjesztést készített a kor-
mányzat részére a támogatási rendszer átalakítá-
sa, illetve az ezzel összefüggő közlekedőképesség-
minősítési rendszer felülvizsgálata érdekében. A 

A MEOSZ évek óta jelzi az érintettek felé, hogy 
a közlekedőképesség-minősítési rendszer jelen-
legi formájában alkalmatlan a közlekedőképes-
séggel kapcsolatos hátrányok minősítésére. A 
szabályozás alapján az minősül „közlekedésében 
súlyosan akadályozottnak,” akinek az egészség-
károsodása összességében eléri a 40 százalékot.  
Ennek megállapításánál a jelenlegi szempont-
rendszer az egészségkárosodási tényezőkre (BNO 
szabályai) helyezi a hangsúlyt, s kevésbé fordít 
figyelmet arra, hogy ez az egészségkárosodás mi-
lyen gondot okoz az érintetteknek a mindennapi 
életvitelükben, így a közlekedésükben is (FNO 
szabályai). Azaz, így nem ismeri és nem tudja, 
hogy a minősítést kérő sérültséggel élő ember-
nek milyen funkcióképességei maradtak meg, és 
melyeket vesztette el részlegesen, vagy örökre. 
A MEOSZ szerint ez rendkívül igazságtalan hely-
zetet teremt, ugyanis nagyon sokan vannak, akik 
állapotuknál fogva ténylegesen súlyosan akadá-
lyoztatva vannak a közlekedésükben, miközben 
a szempontrendszer, a BNO kód alapján nem mi-
nősülnek annak. Így pedig számos kedvezmény-

Közlekedőképesség-minősítési rendszer 

A MEOSZ a közlekedőképesség-minősítési rendszer 
átalakítását sürgeti

A MEOSZ 2018-ban ismételten az Emberi Erőforrások Minisztériumához fordult a közlekedőké-
pesség-minősítési rendszer átalakítása érdekében.  Álláspontunk szerint a jelenlegi komplex 
minősítési rendszer alkalmatlan arra, hogy betöltse a feladatát, így a ténylegesen érintettek 
nagy része nem kaphatja meg a „közlekedésében súlyosan akadályozott” minősítést, ennek 
folytán pedig az őket megillető kedvezményeket. A MEOSZ jelezte: a tárca korábbi ígérete nyo-
mán tagja akar lenni a minősítési rendszer felülvizsgálatára létrehozott munkacsoportnak. To-
vábbá, részt kíván venni a minősítési rendszer esetleges felülvizsgálatát megalapozó kutatás-
ban is, ugyanis gyakorlati tapasztalataival hatékonyan tudná segíteni a munkát. Sajnos 2018 
szeptemberében a munkacsoport által javasolt program nem indult el, illetve a munkacsoport 
ülésére nem került sor. 
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szövetség ebben felhívta a figyelmet arra, hogy a 
jelenlegi komplex minősítési rendszer a mostani 
formájában alkalmatlan a közlekedőképességgel 
kapcsolatos hátrányok minősítésére. A MEOSZ 
szerint a minősítési rendszert oly módon kell 
megváltoztatni, hogy a minősítési eljárás során 
a közlekedőképesség akadályozottságának mér-
tékét elsősorban arra alapozva állapítsák meg, 
hogy az egészségkárosodás milyen nehézséget, 
problémát okoz az érintett mindennapi életvi-
telében (FNO), az egészségkárosodási tényezők, 
azaz a BNO szabályai pedig csak másodlagosan 
játszanak szerepet. 

A korábban a felülvizsgálattal még egyetértő  mi-
nisztérium ezúttal azt közölte, hogy a jelenlegi 
vegyes rendszer képes biztosítani azt az objektív 
szempontrendszert, aminek révén egy országo-
san egységes minősítési rendszer működtethe-
tő úgy, hogy az egészségügyi hátrányok mellett 
a közlekedőképességgel kapcsolatos társadalmi 
hátrányokat is értékelni lehessen.

A MEOSZ 2017. december 14-i válaszában ismé-
telten hangsúlyozta, hogy a jelenlegi minősítési 
rendszer sok esetben azzal a következménnyel 
jár, hogy akik korábban megkapták például a 
parkolási igazolványt, attól most elestek, mivel 
az új rendszer alapján nem minősülnek közleke-
désükben súlyosan akadályozottnak, annak el-
lenére, hogy közlekedésük egyébként komolyan 
nehezített. A MEOSZ egyúttal emlékeztetett arra, 
hogy korábban a minisztériumban is felmerült a 
minősítési rendszer felülvizsgálatának szándéka, 
illetve e kérdéssel kapcsolatban munkacsopor-
tot kívánt létrehozni. A MEOSZ beadványában 
felhívta a tárca figyelmét az Országos Fogyaté-
kosságügyi Program végrehajtásának 2015-2018. 
évekre vonatkozó Intézkedési Tervére is, mely 
tartalmazza, hogy a minősítési folyamatok raci-
onalizálása, fejlesztése, hatékonyságának növe-
lése érdekében, munkacsoport keretében kell 
áttekinteni a komplex minősítés folyamatát, to-
vábbá munkacsoportot kell létrehozni a Funkció-
képesség, fogyatékosság és egészség nemzetközi 

osztályozása (FNO) gyakorlati alkalmazása fel-
tételeinek vizsgálata céljából. A MEOSZ egyúttal 
tájékoztatást kért az e téren megtett intézkedé-
sekről.

Nyitrai Imre szociálpolitikáért felelős helyettes 
államtitkár 2018. január 25-i levelében arról tá-
jékoztatott: a Fogyatékosságügyi Tárcaközi Bi-
zottság által létrehozott munkacsoport megál-
lapítása szerint a BNO alapú vizsgálati módszer 
alkalmazása során előfordul, hogy bizonyos ké-
pességek esetében a BNO és az FNO alapú minő-
sítés nem egyezik meg maradéktalanul az akadá-
lyozottság mértékének mérése tekintetében. Az 
elsődlegesen BNO alapú minősítési rendszerben 
végzett vizsgálat akár azzal a következménnyel is 
járhat, hogy az a FNO minősítéstől eltérő végkö-
vetkeztetést eredményez. A helyettes államtitkár 
leveléből kitűnik, hogy a minősítési rendszer fe-
lülvizsgálatát maga a tárca is szükségesnek és 
fontosnak tartja. A helyettes államtitkár arról is 
tájékoztatott: az intézkedési terv végrehajtása 
érdekében a minisztériumban folyamatban van 
a munkacsoport megalakítása, melynek felada-
ta a FNO gyakorlati alkalmazása feltételeinek 
vizsgálata lesz. A munkacsoport azokra a kuta-
tási eredményekre kíván támaszkodni, amelyet 
a Gyógypedagógia Fejlesztéséért Alapítvány, az 
ELTE Bárczi Gusztáv Gyógypedagógiai Kar és az 
ELTE Gyakorló Országos Pedagógiai Szakszolgála-
ta együttesen végez az FNO gyakorlati alkalmazá-
sának tapasztalati megismerésére.   

2018 februárjában az Emberi Erőforrások Mi-
nisztériuma megalakította a munkacsoportot 
a Gyógypedagógia Fejlesztéséért Alapítvány, a 
MEOSZ, az ELTE Bárczi Gusztáv Gyógypedagógi-
ai Kara, a Mozgássérült Emberek Rehabilitációs 
Központja és az EMMI képviselői részvételével. 

A munkacsoport 2018. április 10-ei ülésén vizsgál-
ta, hogy melyek az FNO kódrendszer gyakorlati 
alkalmazásának bevezetéséhez szükséges lépé-
sek: így, a minősítésre, döntésre jogosult szemé-
lyek, szakemberek jogszabályi kötelezése az FNO 
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használatára; az átfogó szabályozás megalkotása; 
az FNO képzés – felvétel és a kódolás eltérő kép-
zést, kompetenciákat igényel – megszervezése; az 
egységes számítógépes program (jelenleg nem áll 
rendelkezésre) elkészítése, bevezetése.

A munkacsoport tagjai megállapították azt is, 
hogy irreális lenne minden területre egyszerre 
bevezetni az FNO-kódrendszer szerinti minősítést 
a BNO kódok mellé, ezért egy pilot program elin-
dítása lenne célszerű 1-2 területen. A pilot prog-
ram keretében az alábbiakat vizsgálnák meg:

n  Összehasonlítani a csak BNO kóddal, illetve a 
BNO és FNO kóddal rendelkező zárójelentéssel 
érkező kliensek tekintetében az ügyintézés me-
netét.

n  Milyen mértékben változik a vizsgáló bizottság 
munkája, ha FNO kóddal is érkezik a kliens? Gyor-
sítja, egyszerűsíti az elbírálást?

n  Az FNO kóddal is rendelkező kliensek esetében 
vajon kisebb arányban van szükség személyes 
vizsgálat elvégzésére?

A munkacsoport tagjai 2018. május 2-án tartott 
ülésen megállapodtak abban, hogy a Fogyaté-
kosságügyi Tárcaközi Bizottság által létrehozott 
munkacsoport javaslatai alapján 2018 szeptem-
berében elindult volna egy kísérleti Pilot prog-
ram, melyben a gyógyító munka és a rehabilitá-
ció során is a közreműködő szakemberek a BNO 
mellett plusz feladatként FNO kóddal is ellátták 
volna a beteget. Így már mérni lehetett volna azt, 
hogy az FNO kóddal is rendelkező személyek a 
Minősítő Bizottság által történő minősítése so-
rán mennyivel lenne könnyebb és gyorsabb a 
tényleges állapot meghatározása, illetve meny-
nyivel csökkenne a személyes vizsgálatokra be-
rendeltek száma. Tudomásunk szerint ez azóta 
sem történt meg. 

Autóplusz 2018 és 2018 + 

A MEOSZ javaslatára a kormány 2017-től külön pályázati keretet biztosított a súlyosan mozgás-
sérült emberek gépjárműszerzésére. A kormány által az Autóplusz 2018 pályázati program kere-
tében 100 millió forintra két osztályban és két körben lehetett pályázatot benyújtani 1 millió és 4 
millió forint közötti támogatási összegre.  Külön pályázhattak magasabb összegre az elektromos 
kerekesszéket használók – akik közül sokan nem is tudnak átszállni a gépkocsik ülésébe – és 
külön az önhajtós kerekesszéket vagy elektromos mopedet használók. Szövetségünk így elérte, 
hogy 2018-ban 100 millió forint - a korábbi összeg kétszerese – állt rendelkezésre a súlyosan 
mozgáskorlátozott személyeknek gépkocsivásárlásra az Autóplusz 2018 pályázat keretében.

A MEOSZ székházában tartott sajtótájékoztató-
ján jelentette be 2018 májusában Czibere Károly, 
az Emberi Erőforrások Minisztériumának (EMMI) 
szociális ügyekért és társadalmi felzárkózásért 
felelős államtitkára, hogy százmillió forint áll ren-
delkezésre az Autóplusz 2018 programban. Mint 

mondta, azért választotta a tájékoztató helyszí-
néül a MEOSZ székházát, mert a konstrukciót a 
MEOSZ-al közösen dolgozták ki, s ez az a szerve-
zet, mely hitelesen képviseli a mozgáskorlátozott 
emberek érdekeit. Arról számolt be, hogy az Autó-
plusz elnevezésű pályázatot – mely a lehetőség-
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autó program kiegészítése – először 2017-ben írta 
ki a minisztérium. A pályázatban a másik lehető-
séggel szemben nincs kötelező hitelfelvétel, nincs 
márka sem modellkötöttség, és a támogatási ösz-
szeg is lényegesen magasabb. Kitért arra, hogy a 
2012-ben indult Lehetőségautó programban hi-
telfelvétel mellett Suzuki modellek közül választ-
hattak a pályázók, és hat év alatt több mint 4600 
autót vásároltak mintegy 3,5 milliárd forint kor-
mányzati támogatással. 2018 januárjától a MEOSZ 
és az érintettek jelzései alapján ezt a rendszert 
is rugalmasabbá tették azzal, hogy jogszabályilag 
megszüntették a támogatás feltételeként szabott 
kötelező hitelfelvételt.  

A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos 
Szövetsége érdekvédelmi munkája nyomán jött 
létre évtizedekkel ezelőtt a súlyosan mozgássé-
rült emberek társadalmi hátrányát kompenzáló 
közlekedési kedvezmények rendszere. A MEOSZ 
- tekintve, hogy egy részben magunkénak is érez-
zük ezt – kötelességének tartja, hogy a mozgás-
korlátozott emberek számára fontos rendszert 
a tagság érdekében folyamatosan monitorozza.  
Ennek sorába illeszkedik, hogy a MEOSZ 2016-ban 
a közlekedési kedvezmények felülvizsgálata so-
rán egy szakmai anyagban nyújtotta be javaslatát, 

hogy az akkori rendszer milyen felülvizsgálatokra 
szorulna – fogalmazott Kovács Ágnes, a MEOSZ el-
nöke. 

2018 januárjáig számtalan előrelépés történt, így 
például a Lehetőségautó programban megszűnt a 
kötelező hitelfelvétel, a kötelező modellválasztás 
(csak Suzuki lehet az új autó) azonban nem oldó-
dott meg. Miután a MEOSZ valamennyi érdekvédel-
mi munkája során az egyéni szükségleten alapuló 
támogatási rendszert tartja kizárólag elfogadha-
tónak, jelentős előrelépésnek ítélte meg, hogy az 
államtitkárság elfogadta a MEOSZ javaslatát, hogy 
a Lehetőségautó program mellett legyen lehető-
ség arra, hogy a súlyosan mozgássérült emberek 
az egyéni szükségleteiknek, életkörülményeik-
nek megfelelő autótípust maguk választhassák 
ki. Abban is meg tudtunk egyezni, hogy az Autó-
plusz programban lényegesen magasabb legyen 
a támogatási összeg, mert ez a pályázati rendszer 
azt a célcsoportot célozza meg, amelyik mozgás-
sérültségéből eredően a legnagyobb közlekedési 
hátrányban van – mondta Kovács Ágnes, a MEOSZ 
elnöke, aki úgy vélte, a MEOSZ-nak e munka során 
sikerült konszenzusra jutnia a minisztériummal a 
súlyosan mozgássérült emberek érdekében – fo-
galmazott Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke.
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A MEOSZ többször jelezte a kormánynak, hogy a 
2011-ben bevezetett gépjárműszerzési támogatá-
si rendszer több okból sem elfogadható, a legsú-
lyosabban mozgássérült emberek pedig teljesen 
kiszorulnak belőle. Mivel a szaktárcával 2016 feb-
ruárjában folytatott megbeszélésen nyilvánvaló-
vá vált, hogy a közeljövőben nincs lehetőség a 
rendszer megváltoztatására, a MEOSZ átmeneti 
megoldásként egy külön pályázati lehetőséget 
javasolt a súlyosan mozgássérült emberek szá-
mára. Ez az úgynevezett Autóplusz. A minisztéri-

um erre nyitott volt, konkrét javaslatunkat kér-
te, amelyet 2016 márciusában meg is küldtünk. 
Ebben egy olyan támogatási modellt dolgoztunk 
ki, amely magas, megközelítőleg 85%-os támo-
gatási aránnyal segítette volna hozzá a súlyosan 
mozgássérült embereket a megfelelő méretű, 
átalakított gépjárművekhez, az önrészhez hitel-
felvételi lehetőséget biztosítva. A javaslatunk ki-
indulási koncepció volt, a benne szereplő márka, 
típusok csak példaként szerepeltek, hogy bemu-
tathassuk, milyen támogatási rendszerben gon-

Az Autóplusz
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A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos 
Szövetsége 2018 márciusában Lázár János mi-
niszterelnökséget vezető miniszterhez, Pintér 
Sándor belügyminiszterhez és Seszták Miklós 
nemzeti fejlesztési miniszterhez fordult a moz-
gásában korlátozott személy parkolási igazol-
ványáról szóló kormányrendelet módosításával 
kapcsolatban. 

A MEOSZ-hoz az elmúlt időszakban több jelzés 

érkezett azzal kapcsolatban, hogy az érintettek-
nek problémát okoz és gyakran komoly anyagi 
hátrányt is jelent, hogy a parkolási igazolványuk 
érvényességének lejártától az új okmány kiállítá-
sáig terjedő időszakban – a jogosultság igazolá-
sának hiányában – nem tudják igénybe venni az 
igazolvány által biztosított kedvezményeket, pl. 
ingyenes parkolás lehetőségét. Volt, aki arról pa-
naszkodott, hogy - bár állapotát a rendelkezés-
re álló szakvélemény véglegesnek rögzítette - a 

Parkolási igazolványok 

Miniszteri közbenjárást kér a MEOSZ 
a parkolási igazolványok ügyében

dolkodunk. Bár évi 250 millió forintot kértünk, 
2017-ben a tárca csak 50 milliós keretet különí-
tett el a célra. 2018-ban már 100 millió forintot.

A részletekről 2016 decemberében indult egyez-
tetés, amikor is megküldték a Fogyatékos Sze-
mélyek Esélyegyenlőségéért Közalapítvány által 
készített pályázati tervet, amelyet a MEOSZ el-
fogadhatatlannak tartott, többek között azért, 
mert csak 50%-os, maximum 4 millió forintos 
támogatást tartalmazott. 2017 januárjában a 
MEOSZ újabb egyeztetést kért, ekkor felmerült 
annak a lehetősége, hogy a pályázat lebonyolí-
tását teljes egészében a MEOSZ végezheti a saját 
koncepciója alapján, amit Szövetségünk szívesen 
vállalt volna. A minisztérium végül ezt nem tá-
mogatta. Átmenetileg megegyezés született arról 
is, hogy 85%-os lesz a támogatási arány – autón-
ként legfeljebb 5 millió forint támogatással —, és 
a pályázatot a tárca a MEOSZ-al közösen bonyo-
lítja. Ennek megfelelően elkészítettük a végleges 
pályázati javaslatunkat, de a minisztérium végül 
mégsem emellett döntött.

Az EMMI által kiírt Autóplusz 2017 pályázatban a 
Szövetség által javasolt 85 %-os önrész helyett 
ugyanakkor csak 50 %-os lett a támogatás mér-
téke. Ezt a pályázati lehetőséget ilyen támogatá-
si kerettel a MEOSZ csak átmeneti megoldásnak 
tartotta, mert nem nyújt elegendő támogatást 
ahhoz, hogy az elektromos kerekesszéket, mo-
pedet használó súlyosan mozgássérült embe-
rek hozzájuthassanak az igényeiknek megfe-
lelő, nagyobb méretű, átalakított, új autókhoz. 
Az érintettek többsége nem tudja kifizetni az 
ötven százalékos önerőt, amit a pályázat köve-
tel. Szövetségünk a tárcával folytatott egyezte-
tések során mindvégig 85%-os támogatást kért 
az új autók megvásárlásához és átalakításához. 
A MEOSZ végül elérte, hogy a tárca a beadott 
pályázatok alapján felülvizsgálta a pályázat ki-
írását, és a rendelkezésre álló keretet 2018-ban 
megemelte, s az Autóplusz 2018 pályázatot, már 
50+50 millió forint összeggel írták ki. A MEOSZ 
azonban továbbra is kitart amellett, hogy a pá-
lyázati összeget a jövőben 250 millió forintban 
határozzák meg.
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parkolási igazolványa lejártát követően komoly 
többletkiadása keletkezett azzal, hogy rendsze-
resen kezelésekre kell járnia, melyhez állapotá-
ból adódóan kénytelen igénybe venni személy-
gépkocsiját, ugyanakkor az ügyintézési idő alatt 
(kb. 15 nap) minden alkalommal fizetnie kellett a 
parkolásért.

A MEOSZ a fent említett miniszterek közbenjárá-
sát kéri a méltánytalan helyzet orvoslása érde-
kében. Javasoljuk annak megfontolását, hogy a 
parkolási igazolványról rendelkező kormányren-
delet tegye lehetővé automatikus döntéshoza-
tali eljárás lefolytatását, ha annak az általános 
közigazgatási rendtartásról szóló törvény szerinti 
feltételei fennállnak. Azokban az esetekben pe-
dig, ahol az automatikus döntéshozatali eljárás 
lefolytatásának feltételei nem adottak, a jogsza-
bály adjon lehetőséget valamilyen ideiglenes 
okirat kiállítására, mely kizárólag az igazolvány 

A MEOSZ-hoz  több megkeresés is érkezett ami-
att, hogy Szentendre Város Önkormányzata a 
parkolási igazolvány megléte, illetve annak jog-
szerű használata ellenére sorra bírságot szab ki a 
„mindkét irányból behajtani tilos – kivéve enge-
déllyel” táblával jelzett útszakaszon (Dunakorzó.) 
A Kresz rendelkezései alapján ugyanakkor az em-
lített jelzőtáblánál a mozgáskorlátozott személy 
(illetve az őt szállító jármű vezetője), a betegszál-
lító gépjármű a tilalom ellenére behajthat, ha úti 
célja a jelzőtáblával megjelölt úton van vagy csak 
ezen az úton közelíthető meg.

A MEOSZ ezért közérdekű bejelentést terjesztett 
elő az Alapvető Jogok Biztosának Hivatalához, 

melyben Szentendre Város Önkormányzatának a 
város forgalmi és parkolási rendjéről és a parko-
lási díjakról, a védett és korlátozott övezetekbe 
történő behajtás rendjéről szóló 23/2007. (IV. 13.) 
Önk. sz. rendeletének, illetve az Önkormányzat 
által folytatott gyakorlat törvényességének felül-
vizsgálatát és annak megállapítását kérte, hogy 
az Önkormányzat által folytatott gyakorlat a jog-
biztonság elvébe ütközik.

Az Alapvető Jogok Biztosa a MEOSZ bejelentése 
nyomán vizsgálatot folytatott, ennek során azon-
ban alapvető joggal összefüggő visszásságot nem 
állapított meg, vizsgálatát további intézkedés 
nélkül lezárta 2018 novemberében.

A MEOSZ közérdekű bejelentést terjesztett elő 
az Alapvető Jogok Biztosának Hivatalához

meghosszabbítása iránt indult eljárás ideje alatt 
tanúsíthatja a kedvezményekre való jogosultság 
fennállását.

Lázár János 2018. május 7-én megküldött válasz-
levelében elismerte, hogy a kormányrendelet 
valóban nem biztosítja kellő módon az érintet-
teket megillető kedvezményeket a lejárt időbeli 
hatályú parkolási igazolványok cseréjéig terjedő 
időszakban. A jelenleg hatályos szabályok értel-
mében amennyiben az ügyfél az igazolvány meg-
hosszabbítása iránti kérelmet nem elektronikus 
úton terjeszti elő, a régi igazolványt le kell adnia. 
A probléma kapcsán az érintett szakterületek je-
lenleg is egyeztetnek. Felhívta ugyanakkor arra is 
a figyelmet, hogy ezek az esetek megelőzhetők 
mivel az elektronikus ügyintézés esetén nem kell 
leadni a régi igazolványt, ilyenkor azt a hatóság 
az új igazolvány átvételének napjával visszavon-
ja, és annak tényét bejegyzi a nyilvántartásba.
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Szociális 
ellátás

Ma Magyarországon 
51700 krónikus beteg, idős 

és fogyatékos emberről való 
gondoskodás mellett 

köteleződött  el  családja, 
felvállalva ezzel 

az elszegényedést, 
elszigetelődést, a láthatatlanná 

válást! Ez a döntés 
tiszteletreméltó, hisz olyan 

alapvető és minőségi emberi 
cselekedet egy családtagunk 

érdekében, 
amelyet egy magát 

kereszténynek valló államnak 
és társadalomnak kötelessége 

megbecsülni! 

(Kovács Ágnes, 
a MEOSZ elnöke)

„
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azt kérte, hogy  a javaslatát támogató öt érdek-
képviseleti szervezettel – Autisták Országos Szö-
vetsége, Értelmi Fogyatékossággal Élők és Segítőik 
Országos Érdekvédelmi Szövetsége, Magyar Vakok 
és Gyengénlátók Országos Szövetsége, Siketek és 
Nagyothallók Országos Szövetsége, Siketvakok 
Országos Egyesülete – együtt vehessen részt az 
ápolási díj szabályozásának módosításával fog-
lalkozó munkacsoport munkájában. A MEOSZ 
szerint a szociális biztonsághoz való jog olyan el-
látórendszer kiépítésére, működtetésére kötelezi 
az államot, amely biztosítja az ellátáshoz való jog 
alkotmányos minimumát, ami elengedhetetlen az 
emberi méltósághoz való jog megvalósulásához. 

Szociális 
ellátás

A szociális ellátások a legtöbb esetben nem tudják kompenzálni a fogyatékosság következté-
ben felmerült kiadásokat, ezáltal rontva az érintettek életszínvonalát, veszélyeztetve a szo-
ciális biztonsághoz való jogukat. A MEOSZ a többi érdekvédelmi szervezettel együttműködve 
kezdeményezte az ápolási díj rendszerének reformját, illetve a megváltozott munkaképessé-
gű személyek ellátási rendszerének felülvizsgálatát. A MEOSZ folyamatosan lobbizik egy olyan 
szolgáltatási gyűrű létrejöttéért, melyben a különböző rendszerek összehangolt működése a 
fogyatékos emberek szükségleteinek van alárendelve. 

A MEOSZ hosszú évek óta küzd az ápolási díj rend-
szerének megreformálásáért, tekintve hogy az 
ápolási díj sok fogyatékos embert, családot érint, 
akik nagyon nehéz körülmények között élnek. A 
Szövetség az ápolási díjra vonatkozó javaslatait - 
melyhez a nagyobb fogyatékos emberek érdekvé-
delmét ellátó szervezetek is támogatóként csat-
lakoztak - már 2017 áprilisában is előterjesztette 
az Emberi Erőforrások Minisztériuma részére, de a 
területet érintő komolyabb változás nem történt. 
Az új vezetésű tárcánál azonban a MEOSZ koráb-
bi beadványa nyomán megkezdődött a probléma 
feltárása, s erre tekintettel a Szövetség 2018 júni-
us 27-én a javaslatok ismételt benyújtása mellett 

Ápolási díj 

51700 magyar ápolási díjban részesülő család ügye 
ürügy lett egy politikai és méltatlan csatában

A MEOSZ következetes érdekvédelmi munkája nyomán 2018-ban körvonalazódni látszott egy olyan 
megoldás az ápolási díj ügyében, mely minden érintett számára megnyugtatóan rendezte volna 
helyzetet. Miközben a MEOSZ részvételével konstruktívnak tűnő kormányzati egyeztetések zajlot-
tak, a kormány váratlanul, az érdekvédelem megkerülésével olyan döntést hozott, mely figyelmen 
kívül hagyja a fogyatékos emberek többségét, így az súlyosan diszkriminatív. Sérti a fogyatékos 
emberek és hozzátartozóik emberi méltóságát. Nincs szükség a gyodra!  Az emberi méltóság nem 
alku tárgya! A MEOSZ folytatja az érdekvédelmi munkáját, mert csak egy végleges, mindenki szá-
mára megnyugtató rendezést tart elfogadhatónak. A MEOSZ mind az 51 700 ápolásra szoruló em-
ber és a velük sorsközösséget vállaló családtagok érdekeit képviseli! Következetesen és kitartóan!
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költségvetésről, melyben nem számoltak az ápo-
lási díjon lévőkkel.

A 2019. évi költségvetés elfogadásakor ezért a 
MEOSZ jelezte: méltatlannak tartja, hogy a ma-
gyar döntéshozók több évtizede érdemi válasz 
nélkül hagyják ezt a hatalmas és minden meg-
becsülést jogosan megérdemlő közösséget. - A 
MEOSZ mind az 54 000 ápolási díjban érintett, 
mind az 54 000 ápolásra szorolú és a velük sors-
közösséget vállaló családtagok hangja marad! Vé-
gig, következetesen és kitartóan! Azonnal hívják 
össze -  tizenhat hónap után - a hat országos ér-
dekvédelmi szervezetet, hogy közösen a „semmit 
rólunk nélkülünk“ alapelv mentén, és a fogyaté-
kos emberekről szóló ENSZ egyezményben dek-
laráltak és a hazai magyar jogszabályban is  rög-
zítettek alapján készüljön el a Nemzeti stratégia 
az ápolási díjban részesülőkért 2018-2020!  szólí-

A szociális ellátórendszert úgy kell kialakítani, 
hogy az ápolási díj ne kényszermegoldás legyen a 
családok számára, hanem egy lehetőség.

Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke 2018. július 7-én 
nyílt levélben (mellékletek 180. oldal) fordult 
Orbán Viktorhoz, hogy tegyen érdemi lépéseket 
a közvetlenül 53 980 ápolási díjon élő, közvetve 
több százezer családtagot is érintő ápolási díj 
ügyében. Kezdeményezze az érintett tárcák és 
a hat országos érdekvédelmi szervezet képvise-
lőiből álló konzultációs testület létrehozását. A 
konzultációs testület dolgozza ki a szakpolitikai 
intézkedési tervet, stratégiát a szükséges lépé-
sekről, és tegyen konkrét javaslatokat a megol-
dások jogszabályban való rögzítésére. A stratégia 
megvalósítására pedig a 2019. és 2020. évi költ-
ségvetésben teremtsék meg a fedezetet. Lépé-
sek nem történtek, ellenben döntöttek a 2019.évi 

javított_konyv_eleje2018.indd   54 2019.04.22.   21:53:28



55

sének céljából lehetővé teszi rendszeres helyet-
tesítését. Továbbá, legyen lehetőség arra, hogy 
az ápolást végző az ápolás mellett más munkát 
is vállalhasson, ha arra az ápolás mellett módja, 
illetve igénye van; így például a jelenleg is en-
gedélyezett részmunkaidős foglalkoztatásban. 
Az ápolás megszűnése esetén pedig az ápolást 
végzőnek minden, álláskeresőknek járó ellátást, 
szolgáltatást biztosítani kell.  A MEOSZ olyan 
stratégia kidolgozását kérte, mely rövid távon 
az ápolási díjban részesülők helyzetét rendezi, 

totta fel a döntéshozókat a MEOSZ elnöke. (mel-
lékletek 182. oldal )Hangsúlyozta, hogy a MEOSZ 
töretlenül kiáll minden szakmai és érdekvédelmi 
fórumon mindaddig, amíg nincsenek érdemi vá-
laszok! Nem fog alkudozni, mert az érintettekkel 
szemben elkövetett bűn bármilyen alkudozásba 
belemenni!

A MEOSZ következetes fellépése nyomán Fü-
löp Attila, az Emberi Erőforrások Minisztériuma 
(EMMI) szociális ügyekért felelős államtitkára 
egyeztetést kezdeményezett, s egyúttal felkérte 
Kovács Ágnest, a MEOSZ elnökét, hogy készítse 
elő a tárgyalást az ápolási díj ügyében érintett or-
szágos érdekképviseleti szervezetekkel. A MEOSZ 
– Kovács Ágnes elnök indítványára – ezzel akkor 
elérte, hogy az érdekvédelem a véleményező sze-
rep helyett érdemben, konstruktívan vegyen részt 
az ápolási díj rendszerének megreformálásában.

A 2018. augusztusi egyeztetésen – ahol döntés 
született arról, hogy a jövőben a hat országos ér-
dekvédelmi szervezet bevonásával, a szervezetek 
tevékeny közreműködésével folytatják az ápolási 
díj felülvizsgálatát célzó munkát – a MEOSZ elnö-
ke ismertette a MEOSZ ápolási díj rendszerének 
megreformálására vonatkozó javaslatait. E sze-
rint az ápolási díjat a mindenkori minimálbérhez 
kell igazítani, továbbá rendezni kell a biztosítási 
és a szolgálati jogviszonyra vonatkozó problé-
mák kérdéskörét is. Ki kell bővíteni az ápolási 
díjra jogosultak körét oly módon, hogy az ápo-
lást, gondozást ne csupán közeli családtagok lát-
hassák el.  A szociális törvény bizonyos – adott 
esetben meglehetősen szigorú – feltételek fenn-
állta esetén lehetővé teszi az ápolási díj mellett 
némely rendszeres pénzellátások egyidejű folyó-
sítását. A MEOSZ javasolja e feltételek enyhítését, 
illetve annak lehetővé tételét, hogy a rendszeres 
pénzellátások legalább egy részét az ápolási díj 
teljes összegével együtt igénybe lehessen venni.  
A Szövetség javaslata arra is kitér: fontos, hogy 
létezzen egy olyan szolgáltatási gyűrű, amely a 
családnak megad minden segítséget, és amely 
az ápoló személy mentális egészsége megőrzé-
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hosszú távon pedig egy olyan szolgáltatási gyű-
rűt biztosít, amely megadja a választás lehetősé-
gét az érintetteknek. A kormány vállaljon felelős-
séget, és tegyen meg mindent annak biztosítása 
érdekében, hogy országosan megfelelő mennyi-
ségben és minőségben álljanak rendelkezésre 
azok a szolgáltatások, amelyek az ápolási díjban 
részesülők és családtagjaik szükségleteit közös-
ségi szolgáltatásként biztosítják. Azaz, a MEOSZ 
javaslata értelmében ne kényszerpálya legyen az 
ápolási díj, hanem választási lehetőség a megfe-
lelő feltételek biztosítása mellett. 

Az egyeztetésen elfogadták a MEOSZ és az érdek-
védelem javaslatait, mondván a munkacsoport 
ennek mentén dolgozza ki azokat a javaslatait, 
melyeket majd 2018 őszén Fülöp Attila a kormány 
elé terjeszt. 

A 2018. szeptemberi megbeszélésen az érdek-
képviseletek egyetértettek abban, hogy az ápo-
lási díjban részesülők jogviszonyát munkavi-
szony jellegű egyéb jogviszonyként kell rendezni. 
Kovács Ágnes elmondta: a megbeszélések több 
lépcsőben folynak, az első alkalommal elsősor-
ban azokról a pénzbeli ellátásokról egyeztet-
tek a kormányzati oldal képviselőivel, amelyek 
az ápolási díj mellett, vagy annak megszűnése 
után illetnék meg az érintetteket. Szó volt arról 
is, hogy a megváltozott munkaképességű embe-
reknek járó ellátások vonatkozásában az ápolá-
si díj folyósításának időszaka számítson bele a 
biztosítási időbe. Hasonlóképpen, a nők részére 
járó kedvezményes öregségi nyugdíj jogosultsá-
gi idejének számításánál is az ápolási díj teljes 
időtartama kerüljön beszámításra. Felvetődött a 
gyermekek után járó ellátások, így a csecsemő-
gondozási díj és a gyermekgondozási díj ápolá-
si díjjal összefüggő szabályozásának igénye is. A 
minisztérium képviselői jelezték, hogy a kormány 
nyitott ezekben a kérdésekben, melyek megol-
dása a rövid távú terveik között szerepel. Az ér-
dekvédelem ismételten kérte az ápolási díjhoz 
kapcsolódó szolgáltatási gyűrű – így például a 
támogató szolgálat, nappali ellátás, köznevelési 
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intézmények – kiépítését, a meglévő szolgáltatá-
sok fejlesztését és szabályozásuk felülvizsgála-
tát. Mindezt úgy, hogy a szolgáltatási gyűrű or-
szágos lefedettséggel, az igényeknek megfelelő 
mennyiségben és minőségben kerüljön kialakí-
tásra. A kormányzat részéről nyitottak ezekben 
a kérdésekben, azonban nem tudják egyidőben 
megvalósítani azokat. A szolgáltatási gyűrű a kö-
zéptávú intézkedések része. 

Az érdekvédelem ekkor még bízott az ápolási díj 
ügyének mielőbbi rendezésében, tekintve, hogy 
valódi megoldására törekvő konstruktív egyez-
tetések zajlottak. Eddig. Novák Katalin az EMMI 
család-és ifjúságügyért felelős államtitkár ugyan-
is 2018. októberi sajtótájékoztatóján bejelentet-
te, egy új ellátási forma, a gyod bevezetését, és 
az ápolási díj minimális korrigálást. Mindez az 
érdekvédelem tudta nélkül, az érdekvédelem 
megkerülésével történt. Novák Katalin államtit-
kár egyetlen alkalommal sem volt jelen a koráb-
bi egyeztetéseken, és nem is tájékoztatta sem ő, 
sem az EMMI más képviselője a hat szervezetet a 
gyod terveiről ás az ápolási díj ilyetén korrekció-
járól, arról a MEOSZ is csak a sajtótájékoztatóját 
követően a médiából értesült.

Egyeztetést kértünk 
a MEOSZ megkerülésével benyújtott 
törvényjavaslat kapcsán

A MEOSZ azonnali egyeztetést kezdeményezett 
a kormányzati oldal képviselőivel az egyes szo-
ciális, gyermekvédelmi tárgyú, valamint egyéb 
kapcsolódó törvények módosításáról rendelkező 
törvénytervezet kapcsán. A MEOSZ elnöke emel-
lett nyílt levélben fordult a miniszterelnökhöz és 
a képviselőkhöz, (mellékletek 183. oldal) melyben 
egyebek mellett azt írta: „Felkérem a Kormányt és 
az ellenzéki pártokat, hogy az ápolási díjban érin-
tett 50000 család érdekében tegye félre a politi-
kai érdekeiket és ennek a társadalmi csoportnak 
az érdekében tegyenek meg mindent közösen! 
Történelmi a pillanat. Kérem politikai érdekeik 

okán és az állami költségvetés nehézségeire hi-
vatkozva ne hagyják ki!”
 
A Szövetség azért kezdeményezte az egyeztetést, 
mert elfogadhatatlannak tartotta, hogy az ér-
dekvédelemmel való egyeztetésre hivatkozva, de 
valójában annak megkerülésével született terve-
zet figyelmen kívül hagyja a fogyatékos emberek 
többségét, így az súlyosan diszkriminatív, sérti 
a fogyatékos emberek és hozzátartozóik emberi 
méltóságát. 

A kormány az önellátásra képtelen gyermekeket 
nevelő családok helyzetét ugyan részben ren-
dezte, azonban a többi ápolási díjban részesülő 
érintettet és családját méltatlanul háttérbe szorí-
totta. Nem részmegoldásokra, hanem hosszú távú 
érdemi változásokra van szükség az ápolásra szo-
ruló érintettek és a velük sorstársi közösségben 
élők helyzetének rendezése érdekében. Megala-
pozatlan szakmai döntés született, mert nem az 
határozza meg az ápolási tevékenység nehézsé-
gét, hogy a szülő gondozza-e a gyermekét, hanem 
az ápolásra szoruló személy állapota, és az ápo-
lást akárki végzi, az nehéz. Ez a döntés azt a 33000 
embert hagyja egyedül, ugyanabban a méltatlan 
helyzetben, aki testvérként, gyermekként vagy 
nevelőszülőként végzi el ezt a nemes, mindenki 
megbecsülését megérdemlő feladatot – mondta 
Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke. 

Az ápolási díj helyesen három kategóriába sorol-
ta az érintetteket az alapján, hogy betegsége vagy 
fogyatékossága alapján mekkora ellátási szük-
séglete van. A most bevezetésre kerülő új ellátási 
forma, a gyermekek otthongondozási díja viszont 
egyelőre nem tesz különbséget ellátási szükség-
let alapján.

Bár az intézkedés kettéválasztja a jogosultakat, 
és csak az egyik ellátási forma igénybevételét 
fogja biztosítani, további feszültségeket generált 
azzal, hogy azonos élethelyzetben lévő családo-
kat különböztet meg hátrányosan attól függően, 
hogy mely családtag végzi az ápolást. 

57
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A MEOSZ álláspontja változatlan: a támogatási 
rendszer kedvezményezettje a beteg vagy fogya-
tékos ember, és az ő szükségletének a kielégítése 
a prioritás, nem pedig az, hogy ki végzi az ápo-
lást. A kormányzati intézkedéseknek ezért első-
sorban azt kell megcélozniuk, hogy családban 
tudjon maradni az érintett. Ehhez az ellátását 
végző személy részére biztosítandó ellátásról is 
gondoskodni kell a megfelelő jogosultsági jogvi-
szonyok garantálása mellett. 

Legalább akkora hangsúlyt kell fektetni azon 
intézkedésekre, mely garantálja, hogy ne szige-
telődjön el a társadalomtól. Így szükséges biz-
tosítani a kortársi közösségben való létet, az 
állapotának megfelelő rehabilitációt és fejlesz-
téseket a család terheinek csökkentését célzó 
egyéb szolgáltatásokkal együttesen.

A MEOSZ elvárja, hogy a kormány vállaljon fele-
lősséget a Szövetség által felvetett és még meg 
nem oldott problémák rendezésére; határidők 
és források megjelölésével dolgozzon ki rövid 
távú stratégiát! Az intézkedések középpontjában 
az érintettek ápolási szükségletei álljanak, és 
az ellátások mértéke ehhez igazodjon. A MEOSZ 
mindaddig kitartóan és elkötelezetten folytatja 
a tárgyalásokat a fogyatékos emberek és csa-
ládtagjaik érdekében, míg a magyar kormány 
intézkedéseivel nem garantálja minden ápolási 
díjban érintett személy szociális biztonságát és 
méltóságteljes életét. Ennek fedezetét az elmúlt 
évtizedekben az érintettek már maguk megspó-
rolták a Magyar Államnak.

A MEOSZ kezdeményezésére létrejött 2018. nov-
ember 23-i egyeztetésen nyilvánvalóvá vált, 
hogy az ápolási díj mértékét, annak rendezését 
illetően a kormányzati oldal szilárd akarattal és 
elképzeléssel bír, amelyből egyelőre nem enged. 
Az érdekvédelem azonban az általa képviselt 
emberekre tekintettel nem tud eltekinteni ko-
rábbi javaslataitól, (mellékletek 185. oldal) ezért 
továbbra is fenntartja azokat.  Az érdekvédelem 
garanciát kér arra, hogy kormány a hat orszá-

gos érdekvédelmi szervezettel közösen dolgoz-
za ki azt az intézkedési tervet, amely a lehető 
leghamarabb garantálja az érintettek számára a 
szükséges szolgáltatási gyűrű kialakítását – be-
leértve a nappali intézményeket és a 24 órás tá-
mogató szolgálatot is – oly módon, hogy annak 
középpontjában az ápolásra szoruló személy 
szükségletei álljanak – tájékoztatott Kovács Ág-
nes. Hozzátette: a kormányzati oldal képviselői 
az egyeztetésen egyetértettek azzal, hogy az in-
tézkedések középpontjában az ápolásra szoruló 
személy szükségleteinek kell állnia, s a jelzéseik 
nyomán úgy tűnik, a közeljövőben megkezdődik 
a 24 órás támogató szolgálat megvalósítása. 

A törvény az érdekvédelem javaslatait figyelmen 
kívül hagyva 2019. január 1-jén hatályba lépett, 
megosztva az amúgy is nehéz helyzetben lévő fo-
gyatékos emberek társadalmát. 

A MEOSZ 2019-ben is folytatja a megkezdett mun-
kát valamennyi ápolási díjban részesülő ember 
és családjaik érdekben. A MEOSZ álláspontja 
változatlan: a támogatási rendszer kedvezmé-
nyezettje a beteg vagy fogyatékos ember, és az 
ő szükségleteinek a kielégítése a prioritás és 
nem az, hogy ki végzi az ápolást. A családok tá-
mogatása nem merülhet ki az anya és gyermek 
kapcsolaton, hanem ki kell terjednie a testvér-
re, férjre, feleségre is többek között. Ne legyünk 
álságosak!  A kormányzati intézkedéseknek első-
sorban azt kell megcélozniuk, hogy az érintettek 
családban tudjanak maradni. Ehhez az ellátását 
végző személy részére biztosítandó ellátásról is 
gondoskodni kell a megfelelő jogosultsági jog-
viszonyok garantálása mellett. Legalább akkora 
hangsúlyt kell fektetni azon intézkedésekre is, 
melyek garantálják, hogy a beteg vagy fogyaté-
kos ember ne szigetelődjön el a társadalomtól. 
Így szükséges biztosítani a kortársi közösségben 
való létet, az állapotának megfelelő rehabilitáci-
ót és fejlesztéseket, a család terheinek csökken-
tését célzó egyéb szolgáltatásokkal együttesen 
– fogalmazott Kovács Ágnes (mellékletek 190. 
oldal).
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A tartós ápolást végzők időskori támogatása 
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figyelembe, más családtámogatási ellátás folyó-
sítását nem. 

A MEOSZ a törvény hatályba lépése előtt több 
ponton is módosítást kért az államtitkártól és a 
parlament Népjóléti bizottságától, annak érde-
kében, hogy a jelenleginél lényegesen szélesebb 
kör részesülhessen a támogatásból. A MEOSZ a 
tartós ápolást végzők időskori támogatásával 
kapcsolatban, már a törvényjavaslat megisme-
résekor jelezte aggályait a kormányzat, valamint 
a parlament Népjóléti bizottsága felé. Kifejtet-
te, hogy teljesen indokolatlan és semmivel sem 
magyarázható az a különbségtétel, amelyet a 
törvényalkotó alkalmaz a gyermeküket ápoló, 
valamint más gondozásra szoruló családtagról 
gondoskodó ápolási díjban részesülő személyek 
csoportjai között. A tartós ápolás következtében 
ugyanis ez utóbbiak ugyanolyan hátrányos hely-
zetbe kerülnek, ugyanúgy nem tudnak munkát 
vállalni, emiatt úgyszintén alacsonyabb nyugdíj-
ra számíthatnak. A MEOSZ észrevételeire, javasla-
taira érdemi válasz nem érkezett. 

A törvény hatályba lépését követően a MEOSZ-
hoz számos jelzés érkezett arra vonatkozóan is, 
hogy a rendelkezések a fentieken túl azok között 
is számos igazságtalanságot okoznak, akik tartó-
san ápolták vagy ápolják gyermeküket. Volt, akinek 

A 2018. január 1-jétől hatályba lépett szabályo-
zás szerint öregségi nyugdíjuk mellett havi 50 
ezer forint kiegészítő támogatást igényelhetnek 
azok, akik az öregségi nyugdíjra való jogosultsá-
guk kezdő időpontját megelőző összesen 20 éven 
át saját háztartásukban ápolták gyermeküket.  A 
MEOSZ rendkívül diszkriminatívnak tartja, hogy 
a tartós ápolást végzők időskori támogatásával 
kapcsolatos törvényi szabályozás indokolatlanul 
tesz különbséget a tartós ápolást végzők között 
a szerint, hogy gyermeküket, vagy más család-
tagjukat gondozták-e. Indokolatlan a különbség-
tétel, mert azok, akik hosszú távon gondozzák 
családtagjukat, ugyanúgy elszenvedték, illetve 
szenvedik annak hátrányait (például a munkából 
való kiesés következtében alacsonyabb össze-
gű nyugdíj, stb.) függetlenül attól, hogy a gon-
dozásra szoruló családtag a gyermekük, esetleg 
házastársuk, vagy állandó felügyeletet, ápolást 
igénylő szülőjük. Mindegyikükre elmondható, 
hogy ezen felül az intézmények tehermentesíté-
séből is azonos módon veszik ki részüket azáltal, 
hogy maguk ápolják családtagjukat. Ezen túlme-
nően diszkriminál a szabályozás a gyermeküket 
tartósan ápoló szülők csoportján belül is, mivel 
az ápolás tényének és időtartamának igazolására 
kizárólag az ápolási díj (illetve maximum tíz év 
időtartamra gyermekgondozási segély vagy gyer-
mekgondozást segítő ellátás) folyósítását veszi 

A diszkriminatív szabályozás miatt 
az alapvető jogok biztosához fordultunk 

A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos Szövetsége 2018 májusában az alapvető jogok biz-
tosához fordult, hogy folytasson le vizsgálatot a tartós ápolást végzők időskori támogatásával kap-
csolatos törvényi szabályozás kapcsán. A MEOSZ szerint ugyanis diszkriminatívak a törvény jogosult-
sági feltételeket megszabó rendelkezései. A Szövetség kéri: amennyiben az alapvető jogok biztosa 
jogsértést állapít meg, úgy kezdeményezze az Alkotmánybíróságnál a jogszabály alaptörvénybe üt-
közésének megállapítását. A MEOSZ hosszú évek eredménytelen lobbija után jelentős előrelépésnek 
tartja, hogy 2018. január 1-jétől nyugdíjuk mellett havi 50 ezer forintos kiegészítő támogatásban 
részesül az ápolást végzők meghatározott köre. A MEOSZ azonban azért küzd, hogy a tartós ápolást 
végzők időskori támogatását megkülönböztetés nélkül minden érintettre terjesszék ki.
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azért utasították el támogatásra irányuló igényét, 
mert – bár több mint 20 éve ápolja gyermekét –, 
azonban az ápolási díj mellett nem gyermekgon-
dozási díjban, hanem magasabb összegű családi 
pótlékban részesült. Más esetben az volt az eluta-
sítás indoka, hogy a szülő – bár saját háztartásában 
gondozta gyermekét -, azonban ápolási díjat ezért 
nem vett igénybe, más módon próbálta a család 
anyagi gondjait megoldani. A kizárólag a gyerme-
kek tartós ápolását preferáló szabályozás olyan 
jogosulti kört szűkítő feltételeket rögzít, melyek a 
gyermeket ápoló hozzátartozók csoportján belül is 

további egyenlőtlenséget, igazságtalanságot okoz-
nak. A MEOSZ szerint a jogszabály hátrányos meg-
különböztetést tesz a gyermeküket ápoló szülők és 
más hozzátartozók közt, mivel a szülők megkapják 
a tartós ápolást végzők időskori támogatását, míg a 
rokonukat tartósan ápoló más hozzátartozók nem. 

A MEOSZ a 2018. május 7-én kelt levelében ezért 
arra kérte az alapvető jogok biztosát: vizsgálja 
meg, hogy a szabályozás szempontjából azonos 
csoportba tartozó személyek között fennáll-e 
megkülönböztetés, és amennyiben igen, az ön-
kényes-e, illetve van-e tárgyilagos mérlegelés 
szerinti ésszerű indoka. Amennyiben az alapvető 

jogok biztosa jogsértést állapít meg, úgy kezde-
ményezze az Alkotmánybíróságnál a jogszabály 
alaptörvénybe ütközésének megállapítását.

Az alapvető jogok biztosa 2018. június 14-i leve-
lében arról tájékoztatta a MEOSZ elnökét, hogy a 
beadvány megalapozott kivizsgálása érdekében 
vizsgálatot indított, melynek során megkereste 
az érintett minisztert. Álláspontját a miniszteri 
válasz beérkezését követően alakítja ki.  Az alap-
vető jogok biztosa 2018. júliusi válaszában utalt 
rá, hogy az ellátást több ügy kapcsán továbbra is 

vizsgálja, azonban nem adott helyt a MEOSZ be-
adványának. Rámutatott, hogy a szülő gyermeke 
felé irányuló alkotmányos kötelezettsége kiemeli 
ezt a viszonyt más hozzátartozó viszonyok közül 
és alkotmányosan igazolja, hogy egyes törvényen 
alapuló támogatásokra csak a szülő legyen jogo-
sult. Így álláspontja szerint nem diszkriminatív 
ez a szociálpolitikai intézkedés.

A MEOSZ ezután az ápolási díj lobbival együtt 
küzdött az ápolást végzők időskori támogatásá-
nak biztosításáért, azonban nem született sem-
milyen eredmény a korábban ápolási díjon lévők 
helyzetét illetően. 
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javaslatokról. A 2018. február 19-i közös konzul-
táción megállapodtak, hogy 2018. március 26-ára 
a kormányzat képviselőit, illetve az Alapvető Jo-
gok Biztosát közös egyeztetésre hívják a MEOSZ 
székházába.  Ez az egyeztetés az EMMI kérésére, 
a közelgő választásokra figyelemmel elmaradt, 
majd a találkozó a résztvevők közötti időpont 
egyeztetések miatt tovább húzódott.

Időközben az Alkotmánybíróság törvényalkotás-
ra kötelezte az Országgyűlést, mondván nemzet-
közi egyezménybe ütköznek azok a szabályozási 
hiányosságok, amelyek folytán hátrányt szen-
vednek a 2012 előtt ellátásban részesültek, kü-
lönösen a volt rokkantsági nyugdíjasok. Az Alkot-
mánybíróság azt rótta fel, hogy az Országgyűlés 
nem alkotta meg azokat a szabályokat, amelyek 

A nyugdíjrendszer 2012. január 1-jétől történt je-
lentős átalakítása nagyon komolyan érintette a 
fogyatékos, köztük a mozgáskorlátozott embe-
rek döntő többségét. Közülük számosan kerültek 
olyan helyzetbe, hogy az új ellátásuk lényegesen 
kevesebb lett a korábbi rokkantsági nyugdíjuk 
összegénél annak ellenére, hogy egészségi ál-
lapotukban tényleges pozitív változás nem kö-
vetkezett be, az állapotjavulás véleményezésére 
kizárólag a minősítési rendszer, illetve a jogi sza-
bályozás változása miatt került sor. 

2018 elején a MEOSZ a többi fogyatékos embere-
ket tömörítő országos érdekvédelmi szervezettel 
együtt javaslatcsomagot készített a rokkantsági 
nyugdíjrendszer átalakítását követő szabályozás 
anomáliáiról, és az ahhoz kapcsolódó megoldási 

A megváltozott munkaképességű személyek
ellátásaira vonatkozó szabályozás 
felülvizsgálata

A MEOSZ következetes fellépése nyomán 
az Országgyűlésnek rendeznie kell a helyzetet

A MEOSZ következetesen küzd a korábbi rokkantsági nyugdíjrendszer átfogó felülvizsgálatáért, s 
többször kezdeményezett kormányzati egyeztetést is. 2018 elején a többi fogyatékos embereket 
tömörítő országos érdekvédelmi szervezettel együtt javaslatcsomagot készített a rokkantsági 
nyugdíjrendszer átalakítását követő szabályozás anomáliáiról, és az ahhoz kapcsolódó megol-
dási javaslatokról. Időközben az Alkotmánybíróság nemzetközi egyezménybe ütközőnek ítélte 
azokat a szabályozási hiányosságokat, amelyek folytán hátrányt szenvednek a 2012 előtt ellátás-
ban részesültek, különösen a volt rokkantsági nyugdíjasok, és 2019. március 31-ig adott határ-
időt az Országgyűlésnek, hogy tegyen eleget jogalkotási kötelezettségének, mellyel rendezi ezt 
a helyzetet. A taláros testület az eljárása során a MEOSZ-t is felkérte, hogy a vonatkozó jogsza-
bályokkal, illetve a Kúria indítványával kapcsolatban fejtse ki álláspontját. Az Alkotmánybíróság 
döntése lényegében megegyezik a MEOSZ álláspontjával. 
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az új rendelkezések hatályba lépése előtt ellá-
tásban részesülők esetében rendeznék azt, hogy 
a komplex felülvizsgálat eredményeként megál-
lapításra kerülő ellátásuk összege összefüggést 
mutasson a korábbi ellátásuk összegével, illetve 
élethelyzetüket érdemben meghatározó tényle-
ges fizikai állapotuk javulásának mértékével.

A Kúria ugyanis egy előtte folyamatban lévő el-
járás során az Alkotmánybírósághoz fordult, s 
kérte a jogszabály rendelkezésének nemzetközi 
egyezménybe ütközésének megállapítását. A Kú-
ria előtti eljárás felperese 2011. december 31-éig 
III. csoportos rokkantsági nyugdíjban részesült, 
melyet 2012. január 1-jétől – a Mmtv. hatályba 
lépése következtében – rehabilitációs ellátás-
ként folyósítottak tovább. Az Alkotmánybíróság 
az ügyben hozott határozatában a nemzetközi 
egyezményben foglaltak sérelmét abban látta 
megvalósulni, hogy az Országgyűlés nem alkotta 
meg azokat a szabályokat, amelyek az új rendel-
kezések hatályba lépése előtt ellátásban része-
sülők esetében rendeznék azt, hogy a komplex 
felülvizsgálat eredményeként megállapításra 

kerülő ellátásuk összege összefüggést mutasson 
a korábbi ellátásuk összegével, illetve élethely-
zetüket érdemben meghatározó tényleges fizikai 
állapotuk javulásának mértékével.

Az Alkotmánybíróság eljárása során az emberi 
erőforrások minisztere, az igazságügyi miniszter 
és az alapvető jogok biztosa mellett a MEOSZ-t 
is felkérte, (mellékletek 196. oldal) hogy az érin-
tett jogszabályokkal, illetve a Kúria indítványával 
kapcsolatban fejtse ki álláspontját.

A MEOSZ – egyetértve az alapvető jogok biztosá-
val – egyebek mellett arra hívta fel a figyelmet, 
hogy a 7/2012. (II. 14.) NEFMI rendelet a koráb-
ban alkalmazott irányelvhez képest több pon-
ton is megváltoztatta a betegségek, állapotok 
által előidézett egészségkárosodásként megál-
lapítható százalékos mértékeket, ami sok eset-
ben azt eredményezte, hogy egy adott személy 
az új minősítés alapján annak ellenére került a 
korábban megállapítottnál alacsonyabb kategó-
riába, hogy a valóságban egészségi állapotában 
változás nem következett be. Ráadásul elmaradt 
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tak meg, és ennek következtében csökkent a 
jövedelmük. (A javaslataink az AB rendelkezését 
kibővítve azt is célozzák, hogy ezen rendelkezé-
sek vonatkozzanak a rehabilitációs ellátásra is) 
Tisztázni kell, hogy történt-e az érintett esetében 
tényleges fizikai állapotjavulás, vagy sem. Ha 
nem volt tényleges állapotjavulás az így újraér-
tékelt esetekben, akkor kötelezően korrigálják a 
besorolást. Az újabb, hivatalból elvégzett felül-
vizsgálat eredményeképpen az érintettek ellátá-
sának összegeit is felül kell vizsgálni visszame-
nőleges hatállyal.

A MEOSZ javaslatai között szerepel a keresetkor-
lát eltörlése is. A jelenlegi szabályozás folytán a 
megváltozott munkaképességűvé vált személy 
ellátás nélkül maradhat, ha nem rendelkezik ele-
gendő biztosítotti idővel. A megoldást az jelente-
né, ha az Mmtv. a szükséges biztosításban töltött 
időt a megváltozott munkaképességűvé válás 
időpontjában betöltött életkor alapján, differen-
ciáltan állapítaná meg, majd az elbírálás során 
nem csak az igénybejelentést megelőző idő-
szakban elért, hanem az érintett által bármikor 
megszerzett biztosításban töltött idő figyelembe 
vehető lenne. A javaslatok között szerepel az is, 
hogy azok a rokkantsági ellátásban részesülők, 
akik 2011. december 31-én rokkantsági, baleseti 
rokkantsági nyugdíjra voltak jogosultak, az öreg-
ségi nyugdíjkorhatáruk betöltésekor választhas-
sák rokkantsági ellátásuk öregségi nyugdíjjá tör-
ténő átminősítését akkor is, ha 1955-ben vagy azt 
követően születtek.

A MEOSZ következetes és kitartó érdekvédelmi 
munkája nyomán, valamint a közelmúltban szü-
letett Alkotmánybírósági döntések nyomán a 
döntéshozóknak lépniük kell 2019-ben a helyzet 
rendezése érdekében. A több lemondott találko-
zót követően végül 2019. február 25-én került sor 
az egyeztetésre, melyen tárca szociális ügyekért 
és társadalmi felzárkózásért felelős szakterülete 
sajnálatos módon csak főosztályvezetői szinten 
képviseltette magát. A kormányzat álláspontját 
továbbra sem sikerült megismerni.

annak a jogszabályban történő rögzítése is, hogy 
a 2012-től a megváltozott munkaképesség meg-
állapítására alkalmazott minősítési kategóriák 
(B1, B2, C1, C2, D, E) milyen, 2012 előtt alkalmazott 
minősítési kategóriának feleltethetőek meg. To-
vábbá mind a 2008-ban bevezetett, mind pedig a 
2012-től irányadó minősítési rendszer esetében 
elmaradt annak szabályozása, hogy a korábbi mi-
nősítéssel rendelkezők esetében milyen módon 
lehet az esetleges állapotváltozást, illetve annak 
mértékét megállapítani. (mellékletek 197. oldal)

Mint azt az Alkotmánybíróság is kifejtette hatá-
rozata indokolásában az ellátások nagymérté-
kű csökkenéséhez hozzájárul a szabályozás oly 
módon történt kialakítása is, amely az új ellátás 
összegének meghatározásakor figyelmen kívül 
hagyja az érintettet korábban megillető rokkant-
sági nyugdíj alapjául szolgáló jövedelmet. E kö-
rülmények vezettek oda, hogy a volt rokkantsági 
nyugdíjasok komoly jövedelemcsökkenést szen-
vedhettek el az által, hogy a komplex felülvizs-
gálat eredményeként állapotjavulás rögzítése 
mellett rokkantsági, vagy rehabilitációs ellátásra 
váltak jogosulttá.

A szakmai javaslatainkat ezt követően – az Al-
kotmánybíróság időközben született döntéseire 
is figyelemmel átdolgoztuk, és eljuttattuk a dön-
téshozóknak (mellékletek 202 oldal).  A törvény-
módosítást célzó javaslataink messze túlmutat-
nak az Alkotmánybíróság döntésén.

Álláspontunk szerint az Alkotmánybíróság ha-
tározatában foglaltaknak megfelelően elsőként 
definiálni kell az Mmtv-ben az állapotjavulás fo-
galmát oly módon, miszerint az az orvosszakma 
szabályai alapján az érintett egészségi állapo-
tában végbemenő olyan pozitív változás, ami 
egyidejűleg a komplex minősítési rendszerben 
minősítési kategória változását is eredményezi.  
Hivatalból felül kell vizsgálni mindazok ügyét, 
akiknek a komplex felülvizsgálatot követően az 
állapotváltozás rögzítése mellett rokkantsági 
ellátást, vagy rehabilitációs ellátást állapítot-
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Egészségügy

Közös célunk, egy olyan korszerű fogyatékosságügyi 
szakpolitika kimunkálása, ahol a fogyatékos emberek nem csak 
hallanának arról, hogy esélyegyenlőség van, hanem minél többen 
meg is tudnák élni azt a mindennapokban. 

(Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke)

„
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A mozgáskorlátozott emberek számára nem biztosított a teljes körű egészségügyi ellá-
tás. Amennyiben mozgáskorlátozottságukhoz egyéb betegség is társul, azzal a magyar 
egészségügy többnyire már nem tud mit kezdeni. A MEOSZ az elmúlt évben is számos 
alkalommal fordult az egészségügyi tárcához a visszásságok megszüntetése érdeké-
ben. A mozgáskorlátozott emberek életében ugyanis az egészségügynek kulcsfontos-
ságú szerepe van egyebek mellett a diagnosztika, a gyógyászati segédeszköz és az 
orvosi rehabilitáció területén. A MEOSZ számtalan olyan problémát jelzett az elmúlt 
években melyeket olyan stratégiai változtatásokkal lehet orvosolni, ahol a fogyatékos 
ember szükségletei állnak a középpontban.

A MEOSZ tagságától folyamatosan érkező panaszok alapján évről évre nyomon követhető a 
gyógyászati segédeszközök minőségének folyamatos romlása. A MEOSZ szerint elkerülhetetlen 
a gyógyászati segédeszközrendszer teljes körű átalakítása, melynek során a medikális, beteg-
ségközpontú szemlélet helyett az egyéni szempontokat és személyre szabott szükségleteket fi-
gyelembe vevő megközelítésre van szükség. A folyamat csak a fogyatékos embereket tömörítő 
érdekképviseleti szervezetek bevonásával valósulhat meg. A Szövetség a területen érintett, meg-
határozó gyártók, forgalmazók támogatását bíró szakmai anyagát benyújtotta az EMMI-nek. Ez 
része lehet egy olyan fogyatékosságügyi szakpolitika kialakításának, ami a fogyatékos emberek 
méltóságteljesebb, önállóbb életét segítheti elő az emberi jogok érvényesülése mentén. A MEOSZ 
ezen felül kezdeményezte a támogatott gyógyászati segédeszközök áfájának egységesen 5 szá-
zalékra történő csökkentését is. A kormányzati egyeztetéseket követően a SINOSZ-al közös szak-
mai javaslatot beterjesztettük többek között a Nemzetgazdasági Minisztérium elé. 

„
Gyógyászati segédeszközrendszer 
teljes körű átalakítása 

A MEOSZ tagságától folyamatosan érkező pa-
naszok alapján évről évre nyomon követhető a 
gyógyászati segédeszközök minőségének folya-
matos romlása. A Szövetség egyeztetést kezde-
ményezett az ügyben érintettekkel, hogy mielőb-
bi megoldást találjanak a sürgető problémára. A 
közös gondolkodás 2018 júniusában indult, mi-
kor is a MEOSZ egyeztetésre hívta az orvosi reha-
bilitáció szakterületének szakértőit, tekintettel, 
hogy a rehabilitáció területén rendelkezésükre 
álló orvosszakmai tapasztalataik nélkülözhetet-
lenek a problémakör feldolgozásához. A MEOSZ 

elnöke ezt követően a gyógyászati segédeszköz 
területen meghatározó gyártók és forgalmazók 
képviselőivel találkozott. 

2018. július 31-én az EMMI egészségügyért fele-
lős államtitkársága kezdeményezésére a MEOSZ, 
az Orvostechnikai Szövetség, a Forgalmazók az 
Egészségért Szövetség, az Ortopéd Cipőkészítők 
Szövetsége, az OPRA Ortetika, Protetika, Rehabi-
litáció Szövetség valamint az Egészségügyi Tech-
nológiai és Orvostechnikai Szállítók Egyesülete 
részvételével egyeztettek a gyógyászati segéd-
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mi felülvizsgálata induljon el.  A MEOSZ szerint 
szükség van a gyógyászati segédeszköz ellátás- 
és szabályozás terén szakértői bizottságok lét-
rehozására a minisztérium, a Nemzeti Egészség-
biztosítási Alapkezelő (NEAK), az orvos szakma 
képviselői valamint a segédeszköz gyártók és 
forgalmazók bevonásával, melyben a Szövetség 
aktív és konstruktív szerepet kíván vállalni.

A MEOSZ szerint mielőbb szükség van a jogszabá-
lyi környezet megváltoztatására, és az átfogó mi-
nőség-ellenőrzés bevezetésére. Újra kell építeni 
a társadalombiztosítás által támogatott gyógy-
ászati segédeszközök körét, azok finanszírozási 
feltételrendszerét a felhasználók érdekeit is fi-
gyelembe véve ahhoz, hogy egy európai szintű, 
egyéni szükségleteket figyelembe vevő rendszer 
jöjjön létre. Ehhez nélkülözhetetlen a megfelelő 
információ áramlás a szakemberek és a betegek 
körében. Mindezen feladatok eredményes meg-
valósítása érdekében meg kell határozni a fele-
lősségi köröket a felelősök és a határidők pontos 
megjelölésével. Az EMMI támogatóan fogadta a 
MEOSZ javaslatát, s azt kérte: a MEOSZ egyeztes-
sen erről a gyártók és forgalmazók képviselőivel.

Ezt követően került sor 2018. szeptember 24-én 
a következő egyeztetésre a MEOSZ székházában, 
ahol Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke a 2018. július 
31-i EMMI-ben lezajlott megbeszélésre hivatkoz-
va emlékeztetett arra, hogy a MEOSZ csak akkor 
tudja támogatni a forgalmazók és gyártók áreme-
lésre, árkompenzációra vonatkozó javaslatát, ha 
az minőségi segédeszköz ellátást eredményez a 
felhasználók számára. A Szövetséghez ugyanis 
rengeteg panasz érkezik a gyógyászati segédesz-
köz felhasználóktól. A MEOSZ álláspontja szerint 
a gyógyászati segédeszköz ellátási rendszer tel-
jes körű megújítására van szükség, mely széles 
körű koordinációval lehetséges, konkrét felelős-
ségi körökkel, a felelősök és határidők pontos 
megjelölésével.  Fontos, hogy legyen a területért 
felelős miniszteri biztos, és minisztérium által 
alakított és vezetett munkacsoport, mely koor-
dinálja a rendszer megújításának folyamatát. Az 

eszközök áfa-csökkentésére, valamint áremelé-
sére, árkompenzációjára vonatkozó javaslatok 
ügyében. Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke elmond-
ta, hogy a MEOSZ önmagában nem támogatja a 
forgalmazók és gyártók áremelésre, árkompen-
zációra vonatkozó javaslatát, mert az nem ered-
ményezné a mozgáskorlátozott emberek innova-
tív segédeszközökhöz való jutását és az ellátás 
minőségi javulását. A Szövetség szerint a terület 
újraszabályozása mára már elkerülhetetlenné 
vált, ezért kezdeményezte, hogy a terület érde-
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csík) területét és finanszírozását a gyógyászati 
segédeszköz szakértelmet kívánó rehabilitációs 
eszközöktől, mint például a művégtag. Az érin-
tettek érdekeinek figyelembe vételével kell újra 
tervezni a gyógyászati segédeszközök finanszí-
rozási feltételrendszerét. Tűrhetetlen ugyanis, 
hogy a jelenlegi rendszer szinte teljesen kizárja 
az érintettek számára hogy megfizethető, ugyan-
akkor minőségi, innovatív eszközökhöz jussanak. 
Fontos az is, hogy megfelelő és naprakész legyen 

a gyógyászati segédeszközökkel kapcsolatos in-
formáció áramlás az érintettek irányába.

MEOSZ elnöke kifejtette: ma Magyarországon 
nincs fogyatékosügyi szakpolitika, a fogyatékos 
emberek életében rendszerszinten nincs tet-
ten érhető minőségi változás. Rendszerszintű 
fogyatékosügyi szakpolitikai lépések szüksége-
sek ahhoz, hogy az egyes területekre előirányzott 
források felhasználásával valódi és hosszú távú 
eredményeket lehessen elérni. A felhasználók 
számára ekkor lenne érzékelhető a gyógyászati 
segédeszközök minőségi jelenléte, sikeresebb 
lenne a rehabilitáció, és megvalósulna az önálló 
életvitel és a méltóságteljes élet. Minderre úgy 
kell tekinteni, mint egy később biztosan meg-
térülő befektetésre. Tudomásul kell venni, hogy 
hiába több a gyógyászati segédeszközre fordí-

újra szabályozás fontos eleme lenne a vonatkozó 
uniós rendelkezésekkel és az európai szintű be-
tegjogok érvényesítésével való összhang megte-
remtése. Mindezt úgy, hogy a MEOSZ nem hagy-
ható ki a rendszer átalakításának folyamatából.

A MEOSZ szerint felül kell vizsgálni a gyógyászati 
segédeszközökre vonatkozó jogszabályokat; ami 
megfelelő, annak a betartására és betartatására 
kell törekedni, az elavultakat pedig aktualizálni 

kell. Átfogó, következetes minőség-ellenőrzésre 
van szükség, mert érdemi ellenőrzés hiányában 
a rendszer károsultjai a mozgássérült emberek 
és az államkassza egyaránt. Át kell tekinteni a 
támogatott gyógyászati segédeszközök listáját 
– ami már évtizedek óta esedékes –, és olyan 
korszerű, innovatív eszközökkel kell bővíteni, 
melyek az érintettek életminőségének javítását 
szolgálják.  Azért, hogy a mozgássérült embe-
rek valóban megfelelő színvonalú eszközökhöz 
jussanak, azok hordhatóságát ne a gyártó, for-
galmazó egyéni hozzáállása határozza meg. Ma 
az tapasztalható ugyanis, hogy a rendszert egy-
általán nem az ellátás minősége érdekli, hanem 
a fenntarthatóságra kényszerülnek fókuszálni. A 
MEOSZ javasolja, hogy a gyógyászati segédeszköz 
fogalomkörön belül szét kell választani a fogyó-
eszközök (pl. kötszer, pelenka, vércukor teszt-
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tek abban is, hogy vannak olyan területek, ahol a 
jogi szabályozás is felülvizsgálatra szorul, illetve 
vannak jogszabályok, amelyek a gyakorlatban 
nem érvényesülnek maradéktalanul. Emellett 
az ellenőrzésre, mint állami feladat hiányossá-
gaira is felhívták a figyelmet. Közös a cél abban 
is, hogy az áremelés, árkompenzáció során ne 
növekedjenek az érintettek terhei. Megegyeztek 
abban, hogy véglegesítik azt a szakmai anyagot, 
melyet közös álláspontként terjesztenek a szak-
mai döntéshozók elé. 

A 2018. december 4-i egyeztetésen – melyet az  
OCSZ kezdeményezett az ortopéd cipőellátás át-
alakításával, megújításával kapcsolatban – meg-
állapodás született arról, hogy szükség van az 
ortopéd cipőellátás teljes rendszerének felül-
vizsgálatára. Az Ortopéd Cipőkészítők Szövetsé-
ge, az Ortetika, Protetika Rehabilitáció Szövetség 
vállalták, hogy együtt kidolgozzák az azonnali ja-
vaslatokat és az ortopéd cipőellátás átalakítását 
célzó hosszú távú stratégiára. A MEOSZ azt sze-
retné, hogy az érintettek az egyéni igényeikhez 
igazodó, megfizethető, korszerűbb gyógycipők-
höz jussanak, miközben a gyártók és forgalmazók 
problémái is rendeződnének.

A MEOSZ 2018. december 5-én nyújtotta be a 
gyógyászati segédeszköz rendszerének átalakí-
tására vonatkozó javaslatot (mellékletek 225. ol-
dal)  – melyet támogatott az Egészségügyi Szak-
mai Kollégium Fizikális Medicina, Rehabilitáció 
és Gyógyászati Segédeszköz Tanácsa, továbbá 
az Egészségügyi Technológia és Orvostechnikai 
Szállítók Egyesülete, Forgalmazók az Egészségért 
Szövetség, Orvostechnikai Szövetség, Ortetika, 
Protetika, Rehabilitáció Szövetség, Ortopéd Ci-
pőkészítők Szövetsége – Horváth Ildikó egész-
ségügyért felelős államtitkárnak. Kovács Ágnes, 
a MEOSZ elnöke levelében a hazai gyógyászati 
segédeszközrendszer átalakítását sürgetve egye-
bek mellett leszögezte: sajnálatos módon az 
elmúlt évtizedben nem sikerült megteremteni 
a gyógyászati segédeszközrendszerben a tény-
leges, egyéni szükségleteknek megfelelő támo-

tott költségvetési kiadás, a mozgássérült szemé-
lyek ennek a pozitív hatását nem tapasztalják. A 
MEOSZ nem felelősöket, hanem megoldásokat 
keres. Az állami szerepvállalást nem lehet átadni 
más szervezeteknek, a felelősséget nem lehet át-
hárítani a gyógyászati segédeszköz ellátás terü-
letének szereplőire. Nem a MEOSZ feladata, hogy 
a költségvetési sorok között megoldást találjon 
a gyógyászati segédeszközök finanszírozására. Az 
állami felelősségvállalásból adódóan a szakpoli-
tikának meg kell találnia a módját és lehetőségét 
annak, hogy a gyógyászati segédeszközre szoruló 
emberek hozzájussanak az egyéni szükségleteik-
nek megfelelő eszközökhöz. Ehhez progresszívan 
megvalósuló stratégia szükséges. A MEOSZ azért 
azonosítja a korlátokat, hogy látható legyen, mit 
kell lebontani.

Az egyeztetésen jelen lévő forgalmazók és gyár-
tók képviselői a MEOSZ által előterjesztett javas-
latok túlnyomó többségével egyetértettek, és 
felhozták azokat a hiányosságokat és megújítás-
ra szoruló elemeket, amelyek a jelenlegi rend-
szer anomáliái között kimutathatók.  Egyetértet-

javitottkonyv_kozepe2018.indd   70 2019.04.22.   21:45:20



71

gatást – összehangolva a költségvetés tervezé-
sével. Ennek következményeként a gyógyászati 
segédeszköz területre a tényleges ráfordítás és a 
költségvetési előirányzat különbözete évről évre 
kiegészítésre szorult, és ennek ellenére nem volt 
képes magas szakmai színvonalon az érintettek 
igényeit kiszolgálni. Ugyanakkor – az elmúlt évti-
zed tapasztalatait tekintve - tényként kezelendő, 
hogy a gyógyászati segédeszközrendszer átalakí-
tásának egyes elemei többletforrásokat igényel-
nek.  

A gyógyászati segédeszközök társadalombiztosí-
tási támogatásba való befogadásának, valamint 
a támogatás megváltoztatásának szabályairól 
szóló kormányrendelet szabályozása csak az ala-
csonyabb árú termékeket részesíti előnyben, 
ugyanakkor az azonos funkcionális csoportba 
tartozó eszközök azonos használati értékének 
bizonyítására nincs szabályozás, nincs minősítő 
szervezet. Az innovatív eszközök listára kerülé-
se szinte példa nélküli, az eljárásrend ezzel – az 
érintettek oldaláról triviális – céllal teljesen el-
lentétes. A NEAK-tól független szakmai szerve-
zetek részvétele nem valósul meg, az objektív 
és ellenőrizhető kritériumok nem ismertek. Az 
egyszerűsített eljárási szabályok alkalmazása ép-
penséggel ellentétes a szakmaisággal. 

Ezen túlmenően a jelenlegi gyakorlatnak is szá-
mos olyan pontja van, ami igen hátrányosan érinti 
a gyógyászati segédeszközt használó embereket. 
Így például az egyes eszközök és eszközcsopor-
tok finanszírozási százalékát ad-hoc jelleggel, 
vagy legalábbis érthető és átlátható rendszer 
nélkül határozzák meg. A transzparens bírálati 
szempontrendszer hiányában átláthatatlanok az 
egyedi méltányossági kérelem alapján nyújtott 
támogatások, de megemlíthetők a szállítókra rótt 
támogatási volumenszerződések is, melyek nyil-
vánvalóan szembe mennek az ellátáshoz való jog-
gal, és a magyar állam hazai és nemzetközi jogsza-
bályban vállalt kötelezettségével. 

Tapasztalataink szerint a rendszert egyáltalán 
nem érdekli az ellátás minősége, holott a költség-
hatékonyság és egészségnyereség hangsúlyozásá-
nak ez lehetne az egyetlen biztos alapja. A moz-
gáskorlátozott emberek által megkapott eszközök 
gyenge illetve sztochasztikus minősége, a modern 
eszközökhöz jutás igen kedvezőtlen és szintén 
nem egyen-szilárd feltétel rendszere, az ellátás 
korlátai eljutottak a nem tolerálható szintre. 

A MEOSZ a gyógyászati segédeszköz területen 
megkezdett érdekképviseleti tevékenységet foly-
tatja 2019-ben is.
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zetek azt szeretnék elérni, hogy a gyógyszerek-
hez hasonlóan a támogatott gyógyászati segéd-
eszközök áfája is 5 % legyen. 

A MEOSZ és a partnerszervezetei ezért egyezte-
tést kezdeményeztek a kormányzati oldal dön-
téshozóival, hogy közösen dolgozzák ki, milyen 
lehetőségek vannak a gyógyászati segédeszközök 
áfájának 5 %-ra történő csökkentésére. Ez csök-
kentené a betegek és fogyatékossággal élő sze-
mélyek terheit, ugyanakkor nem okozna jelentős 
bevételkiesést a költségvetésnek sem.  Fontosnak 
tartják azt is, hogy az áfa-csökkentéssel fennma-
radt összeget továbbra is a segédeszköz támo-
gatásban használják fel; a pénzt az állam olyan 
korszerű, támogatott segédeszközökre fordítsa, 
amelyek jelentősen megkönnyítenék a fogyaté-
kos emberek önálló életvitelét. Az érintettek és az 
állam közös érdeke, hogy a gyógyászati segédesz-
közök megfelelő minőségűek legyenek, és a rend-
szer prioritásait is megfelelően határozzák meg. 
A hatékonyabb és innovatívabb gyógyászati se-
gédeszköz ellátás egy méltóságteljesebb, önálló 
életet eredményezhet a fogyatékos embereknek, 
akik így a társadalom aktív tagjaivá válhatnak. 
Ehhez viszont hatékony, átgondolt kliensközpon-
tú, egyéni szükségleten alapuló gyógyászati se-
gédeszköz-ellátásra van szükség. 

A MEOSZ és partnerszervezetei - az Orvostech-
nikai Szövetség, az Egészségügyi Technológia és 
Orvostechnikai Szállítók Egyesülete, a Cukorbe-
teg Egyesületek Országos Szövetsége, a Siketek 
és Nagyothallók Országos Szövetsége, a Forgal-
mazók az Egészségért Szövetség, a Magyar ILCO 
Szövetség és a Nemzeti Betegfórum - 2018. január 
25-én egyeztetést tartott a kormányzati oldal - 
az Emberi Erőforrások Minisztériuma, a Nemzeti 
Egészségbiztosítási Alapkezelő, képviselőivel a 
gyógyászati segédeszközök áfájának csökkentése 
ügyében. 

A MEOSZ elkötelezetten harcol az önrendelke-
ző élet megvalósításáért, amelyhez sokaknak 
nélkülözhetetlen segítséget jelentenek a gyógy-
ászati segédeszközök. Magyarországon több 
mint egymillió ember szorul gyógyászati segéd-
eszközre a mindennapi élete során, nagyrészük 
egyszerre többfélét is kénytelen használni. Az 
érintettek többsége alacsony jövedelemmel 
rendelkező nyugdíjas vagy valamilyen fogyaté-
kossággal élő személy, akik a jövedelmük je-
lentős részét egészségügyi kiadásokra fordítják. 
Rendkívüli terhet ró rájuk a napi életvitelhez 
szükséges gyógyászati segédeszközök megvá-
sárlása, nem egyszer már az önrész kifizetése is 
problémát jelent. A MEOSZ és a partnerszerve-

Gyógyászati segédeszközök 
áfájának csökkentése

A MEOSZ és partnerszervezetei 2018-ban egyeztetéseket kezdeményeztek a támogatott gyógy-
ászati segédeszközök áfakulcsának egységesen 5 százalékra történő csökkentése érdekében. 
Miután a 2018. januári egyeztető fórumon a kormányzati oldal képviselőinek többsége elvi támo-
gatását adta a kezdeményezéshez, a MEOSZ a Siketek és Nagyothallók Országos Szövetségével 
(SINOSZ) közösen 2018 júniusában a kormány elé terjesztette a támogatott gyógyászati segédesz-
közök áfájának csökkentésére vonatkozó javaslatát. Kértük, hogy az áfa-csökkentéssel fennma-
radt összeget továbbra is a segédeszköz támogatásban használják fel; a pénzt az állam fordítsa 
olyan korszerű, támogatott segédeszközökre, amelyek jelentősen megkönnyítenék a fogyatékos 
emberek önálló életvitelét.
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Ezt követően a MEOSZ és a SINOSZ elkészítette a 
támogatott gyógyászati segédeszközök áfájának 
5 %-ra történő csökkentését célzó javaslatát, me-
lyet támogatóként az Orvostechnikai Szövetség, 
az Egészségügyi Technológia és Orvostechnikai 
Szállítók Egyesülete, a Forgalmazók az Egészsé-
gért Szövetség, a Nemzeti Betegfórum valamint 
a Hallókészülék Gyártói Képviseletek és Forgal-
mazók Országos Szövetsége is jegyzett. A MEOSZ 
a javaslatot (mellékletek 231. oldal) 2018 júniu-
sában egyebek mellett megküldte Gulyás Gergely 
Miniszterelnökséget vezető miniszternek, Kásler 
Miklós emberi erőforrás miniszternek, Varga Mi-
hály pénzügyminiszternek, Korózs Lajosnak, az 
Országgyűlés Népjóléti bizottsága elnökének, 
Fülöp Attila szociális ügyekért felelős államtit-
kárnak.

A MEOSZ és a SINOSZ, és a többi támogató szer-
vezet a benyújtott javaslatban úgy vélik, hogy a 
kormánynak az elmúlt években a gazdasági nö-
vekedés érdekében megtett lépései mára lehe-
tővé teszik a jól teljesítő magyar gazdaságban a 
támogatott gyógyászati segédeszközök áfájának 
általunk javasolt csökkentését, hozzájárulva ez-
zel a betegek és fogyatékossággal élő személyek 
terheinek enyhítéséhez, a jobb életminőségük 
eléréséhez. A hazai gyógyászati segédeszköz tá-
mogatási rendszer korrekciójára a javaslat sze-
rint több tekintetben is szükség van. Sajnálatos 

A 2018. január 25-i  egyeztetésen résztvevő szer-
vezetek képviselői egyetértettek abban, hogy va-
lamennyi fogyatékos embernek joga van az élhe-
tőbb, minőségibb élethez, melyhez a korszerűbb, 
megfizethető gyógyászati segédeszközök nagy 
segítséget jelentenének. A jelenlegi javaslat sze-
rinti áfa-csökkentés mintegy 2 milliárd forint be-
vételkieséssel járna, ami az állam számára hosz-
szútávon ugyanakkor többszörösen megtérülne. 
A kormány részéről korábban már volt példa arra, 
hogy egyes gyógyászati segédeszközök áfáját 5 
százalékra csökkentette, így a MEOSZ és a part-
nerszervezetek bíznak egy hasonló pozitív hozzá-
állásban a 2019. évi költségvetés tervezése során.

Az Emberi Erőforrások Minisztériuma vállalta, 
hogy közvetítőként részt vesz a MEOSZ és partne-
rei valamint az NGM közötti egyeztetésben. Kovács 
Ágnes, a MEOSZ elnöke emlékeztetett arra, hogy a 
magyar állam elkötelezte magát egy új, emberjo-
gi megközelítésű fogyatékosságügyi szakpolitika 
megteremtése mellett. Történt már előrelépés 
annak érdekében, hogy a fogyatékos emberek a 
társadalom aktív tagjaivá váljanak, ugyanakkor 
van még mit javítani ezen a helyzeten. Közös cé-
lunk, egy olyan korszerű fogyatékosságügyi szak-
politika kimunkálása, ahol a fogyatékos emberek 
nem csak hallanának arról, hogy esélyegyenlőség 
van, hanem minél többen meg is tudnák élni azt 
a mindennapokban.
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szorulók. Ez a 2 milliárd forint ugyan csökkentené 
a költségvetés bevételeit, ugyanakkor csökkenne 
10 milliárd forinttal a költségvetés által fizeten-
dő gyógyászati segédeszköz támogatás összege. 
Rendkívül fontos az is, hogy az ÁFA csökkentéssel 
fennmaradt összeget továbbra is a segédeszköz 
támogatásban használják fel; azt a gyógyászati 
segédeszköz ellátás korszerűsítésére, fejleszté-
sére fordítsák, pl. új eszközök támogatási rend-
szerébe történő felvételére, szolgáltatások és ter-
mékminőség javítására.

A MEOSZ és partnerszervezetei a 2018. június 19-
én elküldött javaslatban arra kérték az ügyben 
érintetteket, hogy a javaslatban kifejtettek sze-
rint támogassák, hogy a 2019. évi költségvetés-
ben megvalósuljon a támogatott gyógyászati se-
gédeszközök áfájának egységesen 5%-ra történő 
csökkentése. Mivel a Kormány részéről korábban 
már volt arra példa, hogy egyes gyógyászati se-
gédeszközök ÁFA-ját 5 %-ra csökkentette, így a 
MEOSZ és partnerszervezetek bíztak egy hason-
ló pozitív hozzáállásban a 2019. évi költségvetés 
tervezése során. Sajnálatos módon a támogatott 
gyógyászati segédeszközök áfájának egységesen 
5%-ra történő csökkentése nem történt meg. A 
MEOSZ a gyógyászati segédeszközök áfájának 
egységesen 5%-ra történő csökkentése érdeké-
ben megkezdett érdekképviseleti tevékenységet 
2019-ben is folytatja.

módon az elmúlt évtizedben nem sikerült meg-
teremteni a gyógyászati segédeszközrendszer-
ben a tényleges, egyéni szükségleteknek megfe-
lelő támogatást – összehangolva a költségvetés 
tervezetével. Ennek következményeként a gyógy-
ászati segédeszköz területre a tényleges ráfor-
dítás és a költségvetési előirányzat különbözete 
évről évre kiegészítésre szorult. Ugyanakkor – az 
elmúlt évtized tapasztalatait tekintve – tényként 
kezelendő, hogy a gyógyászati segédeszközrend-
szer átalakításának egyes elemei többletforráso-
kat igényelnek.

Az „Egészséges Magyarország 2014-2020” Egész-
ségügyi Ágazati Stratégia célként fogalmazza 
meg az egészségben eltöltött évek növelését, a 
lakosság várható élettartamának emelését, az 
egészségtudatos magatartás javítását, a területi 
esélyegyenlőtlenségek csökkentését, a megválto-
zott munkaképeségűek munkapiaci integrációját, 
melyhez a gyógyászati segédeszköz támogatási 
rend korrekciója elengedhetetlen. A MEOSZ és a 
SINOSZ úgy véli, hogy javaslatuk hozzájárul ezen 
stratégiai célok megvalósításához.

A javasolt intézkedés várhatóan 2 milliárd fo-
rinttal csökkentené az idősek, a betegek és a fo-
gyatékos személyek munkapiaci kiadásait, mivel 
ennyivel kevesebb általános forgalmi adót fizet-
nének a támogatott gyógyászati segédeszközre 

A GYSE rendszer szabályozására vonatkozó felmérés

A MEOSZ 2018 nyarán a gyógyászati segédeszkö-
zök szabályozásával (pl. felírás, javítás, forgalma-
zás, kölcsönzés stb.) kapcsolatosan egy online 
felmérést végzett, melynek kitöltése önkéntes és 
anonim volt. A felmérés eredménye betekintést 
enged a gyógyászati segédeszközök jelen szabá-

lyozásával kapcsolatosan felmerülő problémák-
ba. Arra a kérdésre, hogy van-e olyan eszköz, ami 
jelenleg nem támogatott, de amit indokolt lenne 
tb támogatással elérhetővé tenni, az érdemi vála-
szok összesítése alapján a kitöltők 87,4 %-a igen-
nel válaszolt. A fókuszcsoportos beszélgetések az 
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online kérdőív kiegészítéseként néhány kérdéskör 
kifejtésére, illetve javaslatok megfogalmazására 
adtak lehetőséget. Ennek keretében például arra a 
kérdésre, hogy mely gyógyászati segédeszközöket 
lenne indokolt tb támogatottá tenni, a kitöltők azt 
válaszolták, hogy minden gyógyászati segédesz-
közt tb támogatottá kellene tenni, ami az önálló 
életvitelt segíti, illetve lehetővé teszi (a kötszerek, 
személyes gyógykezelő segédeszközök, ortézisek 
és protézisek, személyi gondoskodás és védelem 
eszközei, személyes mozgás segédeszközei, ház-
tartási segédeszközök, bútorzat és helyiség vagy 
egyéb átalakítások, kommunikációhoz, tájékozta-
táshoz és jeladáshoz használatos segédeszközök)

A válaszadók fontosnak tartották továbbá meg-
jegyezni, hogy: legyen minden eszközcsoportban 
jó minőségű gyógyászati segédeszköz is támo-
gatott, ne csak a gyenge (legolcsóbb) minőségű; 
a korszerűbb, a mozgássérült önállóbb életvi-
teléhez szükséges eszközöket is tb támogatottá 
kellene tenni, főleg azokat, melyeket jelenleg 
csak egyedi, méltányossági kérelemre támogat 
a NEAK. A mechanikus (azon belül az aktív szé-

kek) és elektromos kerekesszékek, mopedek ne 
zárják ki egymást a felirathatóság szempontjá-
ból. A támogatott fogyóeszközöket a személyes 
szükségleteknek megfelelően kellene támogatni 
a társadalombiztosítónak. A gyógyászati segéd-
eszköz forgalmazókkal kapcsolatos tapasztalata-
ik alapján azt válaszolták: a kerekesszékek ese-
tében inkább bemutatóterembe mennek, mivel 
a gyógyászati segédeszköz boltban nincs válasz-
ték. Közgyógyellátásra felírt eszközöket nem tar-
tanak a segédeszköz boltok, éppen ezért nem is 
lehet kipróbálni, megnézni azokat. A gyógyászati 
segédeszközök beszerzésénél probléma, hogy 
hosszadalmas, bürokratikus út vezet az igény fel-
merülésétől a tényleges beszerzésig. A javításnál 
ugyanezt a bonyolult, hosszadalmas és bürokra-
tikus utat kell megtenni. Kevés a szervíz, kevés 
a szerelő – akik nagy leterheltséggel dolgoznak 
– és ebben a helyzetben nagyon kiszolgáltatott 
a használó. Csereeszköz szinte soha nincs, vagy 
ha van, az nagyon rossz minőségű. Valamennyi 
gyógyászati segédeszköz esetében egyértelmű 
igényként jelentkezett, hogy az egyéni szükség-
letekhez kellene szabni a kihordási időt. 

Javaslataink az alternatív és augmentatív
kommunikációs eszközök tb támogatására

A MEOSZ 2018. októberben dr. Nagy Anikó egészségügyért felelős államtitkár közreműködését kérte 
annak érdekében, hogy a fejlett kommunikációs, asszisztív technológiák társadalombiztosítási tá-
mogatásával kapcsolatos szabályozás kialakítása érdekében a fogyatékos embereket képviselő or-
szágos érdekvédelmi szervezetek részvételével folytassanak egyeztetéseket. Úgy értesültünk, hogy a 
Nemzeti Egészségbiztosítási Alapkezelő olyan módosító javaslatot kíván benyújtani, ami szerint ki-
zárólag a tekintetkövető egér, illetve az ahhoz tartozó kommunikációs program lenne támogatható 
társadalombiztosítási finanszírozással a kommunikációban akadályozott személyek által használt 
eszközök közül. Ez mindenképpen fontos lépés, hiszen ez lenne az első eszközcsoport, amely hat-
hatós segítséget nyújtana a komplex kommunikációs szükségletű személyek számára. A szemegér 
biztosítása pedig elengedhetetlen azoknak a négyvégtagsérült embereknek, akik csak így tudják 
használni a számítógépet! Azonban az eszközök ilyen szűk körben történő támogatása rendkívül 
aggályos. A MEOSZ ezzel kapcsolatos észrevételeit a terület több illetékesének is megküldte. 
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dosítása, személyre szabása nem végezhető el a 
szemegérrel, így még inkább nehézkessé teszi az 
önállóság elérését.  
 
A kommunikációban akadályozott személyek 
csoportjai közül csak minimális azoknak a szá-
ma, illetve aránya, akiknek az akadálymentes 
kommunikációjuk kizárólag a tekintetkövető 
egérrel biztosítható - nekik azonban pótolhatat-
lan támogató eszköz, azt egy választható eszköz-
ként támogatni kell!  
 
Az érintettek döntő többsége számára ugyanak-
kor (ide tartoznak például a stroke betegek is, 
akiknek a száma évről-évre nő) a jóval alacso-
nyabb áron beszerezhető, illetve hozzáférhető 
kommunikációs alapprogram, vagy más kommu-
nikációs eszköz használata is elégséges volna 
ahhoz, hogy akadálymentesen kommunikálhas-
sanak. Az önrendelkezési jog is sérül az által, ha 
az érintett súlyosan halmozottan sérült ember, 
nem választhatja meg, hogy milyen az állapotá-
hoz igazodó kézzel, vagy más testrésszel irányít-

Az EMMI egészségügyi szakmai irányításáért fele-
lős helyettes államtitkára felhívására a MEOSZ a 
gyógyászati segédeszközök társadalombiztosítá-
si támogatásba történő befogadásáról, támoga-
tással történő rendeléséről, forgalmazásáról, ja-
vításáról és kölcsönzéséről szóló 14/2007. (III.14.) 
EüM rendelet 6. számú mellékletének felülvizs-
gálatával kapcsolatosan elkészített egy konkrét, 
szövegszerű javaslatot, melyet  2018. november 
13-án megküldött dr. Horváth Ildikó egészség-
ügyért felelős államtitkárnak.

A MEOSZ aggályát fejezte ki amiatt, hogy ez az 
eszközcsomag pillanatnyilag csak angol nyelven 
érhető el, ezért a támogatási szükséglet kielé-
gítését szolgáló személyi feltételeket nem látja 
megszervezhetőnek. Főleg, ha figyelembe vesz-
szük, hogy többek számára nem szükséges olyan 
rendszer, mely interaktív anyagokat és környe-
zetirányítási lehetőségeket is magában foglal, 
amik nem csak az árat emelik, hanem a beál-
lításokat is sokkal nehezebbé teszik. A MEOSZ 
tapasztalatai szerint ennek az eszköznek a mó-
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ható eszköz (joystick, ujjegér, kapcsolók) vagy 
tekintetkövető egér segítségével kezelje a kom-
munikációs eszközét. 

A komplex kommunikációs szükségletű szemé-
lyek heterogén csoportjának egy széles eszköz-
csomag szükséges ahhoz, hogy jogaikkal élni 
tudjanak a mindennapi kommunikációs helyze-
tekben.

Olyan szabályozás kell, mely nem zárja ki a lá-
tássérült, halmozottan sérült, illetve autizmus 
spektrumzavarral élő emberek kommunikációs 
eszközhöz jutásának lehetőségét sem. A mozgás-
sérültség pedig egy nagyon heterogén kategória, 
akad köztük olyan, akinek a mozgásállapota nem 
indokolja, vagy nem teszi lehetővé a tekintetve-
zérelt eszköz használatát, más eszköz használa-
tát viszont igen. A látássérültek számára csak a 
kapcsoló alapú megoldások elérhetőek. Ez eset-
ben a kommunikációs szoftver ugyanaz lenne, de 
a kapcsoló ára a tekintetkövetőhöz kapcsolódó 
szoftver csupán 10%-a. 

Az autizmus spektrum zavarral élő személyek 
esetében az akadálymentes kommunikáció biz-
tosítása szintén nem követeli meg a szemvezér-
lést, pusztán egy érintőképernyős eszközt védő-
tokkal, hordozóval, megfelelő alkalmazással, ami 
akár 20%-a is lehet a tekintetkövető alapú meg-
oldás költségének. 

A  komplex kommunikációs szükségletű és tár-
sult fogyatékossággal is rendelkező személyek 
esetében a stabil és biztonságos kommunikáció 
megteremtéséhez szükséges eszközcsomagot 
több részből kell összeállítani. Az IKT alapesz-
köz (pl. tablet, számítógép, telefon) kiegészítésre 
szorulhat asszisztív technológia alapú input és 
output egységekkel (pl. egérkiváltó, speciális bil-
lentyűzet, felolvasó program hangfallal, braille 
kijelző stb.). Ehhez jönnek a megfelelő szoftveres 
(kommunikációs szoftver és gépelést segítő al-
kalmazás: képernyő billentyűzet pl.) alkalmazá-
sok programok. Harmadik csoportba sorolhatók 

azok a  gyógyászati segédeszközök, melyek a sze-
mély „pozícionálását”, azaz megfelelő testtartá-
sát  (könyöktámasz, csuklótámasz, kapaszkodó, 
csúszásgátló stb.) támogatják. Ezen eszközcso-
portok személyre szabott alkalmazás esetén al-
kotnak egyéni augmentatív, alternatív kommuni-
kációs (AAK) eszközcsomagot. 

Nagyon összetett problémával és szabályozá-
si igénnyel állunk szemben. A helyzetet tovább 
nehezíti, hogy jelenleg az sem állapítható meg, 
pontosan hány személynek lenne ténylegesen 
szüksége ezekre a kommunikációs eszközökre 
a társadalombiztosítási támogatásba történő 
bevonásuk esetén. Megfelelő szabályozás hiá-
nyában előfordulhatna, hogy olyan igények is 
jelentkeznének, ahol nem kifejezetten ilyen esz-
közre lenne szüksége egy adott személynek.  A 
MEOSZ álláspontja szerint az ügyben szükség van 
egy háttértanulmány, statisztikai alapú becslés 
elkészítésére a jogszabály módosítása előtt. (Pl. 
a stroke diagnózis esetén 100 ezer főből 1024 el-
sődleges diagnózisa a stroke, amiből csupán 61,4 
személy szorul AAK támogatásra). Véleményünk 
szerint egy orvosszakmai alapú statisztikai fel-
mérés hozzávetőlegesen meghatározhatná az 
AAK eszközökre szorulók számát. 

Minden érintett esetében egyéni szükséglet 
alapján kell megállapítani az asszisztív eszköz-
igényt és a kommunikációs eszköz szükségletet, 
kiemelt figyelemmel arra, hogy a mozgásállapot 
és az egyéni kommunikációs szükséglet is fo-
lyamatosan változik.  A MEOSZ álláspontja sze-
rint a rehabilitációs felülvizsgálatoknál szakmai 
team (szakorvos, gyógypedagógus, AAK szakem-
ber, mozgásos szakember, asszisztív technológia 
szakértő, ergoterapeuta) együttesen vizsgálná az 
állapotot, rehabilitációs szükségleteket és esz-
közigényeket. 

A fenitek alapján a MEOSZ rövid távon indítvá-
nyozza  a konkrét eszközök olyan spektrumának 
társadalombiztosítás általi támogatását, melyek 
az érintetteknek választási lehetőséget biztosít. 
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tás terhére támogassa az AAK eszközöket, mivel 
egészségügyi szükségletet elégítenek ki. 

Az alapvető jogok biztosa 2017. október 30-án 
kelt, AJB-470/2017. számú jelentésében arra kérte 
fel az emberi erőforrások miniszterét, hívja fel a 
NEAK főigazgatóját, hogy az érintett érdekkép-
viseleti szervezetek bevonásával fontolja meg a 
14/2007. (III. 14.) EüM rendelet, valamint az Ebtv. 
26. § (1) bekezdés c) pontja alapján a konkrét 
esetben meghozott határozat olyan irányú mó-
dosítását, amely lehetővé teszi egyedi ügyben, 
de általában is, hogy a kommunikációjukban sú-
lyos mértékben akadályozott személyek számára 
a fejlett kommunikációs technológiák társada-
lombiztosítás keretében hozzáférhetőek legye-
nek.  Mint, ahogy azt jelentése további részében 
az alapvető jogok biztosa kifejtette, sem az e 
területen érvényesülő jogalkalmazási gyakorlat, 
sem pedig a kiadott, a támogatás igénybe véte-
lének lehetőségét kizáró határozat nem felel meg 
a CRPD állami kötelezettségeket rögzítő rendel-
kezéseinek – idézte az egészségügyért felelős 
államtitkárnak intézett beadványában a MEOSZ.

Kérjük, hogy a szükséges eszközt minden esetben 
biztosítsák bármilyen típusú (asszisztív techno-
lógia és/vagy AAK) szükséglet esetén. Hosszú tá-
von pedig ki kell dolgozni a személy felhasználói 
igényét, szükségletét alapul vevő megközelítés 
rendszerét, melynek alapja az, hogy milyen te-
vékenységek elvégzésében segítene az asszisztív 
eszközhasználat. 

Javasoljuk továbbá, hogy a  társadalombiztosító  
minden rászoruló (szociális rászoruló részére is: 
közgyógy ellátásra) számára egyéni szükséglet 
alapján támogassa az AAK eszközöket.  Az AAK 
eszközök megfelelnek a társadalombiztosító ál-
tal támogatandó tartós gyógyászati (segéd)esz-
közök kategóriájának. Az AAK eszközök – valamint 
tartós vagy átmeneti (kölcsönzött) használatba 
adott – gyógyászati segédeszközök, orvosi célt 
szolgálnak, használatuk nem jelent előnyt a nem 
AAK használók számára. Ezen eszközök esetében 
a támogatás megítélésénél elsődleges az orvosi 
indikáció, amely egy betegség vagy sérülés ke-
zelése esetén megfelel a „szükséges és elégsé-
ges” kritériumnak.  A NEAK a társadalombiztosí-
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kört. A reuma oldaláról sok információt tartalmaz, 
míg az összes többi ellátandó területre nem, vagy 
alig tér ki, illetve azok jelentőségére vonatkozóan 
még csúsztatásokat is tartalmaz.

Az indoklásban felsorolok néhány nagyobb be-
tegcsoportot, de ez korántsem a teljes felsorolás. 
Az akcióterv szintén csak a reumát célozza. A költ-
ségvetési elemek szintén nem egy mozgásszervi 
program költségvetési elemei, legfeljebb a reuma 
szakterület fejlesztéséhez járulhatnak hozzá, és 
leginkább az ORFI-ra vonatkoztatva.

Csak a reumás betegkörre vonatkoztatva is: mind 
a mozgásszervi prevencióban, mind a kezelésben 
nagy jelentősége van a támasztó/tehermentesí-
tő/korrigáló ortéziseknek, de erről egy szó sem 
esik az anyagban. Még meg sem említettük a tel-
jes érintett mozgásszervi betegcsoportok testkö-
zeli és test- távoli eszközökkel történő ellátását. 
Szövetségünk jelenleg készíti elő a segédeszköz 
ellátás problématérképét, súlyos gondok vannak 
ezen a területen. Mindez annak ellenére, hogy 
megelőzésben is kulcsszerepe van, de a sikeres 
rehabilitációnak is elengedhetetlen feltétele. Az 

A Nemzeti Mozgásszervi Program az érintettek, a 
szakma, az orvostársadalom és az érdekvédelem 
régóta várt szakmai együttgondolkodása lehetne 
ezen a területen. A probléma súlyánál fogva több 
időt kellene szánni a tervezésére, lényegesen szé-
lesebb és interdiszciplináris szakmai konzultáció 
keretében. Ez a munkaanyag csak előkészítése 
lehet egy valós stratégiai tervezési folyamatnak, 
melyet talán a Nemzeti Mozgásszervi Konzultá-
ciós Testület (NMKT) bonyolítana le. Az NMKT 
további interdiszciplináris munkacsoportokba 
rendezve feldolgozná a különböző betegségcso-
portokra vonatkozó stratégiai tervezését: problé-
mafeltárást, szükséglet meghatározás, fejlesztési 
szükségletek és irányokat, rövid és hosszú távú 
feladatok meghatározása, felelős kijelölés, határ-
idők tervezése és szükséges források meghatáro-
zása tekintetében. Ezt követően a munkacsopor-
tokban elkészült szakmai anyagok egy egységes 
stratégiába történő rendezése lenne a feladata az 
NMKT-nak, amely ezt követően széleskörű társa-
dalmi és szakmai egyeztetést folytatna le.

Álláspontunk szerint (mellékletek 235. oldal) az 
anyag szűken vizsgálja a mozgásszervi probléma-

Nemzeti Mozgásszervi Program 
véleményezése

 A MEOSZ 2018 nyarán igen rövid határidőt – alig három nap – kapott arra, hogy véleményezze 
a Nemzeti Mozgásszervi Programot.  Szövetségünk szerint a véleményezésre megküldött anyag 
nem fogadható el Nemzeti Mozgásszervi Programként. A program címe és tartalmi megközelí-
tése között hatalmas az eltérés. Továbbá, egy országosnak és mozgásszervinek nevezett prog-
ram véleményeztetése is igen szűk körben történt, mint amilyen szűk körben értelmezi maga az 
anyag a témát, problémát.  Javasoltuk, hogy dolgozzák ki  a Nemzeti Mozgásszervi Stratégiát, 
melynek megalkotására Prof. Dr. Kásler Miklós emberi erőforrások minisztere hozza létre a Nem-
zeti Mozgásszervi Konzultációs Testületet. A Nemzeti Mozgásszervi Program alapdokumentum-
ként szolgáljon ennek a tervezési folyamatnak, mert ezzel a tartalommal nem fogadható el. 
Magyarország készül a 2020 utáni európai költségvetésből származó hazai források tervezésére, 
amely Nemzeti Mozgásszervi Stratégia megvalósításához szükséges fedezetet is szolgálhatná, 
amennyiben párhuzamba vonják a tervezési folyamatokat.
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érdekvédelmi szövetségével, és nem támaszko-
dik a közvetlenül érintettek tapasztalataira, ho-
lott több hazai jogszabály és ratifikált nemzetközi 
egyezmény rögzíti a „semmit rólunk nélkülünk“ 
alapelvet. Nagyon fontos és felértékelődő terület 
a parasport és nem kap hangsúlyt az anyagban. 
Fontos cél, hogy a fogyatékos emberek legyenek 
megszólítva a NEMOP kampányok során.

Nem vizsgálja az anyag a kapcsolódási pontokat, 
lehetőségeket más egészségügy területén meg-
valósult stratégiák idevonatkozó programjaival, 
eredményeivel, tapasztalataival.

A program címe és tartalmi megközelítése között 
tehát hatalmas az eltérés. Így különösen javasolt 
a program és a gondolkodás kiterjesztése, így az 
akcióterv és költségvetési terv tartalmi módo-
sítása is. Nincs elegendő információ, sem idő a 
javaslatok kidolgozására. Az anyag Nemzeti Moz-
gásszervi Programként így nem fogadható el. A 
helyes címe inkább ez lehetne: „az ORFI fejlesz-
tése a reumás betegek magasabb szintű ellátása 
érdekében”. Önmagában természetesen az ORFI 
fejlesztését maximálisan támogatjuk, de nem ön-
magában. 

érintettek aktivitását segítheti elő, vagy stabili-
zálja az inaktiv állapotot. Az innovatív eszközök 
bevezetésének hiányáról, meglévő eszközök mi-
nőségéről, rendszer működésének avíttságáról 
és a szakember hiányról és a szakképzési lehe-
tőségek problematikájáról nem is beszélve. Faj-
súlyos téma, miközben ezt figyelmen kívül hagyja 
az anyag.

Nem beszél a célcsoport szempontjából elenged-
hetetlen feltételről az akadálymentesen elérhető 
szolgáltatások szükségességéről, mert alapvető 
elvárás, hogy a NEMOP keretében megvalósuló 
programok legyenek akadálymentesek és hoz-
záférhetők a mozgássérült emberek számára is. 
Igény lenne a betegség specifikus szakambu-
lanciák működtetésére, specialisták képzésére, 
specifikus szűrő (megelőző jellegű) programok 
szervezésére (pl. poliosoknál légzésfunkciós szű-
résekre, ez külföldön része a protokollnak, nálunk 
viszont ez teljesen elhanyagolt), a betegség cso-
portokhoz kapcsolódó hazai tudásbázis felépíté-
sére és karbantartására.

Általánosságban hiányolható hogy a program 
nem kooperál a mozgássérült emberek országos 

Elektromos kerekesszékes emberek 
betegszállítása

Az EMMI a korábbi ígéretei ellenére 2018-ban sem rendezte az elektromos kerekesszékes em-
berek betegszállítását. A kormány a MEOSZ többszöri felszólítására sem lépett, pedig álla-
mi kötelezettség lenne minden olyan intézkedés megtétele, mely révén a fogyatékos emberek 
hozzáférhetnek a lakóhelyükhöz legközelebb eső egészségügyi szolgáltatásokhoz, beleértve a 
rehabilitációt is. A betegszállítók szolgáltatásai pedig különösen fontosak a súlyosan mozgás-
korlátozott emberek számára, hiszen a tömegközlekedést vagy a személyautót nem, vagy csak 
nagyon körülményesen tudják igénybe venni.
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gáltatásokhoz való egyenlő esélyű hozzáférés 
jogszabályi és finanszírozási feltételeit. Azaz, 
tegye kötelezővé, hogy a betegszállítást vég-
ző szolgáltatók kötelesek legyenek a beteggel 
együtt, egy időben elszállítani a használatában 
lévő kerekesszékét is, annak típusától függetle-
nül. Ezt akkor is kötelesek legyenek megtenni, 
ha erről a betegszállítást elrendelő orvos nem 
rendelkezett. A betegszállítókat kötelezzék olyan 
gépjárművek beszerzésére, vagy a meglévők 
átalakítására, amelyek lehetővé teszik, hogy a 
kerekesszéket a beteggel együtt biztonságosan 
lehessen elszállítani. Továbbá, tegyen lépéseket 
annak érdekében, hogy a jelen konstrukció he-
lyébe – mely szerint egy időben csak korlátozott 

A MEOSZ évek óta küzd azért, hogy a mozgás-
korlátozott betegek használatában lévő, köny-
nyűszerkezetű és összecsukható kerekesszékek 
mellett az elektromos kerekesszékeket is szállít-
sák el a beteggel együtt a betegszállító gépjár-
műben. A Szövetséghez érkező jelzések szerint 
ugyanis legtöbbször csak a mozgáskorlátozott 
beteget szállítják be a kórházba, az általa hasz-
nált segédeszközt nem viszik el vele együtt. A 
hozzátartozók kénytelenek a beteg után bevinni 
a kerekesszéket, és a kezelés végén hazaszál-
lítani a kórházból. Már ha ezt jó esetben meg 
tudják tenni. Van, amikor csak napokkal később 
jut a beteg a saját kerekesszékéhez. Általános 
tapasztalat is, hogy ha a súlyosan mozgáskorlá-
tozott beteg a saját kerekesszéke nélkül megy a 
fekvőbeteg intézménybe, ott csak a kezelésekre 
jut el a személyzet segítségével (például az ételt 
már ágyba kapja, egyéb vizsgálatra nem jut el, a 
társalgóba nem tud kimenni, betegtársakkal nem 
tud találkozni, illemhelyre nem tud önállóan ki-
menni), mert nem tudnak biztosítani számára 
„saját kerekesszéket”. Arról nem is beszélve, hogy 
aki elektromos kerekesszéket használ, az állapo-
tából adódóan nem képes kézzel hajtani a me-
chanikus kerekesszéket. 

A MEOSZ 2016-ban szólalt fel először az elektro-
mos kerekesszéket használó mozgáskorlátozott 
betegek szállítása ügyében. Szövetségünk az om-
budsman megkeresésére kifejtette:  sérti a sú-
lyosan mozgássérült emberek jogait a betegszál-
lítók azon gyakorlata, hogy a betegek elektromos 
kerekesszékét nem szállítják el, csak a hagyomá-
nyos, összecsukható székeket. Olyan szabályo-
zást kértünk, amelynek alapján a betegszállítók 
kötelesek elszállítani a betegek kerekesszékét, 
függetlenül annak típusától. A 2017-ben lezárult 
vizsgálatban az alapvető jogok biztosa is megál-
lapította a jogsértést, és javasolta a szabályozás 
módosítását. 

A Szövetség 2017. márciusában levélben keres-
te meg az emberi erőforrások miniszterét arra 
kérve, hogy teremtse meg az egészségügyi szol-
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Az EMMI egészségügyi ágazati koordinációs he-
lyettes államtitkára dr. Ladányi Márta  2018. már-
cius 26-i keltezésű levelében arról tájékoztatta 
a MEOSZ-t, hogy továbbra is vizsgálják a finan-
szírozás és a jogszabálymódosítás lehetőségét. A 
MEOSZ nehezen tudja értelmezni a tárca hozzáál-
lását, tekintettel arra, hogy ugyanezen tárca uni-
ós fejlesztésekért felelős államtitkársága már az 
elmúlt évben jelezte, hogy a szükséges összeget 
rendelkezésre bocsátja. 

Tóth István, az Országos Betegszállító Szolgálat 
Egyesülés elnöke a MEOSZ-t arról tájékoztatta: 
vállalnák a speciálisan kialakított betegszállító 
járművek üzemeltetését, és  már árajánlatokat is 
bekértek arra vonatkozólag, hogy mekkora költ-
séggel kell számolni egy-egy autó vonatkozásá-
ban. Mindezt már be is nyújtották a tárcának. 
Továbbá azt kérték a tárcától, hogy a működés 
finanszírozására egyedi tarifa legyen megállapít-
va a speciális szállítási igényekre tekintettel. Elő-
zetes felméréseik szerint kezdetben Budapesten 
2-3 speciálisan kialakított betegszállító gépjár-
mű, megyénként pedig 1-1 ilyen autó szolgálatba 
állítását javasolják.

Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke és Tóth István, 
az Országos Betegszállító Szolgálat Egyesülés 
elnöke megállapodtak, hogy május végén a két 
szervezet közösen folytatja a lobbitevékenységet 
a fogyatékos személyek esélyegyenlőségének 
megteremtéséért az egészségügy területén.

Miután továbbra sem rendeződött a probléma, 
a MEOSZ 2018. július 24-én ismét a tárcához for-
dult. Sajnálatos módon ezt követően sem érke-
zett érdemi intézkedésről tájékoztatás, ezért a 
MEOSZ 2018. december 5-én kelt levelében (mel-
lékletek 248. oldal) jelezte az egészségügyért fe-
lelős államtitkárnak, hogy a mai napig nem sike-
rült megteremteni a súlyosan mozgáskorlátozott, 
elektromos kerekesszéket használó emberek 
számára az egészségügyi szolgáltatásokhoz való 
egyenlő esélyű hozzáférés jogszabályi és finan-
szírozási feltételeit. A levélben a MEOSZ kérte 

számú segédeszközt írhat fel az orvos – olyan 
jogi szabályozás lépjen, mely az egyéni szükség-
leteken alapuló eszközigényt veszi figyelembe.

A MEOSZ  által kezdeményezett  2017. május 16-i 
egyeztetésen az EMMI uniós fejlesztésekért fe-
lelős államtitkársága vállalta, hogy a szükséges 
forrást rendelkezésre bocsátja, amellyel kap-
csolatban megkereste az egészségügyért felelős 
államtitkárságot. Miután nem történt előrelépés 
az ügyben, ezért a MEOSZ elnöke a 2018. január 
30-i levelében (mellékletek 246. oldal) arra kér-
te dr. Ónodi Szűcs Zoltán egészségügyért felelős 
államtitkárt, adjon tájékoztatást arról, hogy az 
elmúlt időben milyen intézkedéseket tettek az 
elektromos kerekesszéket használó mozgáskor-
látozottak egészségügyi szolgáltatásokhoz való 
egyenlő esélyű hozzáférésének jogszabályi és fi-
nanszírozási feltételeinek megteremtése érdeké-
ben. Kérte továbbá az államtitkárt, hogy teremt-
se meg  az egészségügyi szolgáltatásokhoz való 
egyenlő esélyű hozzáférésének jogszabályi és 
finanszírozási feltételeinek megteremtését. Azaz, 

n  Tegye kötelezővé a betegszállítást végző szol-
gáltatók számára, hogy a beteggel együtt, egy-
időben szállítsák el a használatában lévő mozgást 
segítő segédeszközt, annak típusától függetlenül. 
Írja elő, hogy a betegek kerekesszékének elszállí-
tásáról akkor is gondoskodni kell, ha arról a be-
tegszállítást elrendelő orvos nem rendelkezik.

n  Hazai és/vagy uniós források ütemezett fel-
használásával bővítsék a betegszállítók jármű-
parkját a megfelelően átalakított járművekkel. 

n  Kötelezzék a betegszállítókat olyan gépjármű-
vek beszerzésére, vagy a meglévők átalakítására, 
amelyek lehetővé teszik a kerekesszékek beteg-
gel együtt történő biztonságos szállítását. 

n  Szüntesse meg a segédeszközök együttes fel-
íratásának korlátozását, és helyette az egyéni 
szükségleten alapuló ellátást biztosító jogi sza-
bályázást dolgozzon ki.
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holott korábban mindkettő szükségességét elis-
merték, és a probléma továbbra is fennáll. 

A MEOSZ elutasítja ezt a hozzáállást, és 2019 ja-
nuárjában megküldött levelében (mellékletek 
251. oldal) felszólította Csányi Péter egészségügy 
szakmai irányításáért felelős helyettes államtit-
kárt, hogy az állam tegye lehetővé a betegszál-
lítóknak olyan akadálymentesített gépjárművek 
beszerzését, vagy a meglévők átalakítását, ame-
lyek alkalmasak a kerekesszékek beteggel együtt 
történő biztonságos szállítására. Továbbá hazai 
vagy uniós források révén megfelelően átalakí-
tott járművekkel bővítsék a járműparkot. A be-
tegszállítást végző szolgáltatók legyenek kötele-
sek a beteggel együtt, egy időben elszállítani a 
kerekesszékét, típusától függetlenül. Jogszabály 
rendelkezzen arról, hogy a kerekesszéket akkor 
is kötelező elszállítani a beteggel együtt, ha arról 
a betegszállítást elrendelő orvos nem rendelke-
zett. Ezen túlmenően meg kell szüntetni a segéd-
eszközök együttes felíratásának korlátozását, és 
helyette az egyéni szükségleten alapuló ellátást 
biztosító jogi szabályázást kell kidolgozni. Válasz 
még nem érkezett. 

az egészségügyért felelős államtitkár segítségét  
az egészségügyi szolgáltatásokhoz való egyenlő 
esélyű hozzáférés jogszabályi és finanszírozási 
feltételeinek megteremtéséhez.

Ezt követően érkezett a MEOSZ-hoz 2018. de-
cember 18-án dr. Csányi Péter, EMMI egész-
ségügy szakmai irányításáért helyettes állam-
titkár levele, melyben ugyanakkor már sem a 
jogszabálymódosítást, sem a forrás biztosítását 
nem tartotta szükségesnek. A levél szerint: „A 
NEAK-kal szerződéses kapcsolatban álló vala-
mennyi betegszállító szolgáltató rendelkezik 
legalább egy fekvőbeteg szállító gépjárművel, 
ezért a jogszabályban meghatározott minimum-
rendelet értelmében valamennyi betegszállító 
szolgáltató képes a mozgásában korlátozott ke-
rekesszékkel közlekedő beteg elszállítására a 
betegszállító gépjárműben kötelezően rendelke-
zésre álló eszközök segítségével.”

A MEOSZ szerint az EMMI ezen álláspontja visz-
szalépést jelent a korábbi tárgyalásokhoz képest, 
hiszen már sem a jogszabálymódosítást, sem a 
forrás biztosítását nem tartják szükségesnek, 
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Akadálymentesítés

 „A MEOSZ elnöksége 
minden rendelkezésre álló 
eszközzel megakadályozza, 
hogy az épített környezet, 
a közhasznú épületek 
és a közösségi közlekedés 
akadálymentesítése 
során olyan eszközöket 
alkalmazzanak, 
melyek mindenféle 
szempontból alkalmatlanok 
a mozgássérült emberek 
számára” 

(Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke)

„
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hogy férje akadálymentesen közlekedhessen. Az 
Építésügyi Hatóság azonban úgy foglalt állást, 
hogy az építésügyi szabályok oldalkert szélessé-
gére vonatkozó követelménye miatt (az országos 
településrendezési és építési követelményekről 
rendelkező 253/1997. (XII. 20.) kormányrendelet 
(OTÉK)) nem engedélyezhető a lift kialakítása, 
mert az az oldalkert szélességét csökkentené. A 
hölgy ezt követően kereste meg a MEOSZ-t, kérve 
segítségünket. 

A MEOSZ ezt követően kereste meg 2018 júniusá-
ban (mellékletek 254. oldal) a Miniszterelnöksé-
get vezető minisztert a konkrét ügyben és azon Akadálymentesítés

Az akadálymentesítési követelmények több mint 20 éve jelen vannak a hazai jogi 
szabályozásban, az épített környezet akadálymentesítése terén mégis komoly el-
maradás tapasztalható. A mozgáskorlátozott emberek önálló életvitelének ma az 
egyik legnagyobb akadályát a fizikai akadálymentesítés hiánya, illetve nem megfe-
lelő volta jelenti. A MEOSZ a mozgáskorlátozott emberek érdekeit szem előtt tartva 
folyamatosan küzd az élhető, akadálymentes épített környezet kialakításáért. 

A MEOSZ-hoz folyamatosan érkeznek olyan jel-
zések, amelyben az érintettek az épületek, köz-
területek, közlekedési eszközök, akadálymen-
tességének hiányát teszik szóvá, illetve arról 
számolnak be, hogy a jelenlegi szabályozásnak 
köszönhetően nem tudják elvégezni azokat az 
átalakításokat, amelyekre állapotukból eredő-
en szükségük lenne környezetük önálló, aka-
dálymentes használatához. A közelmúltban egy 
hölgy azzal kereste meg a MEOSZ-t, hogy mivel 
férje mozgáskorlátozottá vált, és ők egy társas-
ház első emeletén élnek, ahol belső lift kialakítá-
sára nincs lehetőség, külső liftet szeretett volna 
kialakíttatni. Kizárólag ezzel válhatna lehetővé, 

Az épített környezet 
akadálymentesítése - OTÉK módosítás

A MEOSZ fellépése nyomán könnyebb lesz rámpákat 
és lifteket kialakítani a mozgáskorlátozott emberek számára  

Külső liftet szeretett volna kialakíttatni mozgáskorlátozottá vált férje számára egy hölgy, aki 
– miután a hatóságoktól többször is elutasítást kapott – a MEOSZ-hoz fordult problémájával. 
A Szövetség ennek kapcsán megkereste a Miniszterelnökséget vezető minisztert az épített kör-
nyezet akadálymentességét érintő szabályozás felülvizsgálata érdekében. A válaszból kitűnik: a 
MEOSZ elérte, hogy a jogszabályok módosítása során lehetővé válik, hogy a mozgáskorlátozott 
emberek számára rámpát, külső liftet alakítsanak ki akkor is, ha ez adott esetben az oldal vagy 
előkert szélességének csökkentésével jár együtt. 
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nyeinek megfelelő lakhatási forma megválasz-
tásához. A lakhatás a fogyatékos ember számára 
akkor megfelelő, ha ahhoz minden tekintetben 
biztosított a hozzáférése. E jogok érvényre jutta-
tása érdekében a törvény korábban tartalmazott 
határidőket a középületek akadálymentesítésé-
nek kötelezettsége vonatkozásában, azonban e 
határidőket többször módosították, majd 2013-
ban teljesen kikerültek a jogszabályból. A MEOSZ 
ezt teljességgel elfogadhatatlannak tartja. A 
MEOSZ javaslatot tett az országos településren-
dezési és építési követelményekről rendelkező 
253/1997. (XII. 20.) kormányrendelet (OTÉK) fenti 
problémát érintő módosítására,  és egyúttal fel-
hívta a figyelmet arra is, hogy szükségesnek tart-
ja az OTÉK, valamint az épített környezet alakítá-
sáról rendelkező törvény átfogó felülvizsgálatát 
is. A jelenlegi szabályozás – főként az ellenőrzés, 
szankcionálás szabályozásának hiányossága mi-
att – nem ösztönzik az akadálymentes használat-
hoz, hozzáférhetőséghez való átalakítások elvég-
zését, olykor pedig indokolatlanul akadályozzák, 
vagy jelentősen megnehezítik azt, hogy e szüksé-
ges munkálatokat maguk elvégezhessék. 

A Miniszterelnökség közszolgálatért felelős ál-
lamtitkára 2018. novemberi válaszlevelében  ar-
ról tájékoztatott, hogy az OTÉK soron következő 
felülvizsgálatakor olyan módosításokra is sor ke-
rül majd, melynek eredményeként az elő-, oldal-, 
vagy hátsó kert területe csökkenthető, ha ott a 
mozgásukban korlátozottak érdekében rámpát, 
liftet helyeznek el. Kiegészül továbbá a rendelet 
azzal a rendelkezéssel is, melynek értelmében az 
épület, vagy a lakások akadálymentes elérését 
szolgáló műtárgyakra (pl. lift) tekintettel a telek 
beépítettsége eltérhet az övezetre előírt legna-
gyobb beépítettség mértékétől. 

 A MEOSZ üdvözli a Minisztérium pozitív hozzáál-
lását e kérdés rendezéséhez, és reméli, hogy az 
építési szabályok átfogó felülvizsgálata érdeké-
ben sikerül majd egy konstruktív együttműkö-
dést kialakítani. 

túlmutatóan is, az épített környezet akadály-
mentességét érintő szabályozás felülvizsgálata 
érdekében. A fogyatékos személyek jogairól és 
esélyegyenlőségük biztosításáról szóló törvény 
alapján ugyanis a fogyatékos személynek joga 
van a fogyatékosságának, személyes körülmé-
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fizikai hozzáférés megkönnyítése, illetve a bíró-
sághoz fordulás egyszerűsítése terén nyújtott 
egyéb támogatás és segítség biztosít. Kitértek 
arra: a személyes megbeszélésen elhangzottakra 
is figyelemmel az OBH felhívta a törvényszékeket, 
hogy a honlapjukon 2019. január 1-jéig az elérhe-
tőségi adataiknál tüntessenek fel információkat 
az akadálymentességre vonatkozóan, illetve ahol 
az épület akadálymentesítése folyamatban van, 
ott adjanak tájékoztatást az épületbe történő 
akadálymentes bejutásra illetve az akadálymen-
tes tárgyalóterem igénylésének módjára. Az OBH 
egyúttal megküldte a bírósági épületek akadály-
mentesítéséről szóló részletes összefoglalóját. E 
szerint a bíróságokhoz való hozzáférés egyszerű-
sítése keretében a fizikai hozzáférés megkönnyí-
tését szolgáló támogatás és segítség: 

n az épületek felújítása, valamint az új bírósági 
épületek és ügyfélközpontok létesítése során az 
akadálymentesség kialakítása, 

n a meglévő bírósági épületek akadálymentes-
ségének biztosítása, melyre Európai Uniós pá-
lyázatok keretében, valamint építési és felújítási 
beruházásokkal párhuzamosan kerül sor,

n amennyiben a teljes körű akadálymentesség 
nem megoldott, ott a bírósági alkalmazottak se-
gítőkész és rugalmas hozzáállásával, az épület-
ben történő közlekedéshez kísérő biztosításával 
illetve igény esetén megfelelő tárgyaló biztosítá-
sával hidalják át a hiányosságokat, illetve a társ-
szervekkel való együttműködés alapján oldják 
meg a mozgáskorlátozott emberek épületbe való 
bejutását, a mosdó használatát illetve a terem-
használatot.

n szükség esetén átrendezik a tárgyalótermet, 
hogy a mozgáskorlátozott személy elfoglalhassa 
az eljárásjogi helyzetének megfelelő helyet.

A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos 
Szövetsége a bíróságok akadálymentességéről 
kért tájékoztatást 2018. június 13-i levelében dr. 
Handó Tündétől, az Országos Bírósági Hivatal 
(OBH) elnökétől. 

Arra kértünk választ, hogy a bíróságok épületei 
– megyei bontásban – milyen arányban akadály-
mentesek, s ezen belül mely bírósági épületek 
teljesen, illetve részlegesen akadálymentesek. 
Tájékoztatást vártunk arról is, hogy a mozgáskor-
látozott emberek számára a különböző bírósági 
eljárások során milyen egyéb támogatást, segít-
séget biztosítanak az eljárások egyenlő esélyű 
hozzáférése érdekében, továbbá arról, hogy az 
igazságszolgáltatás dolgozói számára milyen kö-
telező és rendszeres képzések vannak a fogyaté-
kossággal élő személyek emberi jogairól. 

Az OBH munkatársai a MEOSZ székházában 2018 
novemberében személyes találkozó keretében 
ismertették a mozgáskorlátozott emberek igaz-
ságszolgáltatáshoz való akadálymentes hozzá-
férésének helyzetét. Ígéretet tettek arra, hogy a 
Szövetség rendelkezésére bocsátják azt a kimu-
tatást, hogy melyek az akadálymentes bíróságok, 
illetve ahol ez még nem megoldott, ott milyen 
segítséggel lehet az épületbe bejutni.  A MEOSZ 
ezt a mozgássérült emberek tájékoztatása végett 
szeretné a honlapján közzétenni. A megbeszélé-
sen a Szövetség munkatársai jelezték: jelentősen 
megkönnyítené a mozgáskorlátozott emberek 
helyzetét, ha a jövőben az idézéseken feltüntet-
nék, hogy az adott bíróság akadálymentes-e. 

Az Országos Bírósági Hivatal 2018. december 14-
én megküldött tájékoztatásában rámutatott: az 
OBH elnökének kiemelt stratégiai célja a bírósá-
gokhoz való hozzáférés egyszerűsítése, melyet a 
mozgáskorlátozott személyek számára – az eljá-
rási törvények nyújtotta lehetőségeken kívül – a 

Bíróságok akadálymentesítése 
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A bírósághoz való fordulás egyszerűsítését szol-
gáló támogatás és segítség:

n  a polgári és a büntető peres valamint a nem 
peres eljárásokban eljáró félként, képviselőként, 
tanúként a mozgáskorlátozott személyek szá-
mára is biztosított az elektronikus eljárás, a be-
adványok elektronikus formanyomtatványokon 
történő előterjesztése, mely révén egyszerűen, 
otthonukból tudják intézni bírósági ügyeiket,

n  az eljárások során szükséges személyes meg-
hallgatás helyszíni tárgyalás tartásával, zártcélú 
távközlő hálózat útján, illetve más kommuniká-
ciós eszközön keresztüli távmeghallgatással, to-
vábbá kiküldött bíró alkalmazásával vagy meg-
keresett bíróság útján a személyes megjelenés 
elkerülése érdekében

n  a mozgáskorlátozott emberek szervezetének 
tagjai részére a fogyatékosságukkal összefüg-
gő ügyekben a szervezeti képviselet biztosítása, 
amikor ügyükben helyettük a meghatalmazott 
fordul bírósághoz,

n  a hivatalos tájékoztatókról, formanyomtatvá-
nyokról a bírósági szervezet honlapján adott tá-
jékoztatások,

n  a bírák és igazságügyi alkalmazottak speciális 
képzése a mozgáskorlátozott ügyfelek segítése 
érdekében szükséges megfelelő bánásmód elsa-
játításához.

Az OBH által megküldött összefoglaló részlete-
sen tartalmazza azokat a kötelező és rendszeres 
képzéseket, melyeket az igazságszolgáltatásban 
dolgozók számára tartottak és tartanak a fogya-
tékossággal élő személyek emberi jogaival kap-
csolatban.

A bírósági épületek akadálymentessége kap-
csán arról tájékoztattak, hogy 100 százalékban 
akadálymentesek a bírósági épületek az alábbi 
megyékben:

„Budapesten, Baranya megyében (a Pécsi Járás-
bíróságon a polgári iroda nem közelíthető meg 
akadálymentesen, az odaérkező ügyfeleket szük-
ség esetén akadálymentes irodában fogadják).

Bács-Kiskun megyében, Békés megyében, Csong-
rád megyében, Fejér megyében, Heves megyében, 
Komárom-Esztergom megyében (a cégbírósági 
kezelőiroda nem közelíthető meg akadálymen-
tesen, az odaérkező ügyfeleket szükség esetén 
akadálymentes irodában fogadják, illetve a Tatai 
Járásbíróságon az emeleti kezelőirodák megkö-
zelítése nem lehetséges. Az új épület előkészíté-
se folyamatban van, melyet a teljeskörű akadály-
mentesítés szempontjai alapján alakítanak ki), 
Nógrád megyében, Somogy megyében, Szabolcs-
Szatmár-Bereg megyében, Vas megyében és Zala 
megyében.„

Részben akadálymentes bírósági épületekkel ren-
delkező megyék: Borsod-Abaúj-Zemplén megye, 
Győr-Moson-Sopron megye, Hajdú-Bihar megye, 
Jász-Nagykun-Szolnok megye, Pest megye, Tolna 
megye és Veszprém megye.  

A megküldött anyagban azt is jelezték, hogy  a 
részlegesen akadálymentes épületek közül me-
lyek azok, ahol az akadálymentességi hiányosság 
áthidalása megoldott vagy az a jövőben megszű-
nik, továbbá ahol részleges akadálymentesség 
van, de az akadálymentességre nincs megoldás 
és a jövőben sem tervezett, valamint azokat, ahol 
az épület nem akadálymentes, de felújítása folya-
matban van, vagy előkészítés alatt áll. 

Összefoglalásként megállapítható, hogy a bírósági 
épületek akadálymentességének aránya jó, a bí-
rósági épületek nagy többsége akadálymentesen 
megközelíthető, abban a mozgáskorlátozott ügy-
fél akadálymentes közlekedése biztosított. A nem 
akadálymentesített épületek mindegyike felújítás, 
vagy felújítás előkészítése alatt áll, melynek kere-
tében a teljes körű akadálymentesség biztosított 
lesz. Mindössze négy olyan, a mosdó tekintetében 
részleges akadálymentes épület van, melynek tel-
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remteni az önálló, biztonságos, méltóságteljes 
használat és közlekedés emberi jogi feltételeit, 
ezért – ennek a célnak elérése érdekében – a 
MEOSZ 2019-ben folytatja a megkezdett érdekvé-
delmi tevékenységet. 

jes akadálymentességére vonatkozó terv jelenleg 
nem áll rendelkezésre – tájékoztatott az OBH.

A MEOSZ álláspontja szerint az akadálymentesí-
tés célja a fogyatékos emberek számára megte-

2018. június 13-án levélben fordultunk a Nemzeti 
Választási Irodához az akadálymentes szavazó-
helyiségeket tudakolva. A választási eljárásról 
szóló 2013. évi XXXVI. törvény (a továbbiakban: 
Választási tv.) 102. § (3) bekezdése szerint azt 
a választópolgárt, aki a 88. § d) pontja szerint 
kérte, hogy akadálymentes szavazóhelyiségben 
szavazhasson, és akinek a lakcíme szerint kije-
lölt szavazóhelyiség nem akadálymentes, a helyi 
választási iroda a lakcíme szerinti szavazóhelyi-
séggel azonos településen és választókerületben 
lévő, akadálymentes szavazóhelyiséggel rendel-
kező szavazókör névjegyzékébe teszi át. A Válasz-
tási tv. 166. §-a előírja továbbá, hogy minden te-
lepülésen, minden választókerületben legalább 
egy szavazóhelyiséget akadálymentesíteni kell.
A MEOSZ arról kért tájékoztatást, - megyei bon-
tásban - hogy hazánkban a legutóbbi országgyű-
lési választás alkalmával hány akadálymentes 
szavazóhelyiség állt a mozgáskorlátozott szava-
zók rendelkezésére, illetve amennyiben egy te-
lepülésen csak egy szavazóhelyiség található, ott 
minden esetben biztosították-e annak akadály-
mentes megközelíthetőségét, illetve akadály-
mentes használhatóságát. Tájékoztatást kértünk 
arról is, hogy miként segítették a mozgáskorlá-
tozott emberek szavazását abban az esetben, ha 
egy adott településen nem volt akadálymentes 
szavazóhelyiség.

Szövetségünk arra is választ várt, hogy a lezajlott 

országgyűlési választásokkal összefüggésben ér-
kezett-e panasz mozgáskorlátozott személyektől 
arra vonatkozóan, hogy nem biztosították szá-
mukra a választási eljárás során az akadálymen-
tes szavazás lehetőségét vagy a mozgóurna se-
gítségével történő szavazást.

Dr. Pálffy Ilona, a Nemzeti Választási Iroda elnö-
ke a 2018. június 19-i levelében közölte: az or-
szággyűlési választásokra kialakított szavazóköri 
nyilvántartás adatai szerint a 10 285 szavazóhe-
lyiségből 7 255, azaz a szavazóhelyiségek 70,54%-
a akadálymentes.

A 2030 olyan település közül, ahol csak egyetlen 
szavazókör működik, 47 településen a szavazóhe-
lyiség nem akadálymentes. Abban a kérdésben, 
hogy ezeken a településeken milyen gyakorlatot 
alakítottak ki a mozgáskorlátozottak szavazásá-
nak elősegítésére, az elnök az illetékes helyi vá-
lasztási irodák felkeresését javasolta.

Az országgyűlési képviselők 2018. évi általános 
választásán a Nemzeti Választási Bizottsághoz 
nem érkezett jogorvoslati kéretem az akadály-
mentes szavazás lehetőségével vagy a mozgóur-
nás szavazással kapcsolatban. Egyúttal tájékoz-
tatásul megküldte a szavazóhelyiségek adatait, 
továbbá a nem akadálymentes szavazóhelyiség-
gel rendelkező egy szavazókörös települések lis-
táját.

Szavazókörök akadálymentessége 
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gássérült emberek számára továbbra is biztosított 
lesz a kényelmes parkolás lehetősége.
 
A Városliget teljes megújításának tervezése köz-
ben gondolnak a mozgáskorlátozott emberekre, 
így több helyen is kialakítanak majd speciális, az 
igényeiknek megfelelő parkolókat. 17 új akadály-
mentes parkolóhely lesz majd a Dózsa György úti 
mélygarázsban, melynek mélyépítése már zajlik 
az egykori parkoló helyén, az Ötvenhatosok terén. 
A Közlekedési Múzeum helyén épülő Magyar Inno-
váció Házánál további 7 db, a Hermina úti mély-
garázsban pedig 13 db új akadálymentes parkoló-
hely épül meg.

Tekintettel arra, hogy a Kós Károly sétányon a Li-
get Projektnek köszönhetően, a forgalomcsillapí-
tási koncepciójuk részeként megszűnik a gépjár-
mű közlekedés, így a Széchenyi Fürdő Állatkerti 
krt. felőli bejáratánál, a maihoz hasonló elhelye-
zéssel, összesen 7 db parkolót terveznek kialakí-
tani a mozgásukban korlátozott emberek részére. 

A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos 
Szövetsége 2018. október 5-én a Városliget Zrt.-
hez fordult, mert nem találta egyértelműnek a Fő-
városi Önkormányzat által elfogadott, a Városliget 
építési szabályzatról szóló 32/2014. (VII. 15.) Főv. 
Kgy. rendeletben a mozgássérült emberek részére 
kialakított parkolók kiépítésére vonatkozó előírá-
sokat. A MEOSZ a mozgássérült emberek közössé-
gi parkolókhoz való hozzáférésével kapcsolatban 
dr. Gyorgyevics Benedek vezérigazgató tájékozta-
tását kérte arra vonatkozóan, hogy a jelenleg épí-
tés alatt lévő Városligetben – különös tekintettel a 
Széchenyi Fürdő közvetlen környezetére – ponto-
san hány parkolóhely, ezen belül hány mozgássé-
rült parkolóhely kiépítésére kerül sor, illetve, hogy 
hol alakítják ki a mozgássérült parkolóhelyeket. 
 
A Városliget Zrt. 2018. novemberi válaszlevelében 
arról tájékoztatta Szövetségünket, hogy a gyógy-
fürdő közelében jelenleg hét darab mozgássérült 
parkoló található, amit figyelembe vettek az Állat-
kerti krt. terveinek készítésénél, és jelezte: a moz-

Liget program 
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A Nemzeti Média- és Hírközlési Hatósággal (NMHH) 
együttműködve a MEOSZ 2018-ban felmérést 
végzett az NMHH miskolci, debreceni, budapesti, 
pécsi, soproni és szegedi irodáinak akadálymen-
tességére vonatkozóan, s a részletes beszámolót 
2018. augusztus 6-án megküldte dr. Karas Móni-
kának, az NMHH elnökének.

A felmérés megállapításai szerint az NMHH Mis-
kolci Hatósági Iroda részlegesen akadálymentes, 
akadálymentesen önállóan sem gyalogosan, sem 
autóval nem lehet bejutni. A fennálló akadály-
mentességi hiányosságok ütemezett tervezéssel 
és kivitelezéssel megszüntethetők.   

A Debreceni Hatósági Iroda részlegesen akadály-
mentes, akadálymentesen önállóan gyalogosan 
nem lehet bejutni az épületbe, az akadálymentes 
WC korlátozottan, kerekesszékkel majdhogynem 
nem használható. A fennálló akadálymentességi 
hiányosságok ütemezett tervezéssel és kivitele-
zéssel megszüntethetők.   

A Budapesti Hatósági Iroda a problémásan, ne-
hezen használható akadálymentes WC-k miatt 
részlegesen akadálymentes. Akadálymentesen 
azonban gyalogosan és autóval is meg lehet kö-
zelíteni. A fennálló akadálymentességi hiányos-

NMHH hatósági
irodák 
építészeti 
komplex
akadálymentesítési 
célú felmérése

ságok ütemezett tervezéssel és kivitelezéssel 
könnyedén megszüntethetők.  

A NMHH Pécsi Hatósági Irodáját bár gyalogosan 
és autóval is meg lehet közelíteni, a problémá-
san, nehezen használható korlátlift, az akadály-
mentes WC hiánya miatt nem akadálymentes.  
A fennálló akadálymentességi hiányosságok 
ütemezett tervezéssel és kivitelezéssel csak na-
gyobb anyagi ráfordítással szüntethetők meg.   

A NMHH Soproni Hatósági Irodája bár gyalogosan 
és autóval is meg lehet közelíteni, a problémásan 
megközelíthető hátsó bejárat, a lift és akadály-
mentes WC hiánya miatt nem akadálymentes.  A 
fennálló akadálymentességi hiányosságok üte-
mezett tervezéssel és kivitelezéssel csak komo-
lyabb anyagi- és időráfordítással szüntethetők 
meg.

A NMHH Szegedi Hatósági Irodája bár gyalogo-
san és autóval is meg lehet közelíteni és aka-
dálymentesen megközelíthető a bejárat is, a lift 
és akadálymentes WC hiánya miatt nem aka-
dálymentes.  A fennálló akadálymentességi hiá-
nyosságok ütemezett tervezéssel és kivitelezés-
sel csak komolyabb anyagi- és időráfordítással 
szüntethetők meg. 
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Lakás-akadálymentesítési 
támogatás

„Egy nyaki gerincsérült hazamegy a kórházból. 
Megérkezik a panelbe, fel kell jutnia az emeletre. 

A WC-nél és a fürdőnél nincs széles ajtó. 
A 300.000 forint lakás-akadálymentesítési támogatásból nem 

tudja akadálymentesíteni. Ha nincs a településnek krízishelyzetre 
lakása, - például azok számára is, akiknek leégett a házuk 

– akkor baj van. És ez a lakás legyen akadálymentes!” 
(MEOSZ Önrendelkező élet kiadványa)
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A mozgáskorlátozott személyek jelenleg csupán a lakás-akadálymentesítési tá-
mogatás formájában kapnak segítséget ahhoz, hogy lakásukat, lakókörnyezetüket 
akadálymentesítsék. A jelenlegi akadálymentesítési támogatási rendszer azonban 
ma már nem tölti be a 18 évvel ezelőtt hozzá fűzött reményeket, mert nem biztosítja 
a mozgáskorlátozott emberek számára a teljes körű akadálymentesítés lehetőségét. 
Elsősorban az okoz nehézséget az érintetteknek, hogy a támogatás csak bizonyos tí-
pusú akadálymentesítésre fordítható, illetve hogy az igényelhető összeg maximuma 
alacsony. A MEOSZ erre tekintettel szükségesnek tartja a szükségletalapú támogatás 
bevezetését a maximum összeg emelésével.  

A MEOSZ szerint szükség van a lakás-akadálymentesítési támogatás rendszerének felülvizsgála-
tára, mert a jelenlegi konstrukció már nem biztosítja a mozgáskorlátozott emberek számára a 
teljes körű akadálymentesítés lehetőségét. A MEOSZ 2018-ban anonim felmérést végzett a lakás-
akadálymentesítési támogatással kapcsolatban a korábbi igénylők között. A felméréssel az volt 
a célunk, hogy feltérképezzük a gyakorlatban előforduló problémákat, melyek összesítését és 
elemzését követően előterjesztést készítettünk elő a kormányzat számára a  lakás-akadálymen-
tesítési támogatás jelenlegi rendszerének felülvizsgálatára vonatkozóan. Ebben a javaslataink 
– többek között a szükségletalapú akadálymentesítés és az összeg emelése – megfogalmazásán 
túl azt is kérjük, hogy a támogatásról való döntéshozatal kerüljön vissza a MEOSZ-hoz.

„Egy nyaki gerincsérült hazamegy a kórházból. 
Megérkezik a panelbe, fel kell jutnia az emeletre. 

A WC-nél és a fürdőnél nincs széles ajtó. 
A 300.000 forint lakás-akadálymentesítési támogatásból nem 

tudja akadálymentesíteni. Ha nincs a településnek krízishelyzetre 
lakása, - például azok számára is, akiknek leégett a házuk 

– akkor baj van. És ez a lakás legyen akadálymentes!” 
(MEOSZ Önrendelkező élet kiadványa)

„
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visszajelzése alapján nem elégséges a lakáshasz-
nálattal összefüggő életvitel nehézségeit csök-
kentő, a rendeltetésszerű használatot biztosító 
műszaki akadálymentesítési munkák elvégzésé-
re. Ebből az összegből a mostani építőipari árak 
mellett jellemzően egy fürdőszoba akadálymen-
tesítése sem fedezhető, nemhogy a teljes lakásé. 
Ezért mindenképpen szükségesnek tartjuk a meg-
ítélhető összeg emelését, akár a milliós nagyság-
rendre is, ha az érintett állapota azt megkívánja.  
A lakás-akadálymentesítési folyamatoknak össz-
hangban kell lenniük az egyén támogató eszkö-
zeivel és rehabilitációjával is. Hangsúlyt kell kap-
niuk az új, innovatív megoldásoknak, építészeti 
kialakításoknak, melyeket széles körben ismertté 
és elfogadottá kell tenni. Célként kell kitűzni az 
adott lakás és bútorzat teljes és megfelelő aka-
dálymentesítését. A kibővített támogatási rend-
szer egyrészről elősegítené az egyén önálló, ön-
rendelkező életvitelét, javítaná az életminőségét, 
másrészről csökkenthetné az állam szociális ter-
heit, csökkentené a családtagok ápolási terheit 
is, elősegítené az egyén rehabilitációját és meg-
előzhetné a további állapotromlás kialakulását.

A támogatási rendszer keretei között vizsgálni 
kellene a támogatást igénylő személy képessége-
it, fogyatékosságból eredő hátrányait, azok kikü-
szöbölésének lehetséges módjait, amelyeknek a 
lakókörnyezet adaptálására, teljes akadálymente-
sítésére kell irányulnia. Teljes körű akadálymen-
tesítésről akkor beszélhetünk, ha az igénylő a la-
káson belül tud közlekedni és kényelmesen élni: 
az adott helyiségeket, bútorokat azok funkcióinak 
megfelelően tudja használni, illetve el is tudja 
hagyni az adott lakóépületet. A teljes körű aka-
dálymentesítéshez szükséges átalakítások jellege 
és mértéke jelentős eltérést mutathat a fogyaté-
kosság típusa és mértéke alapján. Egy szűkebb ré-
teg érdekében a rendszernek tovább kell lépnie a 
„küszöbmentesítés, rámpa, kád cseréje tusolóra” 
problematikáján. Összetettebb megoldásokra kell 
törekedni: például a mennyezetre szerelt, lakáson 
belül több pontba történő mozgatást segítő rend-
szer kiépítése, vagy az önállóságot eredményező 
automatizálás irányába is. 

 Jelenleg a támogatásként adható összeg maxi-
muma 300 ezer forint, ez azonban az igénylők 

Szükségletalapú támogatás

Igénylés feltételeinek racionalizálása

A lakás akadálymentesítési támogatás annak 
speciális célja miatt nem szolgálja a támoga-
tott személy esetleges, indokolatlan gazdago-
dását, anyagi előny elérését, ezért nem tart-
juk indokoltnak, hogy a kormányrendelet a 
lakásakadálymentesítési támogatás esetében is 
alkalmazni rendelje a méltányolható lakásigény-

nyel kapcsolatos szabályokat. Az általunk végzett 
felmérésben a válaszadók több, mint 70 százalé-
ka 50 év feletti volt. A lakásuk vagy házuk mé-
rete gyakran azért haladja meg a méltányolható 
lakásigényt, mert korábban egy vagy több gyer-
meket neveltek, ezért nagyobb lakást vagy házat 
vásároltak. A gyermekeik aztán felnőttek, kire-
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A támogatást igénylők nehézségekbe ütköznek 
a hitelintézetek megközelítésekor és az ügyinté-
zés során, ezért a MEOSZ azt javasolja, hogy az 
akadálymentesítési támogatás igénylésének elő-
készítése (környezettanulmány végzése az igény-
lőknél, igénylés benyújtásához tanácsadás) és a 
támogatásról való döntéshozatal kerüljön vissza 
a MEOSZ-hoz, a hitelintézetek feladata csupán a 
folyósítás legyen.

A támogatás odaítélésében 1988-tól 2011 má-
jusáig a MEOSZ tagszervezetei voltak „az első 
lépcső”. A MEOSZ tagegyesületei végezték az 
igények előkészítését, majd a MEOSZ tett ja-
vaslatot a hitelintézetnek a támogatás folyósí-
tására vonatkozóan. 2011. május 5-től azonban 
a MEOSZ már csak véleményező szervként vesz 

pültek a szülői házból, viszont a gyerekszobák 
ott maradtak. Nem tartjuk méltányosnak, hogy 
ha valakinek azért van a méltányolható lakás-
igényt meghaladó méretű lakása vagy háza, mert 
korábban gyermekeket nevelt, emiatt ne legyen 
jogosult akadálymentesítési támogatásra. 

Továbbá, a lakás-akadálymentesítés nem ér-
téknövelő beruházás, ebből anyagi haszna a 
mozgáskorlátozott személynek nem származik, 
továbbá a mozgáskorlátozott életvitelét segíti, 
ezért nem tartjuk elfogadhatónak, hogy a tá-
mogatás nyújtását gyakorlatilag kizárja az, ha az 
érintettnek 5 éven belül lakás-értékesítésből jö-
vedelme származott. Sokszor jelezték felénk azt 
a problémát is, hogy azok sem tudnak akadály-
mentesítési támogatást igénybe venni, akik a 
Nemzeti Eszközkezelő Zrt.-től bérlik azt a lakást, 
mely korábban a saját tulajdonuk volt. Mivel az 
önkormányzati lakást (akár határozott, akár ha-

tározatlan időre) és a Nemzeti Eszközkezelő Zrt.
vagyonkezelésében álló lakást bérlők ugyanúgy 
életvitelszerűen használják, mintha a sajátjuk 
lenne, ezért indokoltnak tartjuk, hogy a jogalko-
tó lehetővé tegye számukra is az akadálymente-
sítési támogatás igénylését. Figyelemmel arra is, 
hogy ez a személyi kör jövedelmi és vagyoni vi-
szonyai alapján saját forrásból nem lenne képes 
finanszírozni lakása akadálymentesítését.

Az érintetteknek problémát jelent a feltételek 
rögzítésére vonatkozó szabályozás is, ami hol 
indokolatlan szűk körben engedélyez (pl. sem-
mivel nem magyarázható módon zár ki mozgás-
korlátozott embereket a jogosultságból azzal, 
hogy egyébként ezen állapottal össze nem függő 
körülmények vizsgálatát írja elő), hol értelmezési 
nehézségeket okoz. Ezért szükségesnek tartjuk az 
igénylés előfeltételeinek, továbbá bizonyos eljá-
rási szabályoknak a felülvizsgálatát is. 

Az eljárási szabályok felülvizsgálata 
– döntsön újból a MEOSZ a támogatásról

részt az eljárásban. A döntéshozatali eljárás 
módosítására az Alkotmánybíróság döntése 
nyomán került sor. Hangsúlyozzuk azonban, 
hogy az Alkotmánybíróság nem azt találta alkot-
mánysértőnek, hogy a MEOSZ jár el döntéshozó 
szervként, hanem azt, hogy az eljárás menetét 
a jogalkotó nem határozta meg részletesen, il-
letve nem biztosított fellebbezési lehetőséget a 
MEOSZ döntésével szemben. Ezek a garanciális 
szabályok azonban megteremthetők, így alkot-
mányossági akadálya nincsen annak, hogy a 
MEOSZ legyen az akadálymentesítési támogatás 
iránti igénylést elbíráló szervezet. A támogatás 
megítéléséről 2011. május 5-étől a hitelintéze-
tek döntenek. A hitelintézetek eljárásával kap-
csolatban azonban számos panasz érkezett a 
MEOSZ-hoz. 
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A MEOSZ anonim felmérésének tapasztalatai 
alapján a hitelintézetek fiókjai között sok olyan 
található, amely, illetve amelynek környéke nem 
vagy csak részben akadálymentes. Sok esetben 
okozott problémát az is, hogy az igénylő lakóhe-
lyétől nagy távolságra volt a legközelebbi olyan 
bankfiók, ahol az akadálymentesítési támogatás 
igénylését intézni tudta. Tudomásunk szerint 
2015-ben az OTP centralizálta a támogatás ügy-
intézését, ezáltal az ügyintézéssel foglalkozó fió-
kok száma jelentősen csökkent. Így a legnagyobb 
közlekedési hátrányban érintett társadalmi cso-
portot több órát kitevő utazásra kényszerítik. 

A válaszok alapján az igénylők inkább fordulnak 
a MEOSZ-hoz/MEOSZ tagegyesülethez tájékozta-
tásért, mint a banki ügyintézőkhöz. A banki ügy-
intézők nem minden esetben válaszolták meg az 
igénylők kérdéseit, hanem inkább a MEOSZ-hoz 
vagy MEOSZ tagegyesülethez küldik tovább őket 
megfelelő tájékoztatásért. Az igénylők visszajel-
zései alapján más jellegű problémák is vannak a 
hitelintézetek eljárásával. A hitelintézetek olykor 
a jogszabályi rendelkezésekkel ellentétesen, vagy 
azt felülírva követelnek a mozgáskorlátozott sze-
mélyektől igazolásokat (pl.: közjegyzői okiratot 
kértek magánokirat helyett), valamint egészség-
ügyi dokumentumokat. A gyakorlatuk bizonyta-
lan, különbségek vannak az egyes pénzintézetek, 
és a pénzintézetek fiókjai között is. Az igénylők 
elmondásaikban hátrányos megkülönböztetés-
ről is beszámolnak, szélsőséges eset volt, amikor 
az ügyintéző a gondnokság alá helyezést kérte 
számon magától az érintettől. Abban az időszak-

Panaszok a hitelintézetek 
eljárásával kapcsolatban

ban, amikor a MEOSZ végezte a feladatot, ezek a 
problémák nem álltak fent. 

Amennyiben a MEOSZ-hoz kerülne vissza az 
igénylések elbírálása, kollégáink rugalmas és 
segítőkész ügyintézést biztosítanának az igény-
lők számára, ahogy tették korábban is. 2011-ben 
a MEOSZ-nál és tagegyesületeinél 667 kiképzett, 
vizsgáztatott LÁT ügyintéző dolgozott, akik je-
lentős része jelenleg is rendelkezésre áll, így 
megfelelő kapacitásokkal rendelkezünk arra, 
hogy az akadálymentesítési támogatás ügyinté-
zését ellássuk. Ezért részletes eljárási szabályok 
megalkotása és jogorvoslati lehetőség biztosí-
tása mellett javasoljuk, hogy a MEOSZ bírálja el 
az igényléseket, a hitelintézetek pedig a MEOSZ 
döntése alapján folyósítsák a támogatásokat. Ha 
a MEOSZ-hoz és tagegyesületeinkhez kerül vissza 
az igénylések előkészítésének és elbírálásának 
feladata, akkor szükségesnek tartjuk, hogy ezért 
díjazásban részesüljünk. Az akadálymentesíté-
si támogatás iránti igénylések véleményezése 
évente jelenleg is kb. 10 millió Ft költséget okoz 
a MEOSZ-nak. A hitelintézeteket az akadálymen-
tesítési támogatás összege után 8% költségtérí-
tés illeti meg. Amennyiben a MEOSZ-hoz kerül a 
támogatás lebonyolításával kapcsolatos legtöbb 
feladat, indokoltnak tartjuk, hogy a költségtérí-
tés méltányosan kerüljön megosztásra a MEOSZ 
és a hitelintézetek közt. A MEOSZ 2016-ban fel-
vette a kapcsolatot az OTP-vel azzal összefüggés-
ben, hogy együttműködést alakítsunk ki a támo-
gatás ügyintézése során, azonban az egyeztetés 
megszakadt. 

„Végtaghiányom miatt a papíralapú ügyintézés illetve 
a hagyományos gépelés és a számítógépes kezelés 
számomra nehézségbe ütközik- ezért nagyon fontos, 
hogy olyan honlapok készüljenek, melyek asszisztív 
eszközökkel is biztonságosan használhatóak!”

(A MEOSZ Korlátok nélkül c. programjának egyik résztvevője)
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Közszolgáltatásokhoz
való hozzáférés 

„Végtaghiányom miatt a papíralapú ügyintézés illetve 
a hagyományos gépelés és a számítógépes kezelés 
számomra nehézségbe ütközik- ezért nagyon fontos, 
hogy olyan honlapok készüljenek, melyek asszisztív 
eszközökkel is biztonságosan használhatóak!”

(A MEOSZ Korlátok nélkül c. programjának egyik résztvevője)

„
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másokkal azonos alapon biztosítsák a fogyaté-
kossággal élő személyek számára a fizikai kör-
nyezethez, a közlekedéshez, az információhoz és 
kommunikációhoz, beleértve az információs és 
kommunikációs technológiákat és rendszereket, 
valamint más, nyilvánosan hozzáférhető vagy 
rendelkezésre álló lehetőségekhez és szolgálta-
tásokhoz való hozzáférést, mind városi, mind vi-
déki területeken. Ezek az intézkedések, amelyek 
magukban foglalják a hozzáférési akadályok és 
korlátok beazonosítását és felszámolását, töb-
bek között az információra, kommunikációra és 
egyéb szolgáltatásokra, köztük az elektronikus 
szolgáltatásokra és segélyhívó szolgáltatásokra 
is vonatkoznak. 

A 9. cikk (2) bekezdése értelmében a részes ál-
lamok szükséges intézkedéseket hoznak továbbá 
- egyebek mellett - a fogyatékossággal élő sze-
mélyeknek az új információs és kommunikációs 
technológiákhoz és rendszerekhez való hozzá-
férésének, beleértve az Internetet is, előmozdí-
tására. Ezen túlmenően a fogyatékos személyek 
jogairól és esélyegyenlőségük biztosításáról ren-
delkező 1998. évi XXVI. törvény (Fot) 6. §-a szerint 
a fogyatékos személy számára biztosítani kell az 
egyenlő esélyű hozzáférés lehetőségét a közér-
dekű információkhoz, továbbá azokhoz az infor-

A MEOSZ rendkívül fontosnak és hiánypótlónak 
tartja a terület korrekt szabályozását, hiszen csak 
ily módon biztosítható, hogy a fogyatékos embe-
rek egyenlő eséllyel, akadálymentesen tudják 
használni a különféle honlapokat, mobilalkal-
mazásokat, ami az információkhoz való egyenlő 
hozzáférést teszi lehetővé számukra. Megnehezí-
tette azonban a törvényjavaslat véleményezését, 
hogy nem készültek el azok a rendelettervezetek, 
melyekben rendkívül fontos kérdéseket szabá-
lyoznak majd – írta Kovács Ágnes, a MEOSZ elnö-
ke Nyitrai Zsolt miniszterelnöki megbízott részé-
re törvényjavaslat véleményezésekor. 

A MEOSZ a törvényjavaslat egyik legkomolyabb 
hiányosságának azonban azt tartja, hogy nem se-
gíti elő megfelelően a fogyatékos emberek infor-
mációkhoz, illetve kommunikációhoz való teljes 
körű hozzáférhetőségének biztosítását.

A fogyatékossággal élő személyek jogairól szóló 
egyezmény (CRPD) és az ahhoz kapcsolódó fakul-
tatív jegyzőkönyv kihirdetéséről rendelkező 2007. 
évi XCII. törvény 9. cikke alapján a fogyatékosság-
gal élő személyek önálló életvitelének és az élet 
valamennyi területén történő teljes körű részvé-
telének lehetővé tétele érdekében a részes ál-
lamok megfelelő intézkedéseket tesznek, hogy 

Közfeladatot ellátó szervek honlapjainak 
és mobilalkalmazásainak akadálymentesítése 

A mozgáskorlátozott és halmozottan sérült emberek számára sok esetben az interne-
tes felületek valamint a mobilapplikációk nyújtanak elengedhetetlen segítséget ah-
hoz, hogy önállóan intézhessék ügyeiket, önrendelkező életet élhessenek. Sokuknak 
a környezetükben lévő fizikai akadályok, az akadálymentes közlekedés hiánya olyan 
hátrányt jelentenek, melyek leküzdésében az alkalmazásoknak lényeges szerep jut.  
Ezért is fontos a közfeladatot ellátó szervek honlapjainak és mobilalkalmazásainak 
akadálymentesítése, mely törvény véleményezésében a MEOSZ is közreműködött. 
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mációkhoz, amelyek a fogyatékos személyeket 
megillető jogokkal, valamint a részükre nyújtott 
szolgáltatásokkal kapcsolatosak.

Véleményünk szerint komoly korlátját jelenti az 
egyenlő esélyű, teljes körű hozzáférés érvénye-
sülésének a javaslat azon rendelkezése, ami szá-
mos esetben kivételt enged a törvény rendelke-
zéseinek alkalmazása alól.

Ugyancsak gátolhatja a javaslatban megfogal-
mazott rendelkezések érvényesülését, így az 
akadálymentesség biztosítását is a tervezet azon 
rendelkezése, amely aránytalan teher meglé-
tére hivatkozással lehetőséget ad az akadály-
mentesítési követelmény nem teljesítésére oly 
módon, hogy a törvényjavaslat egyébként még 
fogalommeghatározást sem tartalmaz az arány-
talan teher vonatkozásában.

Az akadálymentesség ellenőrzésére, illetve az 
akadálymentesítési követelmények megsérté-
se esetén irányadó intézkedésekre, szankciókra 
vonatkozó szabályozás rendkívül hiányos, ezért 
ebben a formában nem segíti elő a megfogal-
mazott követelmények eredményes számon-
kérhetőségét.

Javasoljuk, hogy bővítsék ki a törvény hatálya alá 
tartozó szervezetek körét oly módon, hogy az a 
közfeladatot ellátó szerveken kívül terjedjen ki 
azokra is, amelyek bárki számára azonos feltéte-
lekkel nyújtanak szolgáltatásokat (pl. közüzemi 
szolgáltatók, stb.) Ezen túlmenően a törvénynek 
nem csak az e szervek által készített mobilalkal-
mazásokra kell kiterjedniük, hanem azokra az al-
kalmazásokra is, amelyek az ő megbízásuk alap-
ján készültek.

Bár az irányelv rendelkezései elsősorban a köz-
szféra szervezeteinek honlapjaira, illetve mo-
bilalkalmazásaira azok akadálymentesítésére 
terjednek ki, azonban a tagállamok az érintett 
felhasználókra az irányelvben foglaltaknál ked-
vezőbb szabályokat állapíthatnak meg, vagyis 

nincs akadálya annak, hogy a törvény alkalmazá-
si köre bővítésre kerüljön.

A bővítést az indokolja, hogy a közfeladat ellátá-
son kívül sok állami, önkormányzati tulajdonban 
lévő, vagy magáncég nyújt a felhasználók széles 
körét érintő szolgáltatásokat, melyek esetében 
komoly nehézséget okoz, ha akadálymentesen 
nem hozzáférhetőek (ismét a közüzemi szolgál-
tatásokat hoznánk példának).

n  Nem értünk egyet a javaslat 1. § (2) bekezdés 
a) pontjában foglalt azon rendelkezéssel, amely 
mentesíti a törvény alkalmazása alól a közszol-
gálati médiaszolgáltatók, illetve közszolgálati 
médiaszolgáltatás megbízás ellátását végző szer-
vezetek olyan honlapjait és mobilalkalmazásait, 
amelyek a közszolgálati médiaszolgáltatás ellá-
tását szolgálják. Ez a szabályozás sérti a fogyaté-
kos emberek tájékoztatáshoz fűződő jogát, ami 
egyébként előfeltétele a CRPD által alapelvként 
rögzített, a társadalomban való teljes és haté-
kony, másokkal azonos alapon történő részvéte-
lüknek.

n  Bár az irányelv a közfeladataik ellátásával 
kapcsolatos alapvető információk kivételével le-
hetőséget ad az iskolák, óvodák, bölcsődék hon-
lapjainak kizárására a törvény alkalmazása alól, 
azonban ezzel ennek ellenére sem értünk egyet. 
Az iskolák, óvodák honlapjait akár diákként vagy 
szülőként, akár pedagógusként, egyéb munka-
társként fogyatékos személyek is használhatják, 
akiknek adott esetben nem csak az alapvető 
információkra lehet szükségük a honlapról, így 
sérülnek az információkhoz való egyenlő hozzá-
férésre vonatkozó jogaik. Ráadásul eltérő értel-
mezésre, vitákra adhat okot, milyen információk 
tekinthetők ebből a szempontból alapvetőnek. 
Az irányelv értelmében – különösen a munka-
helyeken és az oktatásban – a CRPD -vel össz-
hangban az „ésszerű alkalmazkodás" elvét akkor 
is érvényre kell juttatni, ha az irányelvben foglalt 
akadálymentesítési követelményeket nem kell 
alkalmazni.
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n  A javaslat 3. §-a alapján aránytalan teher 
fennálltára hivatkozva lehetőség van mente-
sülni az akadálymentesítési követelmények 
teljesítése alól. Komoly hiányosságnak tartjuk, 
hogy a törvényjavaslat nem tartalmaz fogalom-
meghatározást az aránytalan teher vonatkozá-
sában, illetve az adott szerv belső vizsgálata 
során határozhatja ezt meg. Javasoljuk, hogy az 
aránytalan teher meglétére hivatkozással a köz-
feladatot ellátó szervek ne mentesülhessenek az 
akadálymentesítési követelmények teljesítése 
alól, hiszen a fogyatékos emberek infokommuni-
kációs eszközökhöz való teljes körű hozzáférhe-
tőségének biztosítását az állam a CRPD ratifikálá-
sával vállalta, ezért ennek esetleges költségét is 
viselni tartozik. A nem közfeladatot ellátó szer-

vek esetében azonban ekkor is szükséges lenne 
az aránytalan teher fogalmának rögzítése.

n  Amennyiben e fogalom törvényből való kive-
zetése akadályokba ütközne, úgy elengedhetet-
len az aránytalan teher fogalmának e törvényben 
való rögzítése az irányelv (39) preambulum- be-
kezdésében rögzített szempontok figyelembe vé-
telével. Újfent hangsúlyozzuk azonban, hogy ez 
utóbbi megoldást a MEOSZ nem támogatja.

n  Felül kell vizsgálni az ellenőrzésre szankcio-
nálásra vonatkozó rendelkezéseket, miszerint e 
törvénynek kellene rendelkeznie akként, hogy az 
akadálymentesítési követelmények elmulasztása 
esetén kérelemre, vagy hivatalból induló eljárás 
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A MEOSZ-t is felkérték, hogy bírálóként vegyen 
részt a Mastercard – az év bankja 2018 díj bíráló 
bizottságában, ahol a magyarországi díjra jelölt 
bankok közül ki kellett választani azt, amelyiknek a 
megoldása a legjobban tetszett. A 2018. november 
4-én tartott díjátadón az idén először az innovatív 
akadálymentes banki megoldásokat és a fenntart-
hatóan működő pénzintézeteket is díjazták.

A Mastercard – év bankja versenyben 10 kategóriá-
ban indulhattak a Magyarországon lakossági szol-
gáltatást nyújtó kereskedelmi bankok. A hangsúly 
minden évben a lakossági szolgáltatásokon van, 
ezen belül is az ügyfélbarát, innovatív megoldások 
elismerése a fő a cél.

Az év akadálymentes bankja díj

Összesen 71 pályázat érkezett 12 pénzintézettől, 
amelyeket egy előre meghatározott szempont-
rendszer alapján 9 különálló szakzsűri összesen 68 
szakértője értékelt.

Az év akadálymentes banki innovációja kategóriát 
idén először hirdette meg a Mastercard. A nyertes 
OTP Bank digitális felületét és bankfiókjait is folya-
matosan tökéletesíti az akadálymentesítés szem-
pontjából. Idén a vakok számára is biztonságosan 
használható, beszélő bankjegykiadó-automaták-
kal, hallássérültek ügyintézését segítő videó-tol-
mácsszolgáltatással és érzékenyített ügyfélhívó 
rendszerrel szerelték föl több száz fiókjukat or-
szágszerte.

közigazgatási eljárás, melyre az általános köz-
igazgatási rendtartásról szóló törvény szabályait 
kell alkalmazni.

n  A szankciók tekintetében e törvénynek kellene 
rögzíteni azon határidőt, melynek elteltéig az aka-
dálymentesség követelményét megsértő szervnek 
e jogsértő állapotot meg kell szüntetnie.

n  Bővíteni kellene a hatóság által alkalmazható 
szankciók körét úgy, hogy akár bírság kiszabásá-
ra is jogosult súlyosabb, vagy ismételt jogsértés 
esetén. A bírság mértékét is e törvényben kelle-
ne rögzíteni. Álláspontunk szerint e módosítások 
elengedhetetlenül szükségesek ahhoz, hogy a 
törvénnyel, illetve rendeletekkel elérni kívánt cél 
ténylegesen is megvalósulhasson.

n  Az irányelvben foglaltak alapján szükségesnek 
tartjuk akár e törvényben, akár rendeletben olyan 
visszajelzési mechanizmus szabályozását, amely 
lehetővé teszi a fogyatékos ember számára, hogy 

jelezze akár az érintett szervezet, akár valamely 
hatóság felé, ha a honlap, mobilalkalmazás nem 
felel meg az akadálymentesítési követelmények-
nek. Ezen túlmenően valamilyen módon bizto-
sítani kell azt is, hogy nem akadálymentes hon-
lap, vagy nem hozzáférhető tartalom esetében a 
szükséges információkat a fogyatékos személy 
kikérhesse és megkaphassa abban az esetben is, 
ha az adott tartalom egyébként mentes az aka-
dálymentesítési követelmények alól.

A törvényjavaslathoz több vélemény is érkezett 
a fogyatékos embereket képviselő szervezetek 
részéről, azonban a törvény gyakorlatilag eredeti 
formájában került elfogadásra.

A fogyatékos szervezetekkel 2019-ben egyeztet a 
kormány arról, hogy a részletszabályokban érvé-
nyesüljenek az egyenlő esélyű hozzáférés szem-
pontjai. A MEOSZ továbbra is azt képviseli, hogy 
minden közszolgáltatást érintő honlapot teljes-
körűen akadálymentesíteni kell. 
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Foglalkoztatás
Szerintem sajnálatosan sok helyen (védett munkahelyeken is) 
csak 4 órában tudják foglalkoztatni a megváltozott 
munkaképességűeket (nyilván nem a munkáltató hibája 
hanem így tudják bértámogatással foglalkoztatni) 
sokszor 50 ezer Ft-ot se elérve a nettó kereset, és a mai világban 
ebből megélni (egyéb jövedelemmel együtt) se biztos, hogy elegendő. 
Hogy ezen hogy lehet változtatni nem tudom, 
tisztességes európai (EU) bérekkel ellátásokkal talán.

(Egy mozgáskorlátozott ember véleménye 
a MEOSZ felmérése nyomán)

„
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Foglalkoztatás

A MEOSZ szót emel a fogyatékos emberek
méltó foglalkoztatásáért

A CRPD azt várja el az államtól, hogy a fogyatékos emberek diszkrimináció nélküli, nyi-
tott befogadó és hozzáférhető munkaerőpiacon dolgozzanak, és olyan elismert szak-
mák között választhassanak, mint bárki más. Továbbá a keresetükből biztosítsák meg-
élhetésüket. A hazai jogszabályok által rögzített rehabilitációs foglalkoztatási elemek 
valamint a munkavállalóknak és a munkáltatóknak nyújtott támogatások nem kap-
csolódnak össze egy rendszerré. A jelenlegi foglalkoztatási, támogatási rendszer nem 
ösztönzi eléggé a fogyatékos emberek foglalkoztatását, nem segíti rehabilitációjukat, a 
nyílt munkaerőpiaci elhelyezkedésüket. A MEOSZ szerint olyan ösztönzőkre és támoga-
tásokra van szükség, amelyek jobban reagálnak a munkavállalók egyéni szükségleteire. 

A MEOSZ szerint időszerű és halaszthatatlan a fogyatékos emberek foglalkoztatási lehetőségei-
nek felülvizsgálata, a működés újragondolása. Szövetségünk  az elmúlt években több alkalom-
mal is szót emelt a fogyatékos emberek foglalkoztatásának, szociális biztonságának érdekében. 
Így üdvözöljük a Védett Szervezetek Országos Szövetgsége (VSZOSZ) törekvését, mellyel a fog-
lalkoztatási rehabilitáció rendszerének szabályozási, finanszírozási és rehabilitációs szempontú 
felülvizsgálatát kezdeményezi, mindezt a szolgáltatók és az érintettek szervezeteivel együttmű-
ködve. A MEOSZ a folyamatban úgy tud részt venni, hogy a mozgáskorlátozott embereket, mint 
munkavállalókat képviseli.

ciális biztonságára helyeztük a hangsúlyt. Pontos 
jogszabálymódosításokat foglamaztunk meg arra 
nézve, hogy milyen ellentmondásokat kellene fel-
számolni azért, hogy a megváltozott munkaképes-
ségű emberek jutattási rendszere kiszámítható és 
igazságos legyen.

A rehabilitáció szakmai kérdésével 2017 nyarán 
foglalkoztunk átfogóan, amikor 250 mozgáskor-
látozott emberre kiterjedően fogalmaztuk meg 
javaslatainkat az ombudsmannak, aki a munka 
méltósága projekt felülvizsgálata kapcsán fordult 
a szövetséghez. Az anyagban kiemeltük, hogy a 
mostani foglalkoztatási támogatási paletta nem 
ösztönzi kellőképpen a fogyatékos emberek re-
habilitációját, illetve foglalkoztatását. A jelen 
rendszerben a nyílt munkaerőpiac és az akkre-

A MEOSZ a megváltozott munkaképességű, fo-
gyatékos emberek munkahelyeinek megtartása 
érdekében 2016 novemberében csatlakozott a Vé-
dett Szervezetek Országos Szövetségének érdek-
védelmi tevékenységéhez. 2017-ben a VSZOSZ-hez 
csatlakozva és vele párhuzamosan is kiálltunk a 
mindenkori minimálbér emelésével összhangban 
az egy főre jutó támogatás növelése mellett, és az 
akkreditált foglalkoztatók támogatásának növelé-
se iránti kérésünknek akkor a tárca eleget tett.

A MEOSZ 2018 februárjában küldte meg a tárcának 
a rokkantsági nyugdíjrendszer átalakítását köve-
tő szabályozás anomáliái és megoldási javaslatok 
című anyagát, azonban azt az akkori államtitkár-
ság ezt nem tűzte érdemben napirendre. Ebben az 
anyagban elsősorban a fogyatékos emberek szo-

Szerintem sajnálatosan sok helyen (védett munkahelyeken is) 
csak 4 órában tudják foglalkoztatni a megváltozott 
munkaképességűeket (nyilván nem a munkáltató hibája 
hanem így tudják bértámogatással foglalkoztatni) 
sokszor 50 ezer Ft-ot se elérve a nettó kereset, és a mai világban 
ebből megélni (egyéb jövedelemmel együtt) se biztos, hogy elegendő. 
Hogy ezen hogy lehet változtatni nem tudom, 
tisztességes európai (EU) bérekkel ellátásokkal talán.

(Egy mozgáskorlátozott ember véleménye 
a MEOSZ felmérése nyomán)
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re kell hozni és finanszírozni kell a rehabilitációs 
szakmai szolgáltatásokat, támogatásokat, továb-
bá be kell vezetni a rendszerbe a környezeti adap-
táció vagy ésszerű alkalmazkodás szemléletét és 
eszközeit. Gyerekkortól kezdve a munka világára 
kell habilitálni a mozgáskorlátozott gyerekeket. 
Azonban a felnőttkori megbetegedés, baleset 
következtében mozgáskorlátozottá vált emberek 
sincsenek jobb helyzetben, amennyiben állapot-
változásuk mozgásképességüket, önellátásukat 
nagy fokban megváltoztatta. A rendszer összessé-
gében „nem érti, nem reagál“, a fogyatékos embe-
rek eltérő szükségleteire. Elsősorban az egészségi 
állapotból indul ki, kategóriákat alkot („rehabili-
tálható/nem rehabilitálható“), holott a fogyaté-
kos emberek csoportja nem azonos a megválto-
zott munkaképességű emberekkel. 

A MEOSZ elismeri és támogatja azoknak a szerve-
zeteknek a tevékenységét, akik a jelen bértámo-
gatási rendszerben komoly hangsúlyt fektetnek a 
rehabilitációra. A hazánkban már meglévő jó gya-
korlatok rendszerré fejlesztése lehet az ide vezető 
út. A Szövetség a változásokat oly módon tudja 
támogatni, ha azok a fogyatékos emberek jogaival 
összhangban a fokozott támogatási szükségletű 
emberek foglalkoztatási rehabilitációját támogat-
ják. Jelenleg  kiesnek a rendszerből az iskola után 
a légűres tér vár rájuk.

ditált foglalkoztatók is abban érdekeltek, hogy 
azokat a fogyatékos embereket alkalmazzák, akik 
foglalkoztatása nem jár plusz költségekkel. Szo-
morú adat, hogy válaszadóink több mint 60%-a 
nem kapja meg a minimálbért sem, csupán 15%-
uk keres többet havi 150 ezer forintnál. Az aka-
dálymentesített munkahelyek, képzési lehetősé-
gek hiánya, a munkakörülmények adaptálásának 
hiánya, a közlekedési anomáliák, a munkahelyi 
támogatás, személyi segítés hiánya egyszerre te-
szik lehetetlenné a súlyosan mozgáskorlátozott 
emberek számára a foglalkoztatást. Az anyagban 
megfogalmaztuk javaslatainkat a fogyatékos em-
berek foglalkoztatására vonatkozóan. Kiemeltük 
továbbá, hogy  2012 óta az akkreditált foglal-
koztatók sem kapnak a fogyatékosság mértéke 
szerinti differenciált fajlagos támogatást, ami 
szintén a súlyosan fogyatékos emberek foglal-
koztatása ellen hat.

A MEOSZ hangsúlyozza, hogy nem elég megalkotni 
a jogszabályi kereteket ahhoz, hogy az Mmtv.-ben 
lefektetett célok megvalósuljanak. Az Mmtv. alap-
ján szabályozott rendszer lenne hivatott a moz-
gáskorlátozott emberek fejleszthető képességei-
re épülő foglalkoztatás központú rehabilitációra, 
társadalmi inklúzióra (az Mmtv. még integrációt ír) 
és foglalkoztatásukat elősegíteni. Azonban ehhez 
- a papíron leigazolt rehabilitáció ellenében- lét-

A  MEOSZ a megváltozott munkaképességű emberek foglakoztatásának 
megnyugtató rendezése érdekében támogatja a VSZOSZ kezdeményezéseit

1. „Jogszabályban célszerű biztosítani, hogy a 
rehabilitációs foglalkoztatást segítő költségvetési 
támogatás egy főre eső összege azonos legyen a 
mindenkori teljes munkaidőre megállapított köte-
lező legkisebb munkabérrel (szakmunkások eseté-
ben a bérminimummal). Ezáltal, - az egyre szűkülő 
foglalkoztatási idő, - látványosan növelhető!“

2. A foglalkoztatáshoz nyújtandó költségvetési 
támogatásról szóló szerződés – az egyéb jogsza-
bályi feltételek teljesülése esetén – a (minden 
bértámogatásban részesülő)  cégnek folyamatos 
működéséhez több évre szóló garanciát nyújtson. 
A szerződés időtartama 5 év legyen. 
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3. „Célszerű hatályon kívül helyezni a 327/2012. 
(XI.26.) Korm. rendelet 20/B. § (4) bekezdését. 
Indokolt megszüntetni a degresszív foglalkoz-
tatási támogatást, mert eredeti célját, a tranzi-
tálás meggyorsítását nem éri el, (az spontán, - a 
munkaerőpiaci igények és az érintett dolgozók 
munkaerőpiaci értékének, képzettségének, felké-
szültségének – függvénye) de az érintett munka-
adóknál indokolatlanul csökkenti a támogatást. 
Sem az érintett létszám, sem a megtakarítás nagy-
ságrendje nem olyan jelentős, mely összhangban 
lenne a jelenlegi kedvezőtlen foglalkoztatási ha-
tásával.“ A rehabilitálható minősítést sok esetben 
nem követi valós munkarehabilitációra vonatkozó 
vizsgálat tanácsadás, így a gyakorlatban nem sok 
értelme van a rehabilitálható címkének. A külön-
böző nyílt munkaerőpiaci programoknál mára már 
az a gyakorlat, hogy nem válik külön e két kate-
gória.

4. A MEOSZ támogatja a létrejövő folyamatos 
párbeszéd kezdeményezését, melyben a Szövet-
ség az érintetteket tudja képviselni.

5. A MEOSZ javaslata, hogy az összes bértá-
mogatott akkreditált foglalkoztatóra legyen igaz, 
hogy „a megkötendő egyedi szerződésben nyújt-
son választási lehetőséget a támogatás negyed-
éves (3 havi) igénylésének és elszámolásának le-
hetőségére.“

6. „Megváltozott munkaképességű személy új 
ellátása a kereső tevékenység mellett is megálla-
pítható legyen. Ez segíti a munkaviszonyban lévők 
folyamatos foglalkoztatását és sem a dolgozót, 
sem a munkaadót nem kényszeríti egyéb megol-
dások keresésére.“ Illetve a MEOSZ már korábban 
javasolta a bérkorlát eltörlését, mely a foglalkoz-
tatottság ellen hat.
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7. Újra célszerű megfontolni, a védett piacok, 
termékek, szolgáltatások sorát (akár a közigaz-
gatási, oktatási, egészségügyi, hálózaton belül is)
beleértve az esetleges rehabilitációs hozzájárulás 
(adó) kiváltásának ügyével együtt! (Közbeszerzés!) 

A MEOSZ további átgondolásra javasolja azokat 
a javaslatokat, amelyek az akkreditált foglalkoz-
tatók támogatását sávosan növelnék, és ezt attól 
tennék függővé, hogy hány százaléka az ott dol-
gozóknak megváltozott munkaképességű, fogya-
tékos  munkavállaló. A foglalkoztatottak száma 
önmagában nem indok erre. Sőt ez olyan, mintha 
a szegregált foglalkoztatást preferálnánk, holott 
nem ez a szándék. A Szövetség a foglalkoztatás-
ban résztvevők rehabilitációs igényeinek megfele-
lő (egyénhez rendelt) támogatást tartja az egyet-
len elfogadható megoldásnak hosszútávon. Ehhez 
azonban a minősítési rendszert is finomítani kell, 
és ki kell egészíteni annak érdekében, hogy fog-
lalkoztatási, szociális szempontok érvényre jut-
hassanak. Be kell vezetni azokat az ergoterápiás 
eszközöket, foglalkoztatási rehabilitációs mód-
szereket, akadálymentes képzéseket, melyeket a 
jelenlegi rendszer nem finanszíroz.

A finanszírozási nehézségekre vezethető vissza,  
hogy a súlyos és halmozottan fogyatékos embe-
rek kevéssé vesznek részt az akkreditált munka-
helyeken, különösen akkor, ha a munkavégzésük-
höz plusz költségek társíthatóak. Azonban nem 
értünk egyet azzal a javaslattal, hogy ne munkavi-
szonyban kerüljenek alkalmazásba a súlyosan fo-
gyatékos emberek, mert ez diszkriminatív lenne! A 
MEOSZ azért harcol, hogy a foglalkoztatási reha-
bilitációs rendszer a szociális foglalkoztatástól a 
nyílt munkaerőpiacig egy valós járható út legyen! 
Ehhez középtávú javaslatként - amíg létre nem jön 
egy rehabilitációs szükségletekre épülő rendszer 
–   a differenciált támogatási rendszerre tehetünk 
javaslatot.

A MEOSZ szerint arra kellene helyezni 
a hangsúlyt, hogy az akkreditációs 
folyamatot kell-e finomítani 
annak érdekében, hogy a teljeskörű 
akadálymentességnek megfeleljenek 
a cégek, beleértve az infokommunikációs 
akadálymentesítést is.
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Hosszútávú javaslataink 
a VSZOSZ anyagához kapcsolódva

1. A minősítési rendszer felülvizsgálata

„A megváltozott munkaképességűvé minősítésnél az összegészség-károsodás a jelenleg 40 
%-os mértékét 35 %-ban határozzák meg.“ A MEOSZ középtávú javaslatként tudja támogatni a 
százalékos határ megváltoztatását, hiszen az egész minősítési rendszer átalakítását kell javasol-
nunk. Ahogy azt más szakmai javaslatainkkal összhangban már kértük a „minősítés“ helyett, oly 
módon kell támogatni a fogyatékos embereket a komplex felülvizsgálat során, hogy kapjanak 
valós eligazítást rehabilitációs szükségleteikről. Legyenek ennek a folyamatnak aktív részesei, 
rehabilitációs céljaikhoz kapják meg a szükséges sérülésspecifikus, és egyénre szabott támo-
gatást is! Legyen valóban komplex szakvélemény a kezükben, mely összehangolja a különböző 
adaptációs szükségleteiket. Ebben a gondolkodásmódban nem a jogosultság megállapításán és 
a csalók kiszűrésén van a hangsúly. Meg kell vizsgáli tehát, hogy a medikális szemléletet tükröző, 
BNO alapú rendszerről, hogyan lehet átálni az FNO alapú rendszerre, amely vizsgálja az egyén 
környezetét és a rehabilitáció céljának a társadalmi részvételt határozza meg. Az orvosi kom-
petencia mellé be  kell hozni azokat a szakmai kompetenciákat, melyek arra keresik a választ, 
hogy mik az egyén céljai, és a meglévő képességekkel, hogy valósulhat meg a rehabilitáció. n  

2. 100 fős mmk-s foglalkoztatók, mint módszertani központok kialakítása

A mozgáskorlátozott emberek elemi- , közösségi rehabilitációja ma hazánkban nem biztosított, 
ezért különösen fontos ennek életrehívása. Az elemi rehabilitációhoz kapcsolódhatna a fog-
lalkoztatási rehabilitáció egy elemként. Talán hatékonyabb lenne, olyan módszertani segítség 
kialakítása,amely a foglalkoztatási rehabilitációt nem egy foglalkoztatási típúshoz (szegregált 
foglalkoztatás) köti. n  

3. Az akkreditált foglalkoztatók struktúrájának kialakítása

Indokolt regionális szerkezetben átstruktúrálni a védett foglalkoztatókat a hatékony működés 
szempontjából. n  

Mindezek a javaslatok együttese azt kell, hogy eredményezzék, hogy az akkreditált foglalkoz-
tatók ne mérlegeljék a felvételkor a fogyatékos, fokozott támogatási szükségletű emberek 
alkalmazását. Sőt a teljes foglalkoztatási rehabilitációs rendszernek kell hozzájuk igazodni, 
hiszen róluk szól. Ehhez azonban stratégiai változtatások szükségesek. A MEOSZ partnere 
kíván lenni a civil összefogásnak, mely a fogyatékos emberek hatékony munkaerőpiaci rész-
vételét célozza meg. 
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Az „Én”, „Te” nélkül 
nem értelmezhető, maximum, 
csak töredékesen. 
Az, hogy milyen az „Én-képem”, 
az azon is múlik, hogy „Te” 
hogyan reagálsz rám. 
Ahhoz, hogy „Te” értelmesen 
reagálj rám, ahhoz értelmes 
módon kell kommunikálni 
nekem. Úgy szoktam 
jellemezni magam, hogy: 
másképpen mozgok, 
másképpen beszélek 
és gesztikulálok; 
nálam minden más, 
de mégis ugyanaz! 
Nagyon sokáig azt hittem, 
hogy a mozgásképesség 
hiánya a legnagyobb 
hátrányom. Rá kellett jönnöm, 
hogy tévedtem, 
mert a beszédhibám sokkal 
nagyobb szakadékot jelent 
a világ és köztem, 
mint a mozgássérültségem. 

(Kiss Csaba, 
a MEOSZ szakmai munkatársa)

Európai Uniós projektek „
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dezésekhez valamint az egyéni kommunikációs 
igényeinek megfelelő eszközökhöz. A könnyen 
kezelhető honlapon minden információ elérhe-
tő lesz, amely a különböző eszközök, programok 
és applikációk napi használatához szükségesek. 
A projekt magában foglalja a módszerek gyakor-
lati megvalósulását támogató, motiváló sorstársi 
mentorok, az informatikai segítséget biztosító 
helpdeskes és a kommunikációs nehézségekkel 
élő mozgássérült embereket segítő szakemberek 
felkészítését is. 

A projekt a társadalom és a közszolgáltatást vég-
zők akadálymentesítését tudatformálással segíti 
annak érdekében, hogy a hangzó beszéd helyett 
más kommunikációt használó emberek is önálló-
an tudjanak ügyeket intézni. 

A toborzónapok, a workshopok és a konferenciák 
a célcsoport, a szakemberek és a közszolgáltatá-
sokban dolgozók tudatformálását segítik annak 
érdekében, hogy az infokommunikációs akadály-
mentesítés a mindennapi élet részévé váljon. 

A projekt első egy éve az alapok lerakásáról, a 
rendszer felépítéséről és az infrastrukturális 
háttér megalapozásáról szólt: 

A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos Szövetsége „Korlátok nélkül – mozgáskorlá-
tozott emberek infokommunikációs akadálymentesítése című, EFOP-1.1.5-17-2017-00004 jelű 
pályázatával 728 237 520 forint vissza nem térítendő uniós támogatást nyert a Széchenyi 2020 
program keretében. A MEOSZ 600 súlyosan mozgássérült ember infokommunikációs akadály-
mentesítését tűzte ki célul, melynek megvalósítása érdekében országos mentorhálózatot épít 
ki. A projekt révén a négyvégtag-sérült és a kommunikációs nehézségekkel küzdő emberek 
számára is elérhetővé válnak azok a kommunikációs eszközök és alkalmazások, amelyek le-
hetővé teszik az önrendelkező életet.

2018. február 1-jén indult a MEOSZ egyedülálló 
és hiánypótló projektje, amelynek célja, hogy 
elősegítse a mozgáskorlátozott emberek társa-
dalmi felzárkóztatását és könnyebbé tegye szá-
mukra a közszolgáltatásokhoz való hozzáférést. A 
program módszertani segítséget kíván nyújtani, 
mely révén a mozgáskorlátozott és a halmozot-
tan sérült emberek számára lehetővé válhat az 
önálló ügyintézés. A projekt hiánypótló jelleggel 
dolgozza ki a mozgáskorlátozott emberek info-
kommunikációs akadálymentesítésének, egyén-
re szabott lépéseit, különös tekintettel a felnőtt-
kori önálló élet területeire.  

A 728 millió forint európai uniós támogatás se-
gítségével megvalósuló projekt az infokommu-
nikációs akadálymentesítés és a rehabilitáció 
terén több szempontból is nóvumnak számít. 
Olyan súlyosan mozgássérült és kommunikáció-
ban akadályozott embereket is bekapcsol a tár-
sadalmi rehabilitációba, akik csak plusz eszköz 
segítségével tudják használni a számítógépet, 
ráadásul olyan informatikai eszközöket biztosít 
számukra, amelyek eddig állami támogatással 
nem voltak elérhetőek. A fejlesztés eredménye-
ként 600 súlyosan mozgássérült ember jut lap-
tophoz, tablethez, alternatív egérkiváltó beren-

Európai Uniós projektek 
 „Korlátok nélkül„ 
– egyedülálló infokommunikációs 
akadálymentesítésbe kezdett a MEOSZ
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n  kialakult és megerősödött a szolgáltatási pon-
tok és a hozzájuk kapcsolódó sorstársi rehabili-
tációs mentorok hálózata
n  3 képzési csoportban kiképeztünk 67 sorstár-
si rehabilitációs mentorjelöltet, akik közül 48 fő 
kezdte el a munkát a MEOSZ alkalmazásában
n  22 toborzónapot tartottunk az ország összes 
megyéjében és Budapesten, valamint bekerült a 
projektbe 420 súlyosan mozgáskorlátozott részt-
vevő
n  kidolgoztunk két tananyagot: a sorstársi reha-
bilitációs mentorálás és a helpdesk képzés tan-
anyagát.

A projekt keretében a mozgásukban súlyosan aka-
dályozott emberek az alapeszközökön – laptop 
vagy Tablet – kívül olyan speciális eszközöket kap-
nak, amelyek segítségével képesek lesznek a szá-
mítógépet és az okoseszközöket használni. Ilyen 
többek között a speciális billentyűzet, érintőkép-
ernyő, speciális joystick, kapcsoló és a tekintetkö-
vető egér.

A projekt azoknak is segítséget nyújt, akiknek 
kommunikációs nehézségeik is vannak. Biztosít-
juk azo kat az eszközöket is, amelyek a számító-

gépek, tabletek rögzítését, biztonságos használa-
tát személyre szabottan szolgálják (csúszásgátló, 
tartó hám, állvány).

Az infokommunikációs akadálymentesítés során 
a sérült vagy a hiányzó funkciókat információs, 
kommunikációs technológiai (IKT) eszközök segít-
ségével pótoljuk. Ezek egyrészt a számítógéphez 
vagy a mobileszközhöz csatlakoztatott úgynevezett 
asszisztív eszközökkel történnek, másrészt a gé-
pekre telepíthető segédprogramokkal. (felolvasó 
program, diktáló alkalmazások, képernyő nagyítás)

Az információs, kommunikációs eszközökhöz 
csatlakoztatható hardverek közé elsősorban a 
mozgássérült emberek számára készített egér- és 
billentyűzethasználatot segítő eszközök tartoz-
nak, amelyek segítségével például szájmozgással 
vagy akár állal is lehet irányítani az egérkurzort. 
Számos eszközt biztosítunk a kommunikációs ne-
hézségekkel küzdő célcsoporttagok számára is. Az 
augmentatív és alternatív (AAK) – azaz támogatott 
és alternatív módszerekkel – segítjük a hiányos, 
vagy a nem létező beszédet, hogy az is képes le-

Infokommunikációs akadálymentesítés
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Szolgáltatási pontok

gyen a kommunikációra, akinek a beszéde annyira 
sérült, hogy az nem alkalmas elsődleges kommu-
nikációs eszköznek. Sokszor ez az egyetlen lehető-
ség arra, hogy részt vegyenek a mindennapi élet-
ben. AAK-ás eszközöknek számítanak a gesztusok, 
a tárgyak, fotók, képek, de a betűk és a szavak is. A 
kommunikációs szoftverek használata pedig még 
gyorsabbá teheti a támogatott kommunikációt. 
A mozgáskorlátozott, beszédükben akadályozott 
emberek leggyakrabban képek segítségével ké-
pesek kommunikálni. a kommunikációs tábla egy-
aránt elhelyezhető papírlapon, dossziéban, kom-
munikátorok előlapján. 

Az alapeszközökre telepíthető segédprogramokat, 
egyéni beállításokat teszünk elérhetővé a sérült 
funkciók pótlására (például felolvasóprogram, 
diktáló alkalmazások, képernyő nagyítás, navigá-
ciós programok). Ezen programok gyakorlati hasz-
nálatát fogják segíteni azon szöveges és videó 

tutoráliok, amelyek lépésről lépésre bemutatják 
a különböző alkalmazások, eszközök működé-
sét. 74 db iránymutató tutoriált készítettek el a 
helpdeskes kollégák.

Az infokommunnikációs akadálymentesítést szol-
gálja a projekt részeként működő akadálymentes, 
könnyen kezelhető honlap is, ahol a különböző 
eszközök, programok és applikációk napi haszná-
latához szükséges információk találhatók.

A MEOSZ a projektet a tagszervezeteivel együtt-
működve valósítja meg, hogy a program hozzájá-
ruljon a mozgáskorlátozott emberek életminősé-
gének javításához, bárhol is élnek az országban. 
A program meghatározó eleme a húsz szolgálta-
tási pont, melyek minden megyében és Buda-
pesten is elérhetőek. Ezek a pontok kötik össze 
az infokommunikációs eszközöket és applikáci-
ókat használó mozgáskorlátozott embereket a 
közszolgáltatást végző szakemberekkel. A szol-
gáltatási pontok folyamatosan együttműködnek 
a projekt szakmai megvalósításában, legyen szó 
a célcsoport felkutatásáról, a mentorokkal való 
munkáról, a szervezési feladatokról, vagy a közin-
tézményekkel való kapcsolattartásról. Kiemelten 
fontos feladatuk a mentorok támogatása, akik 
koordinálják a célcsoportok tagjainak eszközhöz 

jutását és támogatják őket az infokommunikáci-
ós eszközök használatában.
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A projekt egyik fontos eleme a sorstársi rehabi-
litációs mentorok képzése és a mentorhálózat 
létrehozása, amelyhez a képzési munkacsoport 
előkészítette a személyi és tárgyi feltételeket. A 
projekt kezdetekor az elnökség állásfoglalást fo-
gadott el a sorstársi rehabilitációs mentorálásról, 
mely a nemzetközi társszervezetek ajánlásai 
alapján határozta meg a sortársi rehabilitáció 
fogalmát. A Europian Network on Independent 
Living (továbiakban ENIL) fogalmának megfele-
lően a sorstársi tanácsadásnak nevezzük a segít-
ségnyújtást és egymás kölcsönös támogatását, 
mely a megélt tapasztalaton alapszik, melyben 
fogyatékos emberek egyenrangú félként vesznek 
részt.

Ezt követően került kidolgozásra a képzés, mely 
kifejezetten a mozgáskorlátozott emberek cél-
csoportjára fókuszált. A mentorok is csak az érin-
tettek közül kerülhettek ki. 

A mentorok segítik az érintettek társadalmi be-
fogadását, önrendelkező életének kiteljesedését 

Képzés, Sorstársi rehabilitációs mentorok hálózata

az információs és kommunikációs technológiai 
eszközök minél szélesebb körű alkalmazásával. 
A sorstársak hitelesen tudnak bátorítani arra, 
hogy mindenki képes a saját életét önállóan irá-
nyítani, megszervezni és önrendelkező módon 
élni. Személyes tapasztalataikon keresztül is-
merik a helyi viszonyokat, közösségeket, támo-
gatási lehetőségeket, ezáltal képesek arra, hogy 
mentoráltjaikkal együtt vegyék számba jogait, le-
hetőségeiket, az elérhető szolgáltatásokat. 

A mentorálás középpontjában az önállóság tá-
mogatása, az egyéni képességek, erősségek és 
motivációk állnak, valamint azoknak a lehető-
ségeknek a felkutatása, amelyek által az esély-
egyenlőség és a társadalmi részvétel megvaló-
sulhat. 

A mentorhálózat létrehozása több lépcsőben 
történik, első lépésként a képzési munkacso-
port előkészítette a képzéshez szükséges tárgyi 
és személyi feltételeket. Az akkreditált sorstársi 
rehabilitációs mentorálás képzés tananyagát a 
MEOSZ munkatársai, érintett emberek részvéte-
lével dolgozták ki az emberijogi megközelítésre, 
az önrendelkező élet alapelveire alapozva, be-

javitottkonyv_kozepe2018.indd   112 2019.04.22.   21:49:48



113

A „Korlátok nélkül” projekt keretében 600 moz-
gáskorlátozott személynek tudunk szolgáltatást 
nyújtani, de hosszútávú célunk az, hogy a projek-
tet szemléletformálásra is felhasználva, minden 

mozgáskorlátozott embert segítsünk az önálló 
életvitelben. A programba történő jelentkezés 
első fázisa 2018. június 20-ától október 31-éig 
tartott. A toborzónapok első állomása 2018. jú-

Résztvevők toborzása

mutatva az infokommunikációs technológiákat 
és az augmentatív és alternatív kommunikációs 
eszközöket. 

A képzés három csoportban történt, melyet si-
keresen 67 mentorjelölt fejezett be, közülük 48 
fő került alkalmazásba országszerte. A mentorok 
segítik a bevont célcsoport tagok társadalmi be-
fogadását, önrendelkező életének kiteljesedését, 
az információs és kommunikációs technológiai 
eszközök minél szélesebb körű alkalmazásával, 
emellett fontos szerepük van a résztvevők esz-

közhöz való hozzájutásában és az infokommuni-
kációs eszközök használatának támogatásában. 
A mentorok alkalmazása után minden megyében 
elkezdődhetett a célcsoporttagok bevonása. A 
mentorainkat nem hagyjuk egyedül a munká-
ban; 2018 novemberében elindultak azok az 
„esetmegbeszélő” alkalmak, ahol képzett pszi-
chológus kollégánktól kérhetnek tanácsot. 2018 
decem berében mentortalálkozót, 2019 januárjá-
ban pedig ismét esetmegbeszélést tartottunk az 
egységes magas színvonalú szolgáltatás biztosí-
tása érdekében.
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lius 24-én, Budapesten volt, majd ezt követően 
minden egyes megyébe eljutott a projekt. Emel-
lett IKT tájékoztató napot tartottunk az Országos 
Orvosi és Rehabilitációs Intézetben, valamint 
tájékoztató napokat szerveztünk a Szövetség 
Hajdúszoboszlói és Budapesti rendezvényeihez 
kapcsolódva is. 

A honlapunkon, Facebook oldalunkon közzétett 
felhívásra 733 ember jelentkezett egy online kér-
dőív kitöltésével, amelynek adatai egy kutatás 
alapjául szolgálnak majd. A jelentkezési kérdőív 
számos kérdést vizsgál, többek között kitér az 
önellátásra, ügyintézésre és a támogató szolgálat 
igénybevételére. A projekt első éves évfordulójá-
ra elértük a 420 bevont személyt, akikkel 5 bevo-
nási körben mentoraink vették fel a kapcsolatot 
és az ő közvetítésükkel kötötte meg a MEOSZ  az 
együttműködési megállapodást. 

A bevont célcsoport tagok eszközválasztását az 
MPT kérdőívvel segítjük. A Matching Person & 
Technology módszert az Egyesült Államokból 
adaptáltuk a magyar viszonyokra. Lefordítottuk 
az MPT kérdőíveket, tanulmányoztuk és tesztel-
tük, kialakítottunk egy saját formát, amelyet – az 
előzetes tesztelések alapján –, megfelelően lehet 
felhasználni magyar környezetben.

A szerződéskötés után a mentorok elkezdték 
felvenni ezeket az MPT interjúkat, melyek gya-
korlatilag egy támogató beszélgetést foglalnak 
magukban. A beszélgetés során a résztvevő a 
mentorral együtt végiggondolhatja  erősségeit, 
céljait, hogy élete mely területén szeretne válto-
zásokat elérni új eszközöket kipróbálni. Az eszkö-
zök választásához támpontot kap, és felmérheti 
saját motoros képességeit is. Az új módszertől 
azt várjuk, hogy a jelentkezők minden szempon-
tot mérlegelve maguk válasszanak és döntsenek 
a megfelelő eszköz mellett. 

Munkánk során felkészült sorstársi rehabilitációs 
mentorok segítenek beazonosítani és felszámol-
ni a környezetben lévő akadályokat. Mind a helyi 
szinten mind az országos érdekvédelemben azért 
dolgozun, hogy velük együtt találjunk megoldást 
az általuk felvetett, megmutatott problémákra.

A 2018 februárja óta eltelt időszak legfontosabb 
eredménye, hogy olyan súlyosan mozgáskorláto-
zott emberek is a Szövetség látókörébe kerültek, 
akikhez eddig nem jutottunk el. 22 toborzóese-
ményt tartottunk országszerte, így minden megyé-
be bemutatkoztunk a projekttel. Egy-egy toborzó-
nap megszervezésébe a helyi szolgáltatási pont is 
közreműködött, az ő kapcsolataikra alapozva tud-
tunk eljutni azokhoz a mozgáskorlátozott szemé-
lyekhez, akik eddig nem kerültek látókörünkbe.

Ezeken az alkalmakon nem csak a projekt főbb 
elemeit és a jelentkezés feltételeit ismertettük, 
hanem bemutattuk azokat az eszközöket, ame-
lyeket a program keretében biztosítani tudunk. 
1432 főt sikerült elérni, közülük 684 fő mozgás-
korlátozott személy, de részt vettek toborzónap-
jainkon a helyi szociális intézmények, más köz-
szolgáltatást nyújtó intézmények munkatársai is. 
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A MEOSZ elkötelezett a mozgássérült emberek 
internethez való hozzájutásának bővítésében. A 
mozgáskorlátozott emberek számára ugyanis a 
mindennapok megszervezéséhez, a közlekedés-
hez, a munkaerőpiaci hátrányok leküzdéséhez, a 
közügyek intézéséhez gyakorlatilag elengedhe-
tetlen az internethasználat. Ennek biztosítása a 
mozgássérült emberek egyenlő esélyű hozzáféré-
sét szolgálja társadalmunkban, ahol az akadály-
mentesség követelménye korlátozottan teljesül.

A Széchenyi 2020 program keretében megvalósu-
ló infokommunikációs akadálymentesítés – mely 
2018. február 1-jén indult és várhatóan 2021. ja-

Hosszú távú céljaink

nuár 31-én fejeződik be – most azokra a mozgás-
korlátozott emberekre helyezi a hangsúlyt, akik 
további akadályozottságuk miatt gyakran látha-
tatlanok a társadalom számára. A MEOSZ hosszú 
távú célja azonban az, hogy ezek az eszközök – az 
alternatív egerektől az AAK szoftverekig – olyan 
ismertek legyenek, mint például a kerekesszék, s 
mint a támogató technológia eszközei a jövőben 
a rehabilitáció és az oktatás részévé váljanak.
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ját valósítja meg. A mozgáskorlátozott emberek 
mindennapjait érintő gyakorlatokat illetően az 
észszerű alkalmazkodás legismertebb formái: az 
átalakított munkahelyi környezet, a vizsgákon 
adható plusz idő, vagy az írásbeli vizsgák szóban 
történő teljesítése.

A projekt megvalósítása során feltérképezzük és 
kitágítjuk az ésszerű alkalmazkodás elvét külön-
böző témák mentén (például: munka, oktatás, 
egészségügy) annak érdekében, hogy meg tud-
juk határozni az ésszerű alkalmazkodással kap-
csolatos kulcsfogalmakat és követelményeket. A 
projekt eredményeinek felhasználásával hatéko-
nyabban tudjuk érvényesíteni a fogyatékos em-
berek jogait, és harcolhatunk az őket sújtó diszk-
rimináció ellen.

A projekt során összesen 5 külföldi civil, moz-
gáskorlátozott embereket segítő szervezettel 
kötünk partnerségi megállapodást. Az ésszerű 
alkalmazkodással kapcsolatos nemzetközi háló-
zat megalapításán túl a projekt keretében 8 mű-
helymunkát rendezünk, ahol a tagok megoszt-
hatják egymással tapasztalataikat, tudásukat az 

A hazai közszolgáltatásokhoz való hozzáférés ja-
vítását, minőségének javítását, az esélyegyenlő-
ség biztosításának egyik alapfeltételének kidol-
gozását tűzte ki célul a MEOSZ 2018. február 1-jén 
indult, a mozgássérült emberek életminőségé-
nek javítását célzó projektje. Ez nagyon fontos 
a MEOSZ életében, ugyanis szakmai munkacso-
portjaink már eddig is aktív részesei voltak egye-
bek mellett a jogszabálymódosítási javaslatok, 
szakmai tervezetek kidolgozásával az önrendel-
kező élet megteremtését célzó szakmapolitika 
alakításának. A projekt 2018. február 1. és 2020. 
január 31. között kerül megvalósításra, változó 
helyszíneken Magyarország kevésbé fejlett régi-
óiban. A projekt teljes költségvetése összesen 49 
999 9999 Ft.

Az észszerű alkalmazkodás azokat az elengedhe-
tetlen és megfelelő módosításokat és változta-
tásokat jelenti, amelyek nem jelentenek arány-
talan és indokolatlan terhet, és adott esetben 
ahhoz szükségesek, hogy a fogyatékos személy 
alapvető emberi jogait másokkal azonos mó-
don gyakorolhassa. E kötelezettség megtagadá-
sa a hátrányos megkülönböztetés egyik formá-

„Velünk színesebb a világ” 
– ésszerű alkalmazkodás 
a mozgáskorlátozott emberek 
mindennapjaiban 

A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos Szövetsége a Transznacionális 
együttműködések EFOP-5.2.2-17 számú felhívásra benyújtott „Velünk színesebb a 
világ!” – Ésszerű alkalmazkodás a mozgáskorlátozott emberek mindennapjaiban 
című nyertes pályázata a hazai közszolgáltatásokhoz való hozzáférés javítását, 
minőségének fejlesztését tűzte ki célul oly módon, hogy az úgynevezett „ésszerű 
alkalmazkodás” elvét, illetve annak gyakorlati megvalósulását vizsgálja a nemzet-
közi együttműködés keretében.
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ésszerű alkalmazkodással kapcsolatban. Nyolc 
tanulmányúton pedig a hazai jógyakorlatok be-
mutatása történik meg, ahol a külföldi szakem-
berek mellett megjelennek a hazai szakemberek 
a MEOSZ tagsági köréből. A kutatás előkészítésé-
re, a mérőeszköz és a kutatási terv kidolgozására 
4 szakmai műhelymunkát szervezünk a romániai 
partner szervezetekkel közösen.

A projekt keretében megvalósul egy empirikus és 
elméleti kutatás Romániában és Magyarországon 
100-100 fő szakembert kérdezünk meg, online 
kérdőív segítségével.

A kutatás és a nemzetközi találkozók eredménye-
it széles körben ismertetjük, hazai és nemzetközi 
szinten egy-egy online kiadvány segítségével, il-
letve kompetencia fejlesztő tréningen adjuk át a 
projekt tapasztalatait hazai szakembereknek, va-
lamint egy zárókonferenciát rendezünk a projekt 
végén Magyarországon.

2018 januárjában, a projekt előkészítő szakasza 
során egy projektindító találkozó (kick-off mee-
ting) keretében nemzetközi együttműködést épí-
tettünk ki, egy hálózat keretében megállapodást 
kötöttünk az alábbi civil, mozgáskorlátozottakkal 
foglalkozó civil szervezetekkel: 

n Croation Union of Associations of Persons 
     with Disabilities, Horvátország
n Fundament polgári társulás, Szolvákia
n Center of Independent Living Serbia, Szerbia
n Orbán Alapítvány, Románia
n HIFA-Románia Segítség Mindenkinek 
    Egyesület, Románia

A projekt teljes szakmai stábja 2018 februárjában 
állt fel és - noha több személycsere történt - fo-
lyamatosan dolgozik a projekt megvalósításán. A 
munka során elkészült a projekt teljes szakmai 
és menedzsment dokumentációja, a szakmai 
megvalósítók áttanulmányozták a legfontosabb 
hazai és nemzetközi szakirodalmat az ésszerű 
alkalmazkodással kapcsolatban, feltérképzeték 
a területen végzett, vagy hasonló kutatásokat, 
különös figyelmet fordítva annak emberjogi és 
szociológiai megközelítésére.

2018 szeptemberében a Károli Gáspár Reformá-
tus Egyetem Tanítóképző Főiskolai Kar Szociális 
Munka és Diakóniai Intézetének megkeresésére a 
projekt szakmai megvalósítói az egyetem hallga-
tóival közösen súlyosan mozgáskorlátozott fiata-
lokat kerestek meg egy narratív interjús kutatás 
keretében. A kutatás eredményei várhatóan 2019 
közepén születnek meg és akkor mutatjuk be a 
tapasztalatokat.

2018 novemberében megkezdődött a román 
partnerszervezetekkel közösen egy 4 alkalmas 
kutatást elősegítő műhelymunka sorozat előké-
szítése. A műhelymunkák során meghatározzuk 
a kutatás alapjául szolgáló fontos kifejezéseket, 
meghatározzuk a kutatási célt, és hogy kik lesz-
nek a kutatás alanyai, elkészítjük a kutatási terv 
és a kérdőív vázlatát, megbeszéljük a két ország 
joggyakorlatát az ésszerű alkalmazkodással kap-
csolatban és ennek mentén, valamit a saját ta-
pasztalatok alapján a negatív és pozitív tapasz-
talatokat.
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Nemzetközi  
Kapcsolatok 

„
Egy, és közös világunk van, 
amely Tőled, Tőle és Tőlem 
lesz színesebb, 
függetlenül attól, 
hogy milyen különleges 
adottságokkal élünk! 
Ne csak nézz, hanem láss is! 
Az EMBER-t!

(Kiss Csaba, 
a MEOSZ szakmai munkatársa)
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Nemzetközi  
Kapcsolatok 

 Önálló Élet Európai Hálózata

A MEOSZ 2018-ban is folytatta nemzetközi kapcsolatainak építését, aktívan lépett 
fel a fogyatékos emberek esélyegyenlőségének megteremtése érdekében. Bekap-
csolódott az Önálló Élet Európai Hálózata (ENIL) intézményiférőhely-kiváltással 
kapcsolatos munkájába, melynek keretében az ENIL képviseletében tárgyalásokat 
folytatott a kormányzattal. A MEOSZ támogatta az EDF törekvéseit az Európai Uniós 
rendezvények teljes körű akadálymentességének elérése érdekében. MEOSZ kép-
viseltette magát a CRPD tagállamok éves nemzetközi konferenciáján, ahol a „Korlá-
tok nélkül” – mozgáskorlátozott emberek infokommunikációs akadálymentesítése 
című projektjét mutatta be. A MEOSZ 2018-ban a nemzetközi együttműködések ke-
retében azon is dolgozott, hogy az intézményi-férőhely kiváltási folyamat során a 
fogyatékos emberek érdekei minél hatékonyabban érvényesülhessenek.

A MEOSZ 2017 óta teljes jogú tagja az Önálló Élet 
Európai Hálózatának (European Network on In-
dependent Living (ENIL)), csatlakozásával az 
Önálló Életvitel Mozgalom értékei és alapelvei 
melletti elkötelezettségét erősítette meg, amit 
működése során is érvényre juttat. 

Az ENIL a fogyatékos emberek, a szervezeteik és a 
szövetségeseik fóruma, amely emberi jogi és tár-
sadalmi befogadás szempontú megközelítésben 
képviseli a fogyatékosságügyi mozgalmat. Alap-
elvei között szerepel a szolidaritás, a sorstársi 
támogatás, az intézménytelenítés, a demokrácia 
és az önrendelkezés. Célja az önálló életvitel ér-
tékei, alapelvei és gyakorlata mentén kifejtett 
érdekképviselet és lobbi. Segíti a fogyatékos em-
berek alulról jövő kezdeményezéseit, teret bizto-
sítva a tudás és a tapasztalatok megosztásának. 
Az ENIL a fogyatékos emberek egyenlő esélyeit 
népszerűsíti, és küzd a diszkrimináció ellen Eu-
rópa szerte. 

A MEOSZ 2018-ban aktívan kapcsolódott be az 
ENIL intézménytelenítéssel kapcsolatos tevé-
kenységébe. Ennek keretében 2018. november 
18-án Szövetségünk az ENIL képviseletében részt 
vett az European Expert Group on transition 

from institutional to community-based care 
(EEG) által kezdeményezett kerekasztal beszél-
getésen a kormányzat képviselőivel. Az ülésen 
részt vettek: Sabrina Ferraina (EEG), Herczog 
Mária (Eurochild), Miklós Kata (MEOSZ- ENIL), 
Kőhalmi Barbara (MEOSZ - ENIL), Kővári Edit 
(FESZT– EDF) Nagy Anna (Egyedülálló Szülők 
Egyesülete – Coface-Families Europe), Steven 
Allen (Validity), Kristóf Környei (TASZ). Az EMMI 
részéről Fülöp Attila államtitkár, Szekeres Pál 
intézményiférőhely kiváltásért felelős biztos, 
Gerencsér Balázs politikai tanácsadó valamint 
Orsós Zsolt, a fogyatékosságügyi főosztály veze-
tője volt jelen az egyeztetésen. Az ülésen a kivál-
tási folyamattal kapcsolatos kérdéseket vitatták 
meg. Szó esett a kiváltást megelőző lépésekről, 
a kiköltözés előtt, alatt illetve az után szükséges 
támogatásról, a közösségi alapú szolgáltatások-
ról. Vitatémaként merült fel a lakosság felké-
szítésének szükségessége is. Elhangozott, hogy 
az EFOP-2.2.2. projekthelyszínek tekintetében 
változások történtek. Megemlítésre került, hogy 
a 6 nagy országos fogyatékosságügyi szervezet 
és a minisztérium között létrejött partnerségi 
megállapodás, amelynek értelmében a jelenlegi 
kiváltási koncepciót a felek 2018. december 31-
ig felülvizsgálják. 
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A Fogyatékos Emberek Szervezeteinek Tanácsa (FESZT), mint a MEOSZ-t is magába tömörítő ernyőszer-
vezet a magyarországi fogyatékossággal élő személyek legszélesebb körét képviseli tagszervezeteiken 
keresztül nemzetközi, európai és nemzeti szinten. A FESZT teljes jogú tagja az Európai Fogyatékosügyi 
Fórumnak (European Disability Forum – EDF), az EDF-en keresztül képviseli a fogyatékos emberek 
érdekeit az európai uniós döntéshozatalban. 

A MEOSZ nemzetközi szinten is aktívan lép fel 
a fogyatékos személyek esélyegyenlőségének megteremtése érdekében

Szövetségünk támogatja a civil szervezetek bevonását 
az uniós rendezvények akadálymentességének biztosítása érdekében

Európai Fogyatékosügyi Fórum

Az Európai Fogyatékosügyi Fórum 2018-ban el-
készítette harmadik emberi jogi jelentését az 
egyenlőség és hátrányos megkülönböztetéstől 
való mentesség kérdéskörében. Ahhoz, hogy 
megfelelő és naprakész információkat szerezzen, 
egy kérdőívet küldött ki az Európai Unió tagálla-
maiban működő tagszervezetei részére az Fogya-
tékossággal élő személyek jogairól szóló ENSZ 
egyezmény 5. cikkének tagállami végrehajtásával 
kapcsolatban. A kérdőívben feltett kérdések a 
tagállamokban fennálló jogi szabályozás, illet-
ve az általános gyakorlati tapasztalatok mellett 
a tagszervezetek véleményére, azok érdekérvé-
nyesítési céljaira is kitértek. A MEOSZ a kérdőív-
re adott válaszában felhívta a figyelmet a hazai 

jogi környezet hiányosságaira és az abból adódó 
gyakorlati problémákra. Hangsúlyozta, hogy bár 
léteznek állami programok a fogyatékos embe-
rek esélyegyenlőségének megteremtésére, azon-
ban ezek végrehajtását nem ellenőrzik, és azok 
eredményeit nem értékelik kellőképpen ahhoz, 
hogy a helyzet pozitívan változhasson. Kiemelte, 
hogy Szövetségünk célja a fogyatékos személyek 
egyenlőségének megteremtése és mindenfajta 
hátrányos megkülönböztetésének felszámolása. 
Beszámolt arról is, hogy a közszolgáltatásokhoz 
való hozzáférés javítását célzó két - uniós és kor-
mányzati támogatással megvalósuló - projektjé-
vel is az esélyegyenlőség megteremtését kívánja 
elősegíteni.

2018. június 5-6-án tartották Brüsszelben az Euró-
pai Fejlesztési Napokat (European Development 
Days), melyen a Mozgáskorlátozottak Egyesüle-
teinek Országos Szövetségét is képviselő EDF is 
részt vett. Az EDF - Szövetségünknek megküldött 
- tájékoztatása szerint a rendezvényen résztve-

vő fogyatékos személyeknek több nehézséggel 
is szembesülniük kellett a helyszín akadálymen-
tesítésének hiánya miatt. Így például a bejárat-
nál nem volt egyértelműen megjelölve, hogy a 
kerekesszékes vagy mozgásukban egyéb módon 
korlátozott emberek hogyan juthatnak be az 

javitottkonyv_kozepe2018.indd   120 2019.04.22.   21:50:43



121

EASPD

épületbe, de rámpa sem volt az épület előtt el-
helyezve. A mozgásukban korlátozott felszólalók-
nak azzal a nehézséggel kellett számolniuk, hogy 
külön színpadon tudták megtartani felszólalá-
saikat, mert a színpad nem volt akadálymentes. 
További problémát jelentett, hogy az étkezőbe 
csak lépcsőkön vagy elzárt rámpákon lehetett le-
jutni, emellett kijelölt parkolóhelyek sem voltak 
a fogyatékos személyek részére. Mindezen túl, 
a személyzetet sem készítették fel kellőképpen 
a felmerülő akadálymentesítési intézkedések 
megtételére.

A fenti tapasztalatok nyomán az EDF hivatalos 
panasszal fordult a rendezvény szervezői felé, 

javasolva: a jövőre nézve vizsgálják felül az ese-
ménnyel kapcsolatos akadálymentesítési in-
tézkedéseket az érintett fogyatékos embereket 
képviselő szervezetek bevonásával annak érde-
kében, hogy minden uniós esemény akadály-
mentes legyen a fogyatékosság típusától függet-
lenül, ahogyan arra az ENSZ egyezmény kötelezi 
az Európai Uniót.

A MEOSZ elkötelezett a fogyatékos embereket 
érintő teljes körű akadálymentesítés mellett, 
ezért támogatta az EDF törekvését. Erre tekintet-
tel Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke 2018. július 19-
én kelt levelében támogatásáról biztosította az 
EDF igazgatóját.

Az EASPD (European Association of Service 
Providers for Persons with Disabilities) az egyik 
legnagyobb ernyőszervezete azon európai szer-
vezeteknek, amelyek minőségi szolgáltatások 
biztosításával a fogyatékos emberek társadalmi 
befogadásáért dolgoznak. Az EASPD támogatja az 
intézménytelenítést, az intézményi ellátásból a 
közösség alapú szolgáltatásokra való áttérés fo-
lyamatát egész Európában. 

A magyar kitagolási folyamat támogatása kereté-
ben az EASPD szorosan együttműködik a FESZT-
tel, így abban a MEOSZ - mint a FESZT tagszer-
vezete - is aktívan részt vesz. Ennek keretében 
2018. szeptember 6-7. között a MEOSZ is részt 
vett a Fogyatékos Személyek Esélyegyenlőségé-
ért Közhasznú Nonprofit Kft (FSZK) TÁRS Projektje 
keretében az EFOP-2.2.2 pályázaton nyertes in-
tézmények munkatársai számára tartott szakmai 
felkészítésen.

Az FSZK és az EASPD 2018 januárjában öt évre 
szóló együttműködési megállapodást írt alá, 
majd szerződést kötött a 2018. február 1. – 2018. 
december 31. között megvalósuló tevékenysé-

gekre vonatkozóan. Az EASPD tapasztalatcserét 
biztosít más Európai Uniós tagországi gyakor-
latok folyamatos megosztásával továbbá eseti 
jelleggel képzést, felkészítést tart a kiváltásban 
érintett intézményvezetőknek, intézményi mun-
katársaknak, szakmai döntéshozóknak és érdek-
képviseleti szereplőknek.

TÁRS projekt – Szociális intézményi férőhely ki-
váltási szakmai koordinációs műhely kialakítása 
két napos szeminárium első napja az érintett in-
tézményekben dolgozó szociális gondozóknak, 
ápolóknak, mentálhigiénés és fejlesztő szak-
embereknek szólt, a második nap pedig a me-
nedzsereket célozta meg. A képzés célja az volt, 
hogy a résztvevők teljes képet kapjanak arról, 
hogy jelenleg hol tartanak az intézeti ellátásról 
a közösségi életvitelt támogató szolgáltatásokra 
való áttérés folyamatában. Mindkét nap csoport-
munka keretében tárták fel a tervezés és megva-
lósítás az erősségeit és gyengeségeit, a vezetők 
körében teljes körű SWOT elemzésre (erősségek, 
gyengeségek, lehetőségek, veszélyek beazonosí-
tására) került sor nemzeti és intézményi szinten 
egyaránt.
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A MEOSZ 2018. június 12-14. között részt vett a 
CRPD tagállamok éves nemzetközi konferenciá-
ján New Yorkban. A MEOSZ a magyar delegáció 
tagjaként az ENSZ fogyatékossággal élő szemé-
lyek jogairól szóló egyezménye részes állama-
inak 11. konferenciáján bemutatta a „Korlátok 
nélkül” – mozgáskorlátozott emberek infokom-
munikációs akadálymentesítése című projektjét.  
A konferencia keretében a Magyar ENSZ Képvise-
let által szervezett magas szintű rendezvényen a 
„Semmit Rólunk – Nélkülünk!” elve alapján mű-
ködő, a fogyatékossággal élők politikai részvé-
telét, valamint a hozzáférhetőségét elősegítését 
célzó szakpolitikákat vitatták meg a résztvevők. 

Az ENSZ Közgyűlése 2006 decemberében fogad-
ta el a fogyatékossággal élő személyek jogairól 
szóló egyezményét, mely 2008. május 3-án lépett 
hatályba. Az Egyezmény 40. cikke értelmében a 
részes államok konferenciák keretében rendsze-
resen találkoznak annak érdekében, hogy meg-
tárgyalják az Egyezmény végrehajtásával kapcso-
latban felmerülő kérdéseket.

A szervezők a részes államok 11. konferenciájának 
átfogó témajaként annak vizsgálatát tűzték ki, 
hogy az Egyezmény teljes mértékű végrehajtása 
által hogyan érhető el, hogy senki ne maradjon 
ki az Egyezmény által biztosított jogok érvénye-
süléséből.  Ennek keretében a résztvevők három 
altémát tárgyaltak meg: nemzeti pénzügyi kere-
tek, köz- és magánszféra partnersége és nem-
zetközi együttműködés az Egyezmény végrehaj-
tásának erősítése érdekében; fogyatékos nők és 
gyermekek helyzete; valamint politikai részvétel 
és törvény előtti egyenlőség. Emellett horizontá-
lis kérdéskörként jelölték meg a fogyatékosságra 
vonatkozó magas minőségű statisztikai adatok 
gyűjtésének, illetve azok fogyatékossági státusz 
szerinti bontásának előmozdítását a fogyaté-

kossággal élő személyek jogainak teljes mértékű 
gyakorlati megvalósulása érdekében. 

A konferencia nyitónapján választották meg a 
CRPD Bizottság kilenc új tagját is. A jelöltek kö-
zül Ausztrália, Brazília, Ghána, Indonézia, Litvá-
nia, Mexikó, Nigéria, Koreai Köztársaság és Svájc 
jelöltjei kerültek be a Bizottság tagjai közé. Az 
ülésszakon a magyar delegáció tagjaként részt 
vett Dr. Kósa Ádám európai parlamenti képvise-
lő, Dr. Lovászy László, az ENSZ Fogyatékossággal 
Élők Jogaival Foglalkozó Bizottság magyar tagja, 
valamint a MEOSZ képviseletében Dr. Kőhalmi 
Barbara jogász. 

A Magyarország által szervezett, Bogyay Katalin 
nagykövet által moderált magas szintű esemény 
„Semmit rólunk nélkülünk” – hozzáférés és po-
litikai részvétel a fogyatékos emberek életében 
címmel került megrendezésre. Az Egyezmény 29. 
(politikai részvétel) és 9. (hozzáférhetőség) cikkei 
között szoros összefüggés van, egyik nem való-
sulhat meg a másik nélkül. Egyfelől az érdekér-
vényesítés és képviselet akkor a leghatékonyabb 
és legsikeresebb, ha a fogyatékos személy maga 
is szerepet kap a döntéshozatalban, másrészről 
pedig a hozzáférhetőség előfeltétele a közélet-
ben való részvételnek. 

Az esemény célja volt megmutatni, hogy a hozzá-
férhetőség biztosításán és a technikai innovációk 
által a fogyatékos személyek politikai részvétele 
hogyan válhat a társadalmi inklúzió mozgatóru-
gójává. Az esemény panelistái megosztották a té-
mával kapcsolatos tapasztalataikat, fogyatékos 
személyek politikai részvételét érintő kihívások 
mellett jó gyakorlatokról is beszámoltak, vala-
mint arról is, hogy ennek megvalósulása érde-
kében a kormányzat hogyan működik együtt a 
fogyatékos embereket képviselő szervezetekkel. 

CRPD  
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A panelen beszédet mondott az ENSZ Közgyűlés 
soron következő, 73. ülésszakának elnökét adó 
Ecuador, valamint Mexikó és az ENSZ Titkárság 
képviselője is. A civil oldal részéről a MEOSZ lehe-
tőséget kapott arra, hogy bemutassa a „Korlátok 
nélkül” – mozgáskorlátozott emberek infokom-
munikációs akadálymentesítése című projektje 
hogyan járul hozzá a fogyatékos emberek hoz-
záférhetősége és politikai részvétele gyakorlati 
megvalósulásához.

A MEOSZ képviseletében Dr. Kőhalmi Barba-
ra elmondta, hogy a projekt célja, hogy előse-
gítse a mozgáskorlátozott emberek társadalmi 
inklúzióját és elősegítse a közszolgáltatásokhoz 
való könnyebb hozzáférésüket. A program mód-
szertani segítséget is kíván nyújtani, mely révén 
a mozgáskorlátozott és a halmozottan sérült, 
kommunikációs nehézségekkel küzdő emberek 
számára lehetővé válhat az önálló ügyintézés 
azáltal, hogy a számukra legmegfelelőbb segéd-
eszközhöz jussanak. A projekt a Széchenyi 2020 
program keretében, a magyar kormány és az Eu-
rópai Unió pénzügyi támogatásával valósul meg.  
Hiánypótló jelleggel dolgozza ki a mozgáskorlá-
tozott emberek infokommunikációs akadálymen-
tesítésének, egyéni adaptációjának lépéseit, az-
zal a céllal, hogy ismert legyen az a módszertan, 
mely segítségével a mozgáskorlátozott emberek 
hozzájuthatnak a megfelelő támogató techno-
lógiákhoz. A MEOSZ célja, hogy a jövőben ezek 
az eszközök államilag támogatott gyógyászati 
segédeszközöknek minősüljenek. A projekt ke-
retében 600 súlyosan mozgássérült és kommu-
nikációjában súlyosan akadályozott ember jut 
infokommunikációs segédeszközhöz (laptophoz, 
tablethez, alternatív egérkiváltó berendezések-
hez valamint az egyéni kommunikációs igénye-
inek megfelelő eszközökhöz), amelyek a napi 
használatához szükséges információk egy köny-
nyen kezelhető honlapon egyszerűen elérhetőek 
lesznek. A MEOSZ tagszervezeteinek bevonásával 
20 szolgáltatási pontot alakít ki az országban, 
melyek összekötik az infokommunikációs esz-
közöket és applikációkat használó mozgássérült 

embereket a közszolgáltatást végző szakembe-
rekkel. A munkában részt vesz a MEOSZ negyven 
sorstársi mentora is, akik segítik az érintettek 
társadalmi befogadását, önrendelkező életének 
kiteljesedését az információs és kommunikációs 
technológiai eszközök minél szélesebb körű al-
kalmazásával. 

A társadalmi érzékenyítés és szemléletformálás 
jegyében, valamint a projekt kiemelt jelentősé-
gének alátámasztására az esemény zárásaként 
levetítették Kiss Csabának, a MEOSZ munkatár-
sának video-üzenetét, amelyben saját szavaival, 
egy speciális program segítségével mondta el 
gondolatait az önrendelkező élet fontosságáról, 
amely mély benyomást tett a hallgatóságra. 
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Sport

Sport A paralimpikonok azonban 
sokkal nagyobb teljesítményt nyújtanak, 

mert nemcsak a sportban érnek el eredményt, 
hanem a tudatformálásban is. 

Arra tanítják a társadalmat, 
hogy más aspektusból lássa őket: 

az ember önmagában érték. 
De a kiváló teljesítményükön keresztül 

a saját közösségüknek is üzenetet 
közvetítenek: korlátainkat átlépve 

kimagasló eredményeket érhetünk el, 
ha van kitartásunk és hitünk önmagunkban. 

(Kovács Ágnes, a MEOSZ elnöke) 

„
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A fogyatékos emberek tömegsportja nem megoldott, elszórtan létezik Magyarorszá-
gon. A MEOSZ arra törekszik, hogy közelebb hozza a mozgáskorlátozott emberekhez 
a sportot, ami a habilitáció és a rehabilitáció folyamtát is segíti, megkönnyíti. Ilyen 
esemény egyebek mellett a Szövetség által évente megszervezett MERI Sportnap, a 
mozgáskorlátozott emberek nagy sportágválasztója. A MEOSZ ezen felül tagja a Magyar 
Paralimpiai Bizottságnak. Rendszeresen részt veszünk a sporteseményeiken és a kü-
lönböző rendezvényeiken. 

Meri sportnap

2018. június 2-án kilencedik alkalommal rendeztük meg a MERI Sportnapot az Országos Orvosi 
Rehabilitációs Intézetben. A többszáz érdeklődő 28 olyan, mozgássérült emberek által is űzhe-
tő sportággal ismerkedhetett meg, melyek egy részét világ- és Európa-bajnok parasportolóink 
mutatták be. A sportok megismerésén és kipróbálásán kívül a résztvevők megismerkedhettek 
a MEOSZ „Korlátok nélkül” programjával, illetve az infokommunikációs akadálymentesítést se-
gítő eszközökkel és azok alkalmazásával, melyek a súlyosan mozgássérült emberek számára is 
utat nyitnak a rehabilitáció és az önrendelkező élet felé.

A sportnapot a Mozgáskorlátozottak Egyesülete-
inek Országos Szövetsége (MEOSZ), az Országos 
Orvosi Rehabilitációs Intézet (OORI), a Magyar 
Paralimpiai Bizottság (MPB) és a Fogyatékosok 
Országos Diák-és Szabadidősport Szövetsége 
(FODISZ) szervezte. A MERI a mozgáskorlátozott 
emberek sportágválasztója, az egyetlen olyan 
esemény az országban, ahol szinte az összes, 
mozgássérült emberek által űzhető sportot ki 
lehet próbálni egy helyen, egy időben, szakmai 
segítség mellett. A program célja, hogy a mozgás-
korlátozott fiatalokban felkeltse az érdeklődést, 
felébressze az igényt a mozgásra, a testedzésre, 
és megismertesse a sportolási lehetőségeket egy 
mozgássérült ember számára. 

A rendezvényen 28 sportág mutatkozott be, me-
lyek közül többet ki is próbálhattak az érdeklő-
dők; így többek között a rögbit, kerekesszékes 
kosárlabdát, vívást, teniszt, asztaliteniszt, íjá-
szatot, lövészetet, bocciát és az ülőröplabdát. 

Több új sportág is bemutatkozott; így a darts, a 
kerekesszékes kézilabda, amelyeket nagy érdek-
lődés övezett, de nagy sikere volt Harnos Kristóf 
kerekesszékes bodybuildernek is.  A megnyitón 
köszöntőt mondott Kovács Ágnes, a MEOSZ elnö-
ke, dr. Cserháti Péter, az OORI főigazgatója, és Urr 
Anita, az MPB főtitkára. 

A sportnapon Nádas Pál dedikálta a MEOSZ ki-
adásában megjelent Árnyékban született csil-
lagok. Paralimpiatörténeti tanulmányok című 
kétkötetes művét, Nagy Bendegúz Lóránd pedig, 
Bendegúz, a kerekesszékes világjáró című köny-
vét.
A IX. MERI Sportnap házigazdája Dani Gyöngyi 
többszörös paralimpiai ezüst- és bronzérmes 
vívó volt.  A rendezvényen részt vett Krajnyák Zsu-
zsanna többszörös paralimpiai ezüst-és bronzér-
mes világbajnok vívó, Hajmási Éva paralimpiai 
ezüstérmes, Európa-bajnok vívó, Farkas László 
paralimpikon teniszező, Gurisatti Gyula sportlö-
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vő paralimpikon, Szabó János világ és Európa-
bajnok erőemelő, Sztanó György junior világbaj-
nok, Mezei Katalin EB ezüstérmes paralimpikon 
erőemelő valamint Csonka András paralimpiai 
ezüstérmes és Pálos Péter paralimpiai bajnok 
asztaliteniszező. A sportnapon Nemcsik Zsolt 
olimpiai ezüstérmes vívó, a kerekesszékes vívók 
szövetségi kapitánya barátságos asszót vívott 
Osváth Richárd kerekesszékes paralimpiai ezüst-
és bronzérmes vívóval.

A kerekesszékes kosárlabdások barátságos 
meccset játszottak a Czene Attila olimpiai bajnok 
úszó vezette csapat tagjaival.

A sport nemcsak a testi, de a lelki rehabilitáció 
szempontjából is lényeges. Ez utóbbihoz kap-
csolódott a IX. MERI Sportnap rendhagyó, info-
kommunikációs akadálymentesítést szemléltető 
programja. Ennek keretében a MEOSZ munka-
társai bemutatták azokat az infokommunikáci-
ós akadálymentesítést segítő eszközöket és al-
kalmazásokat, melyek a súlyosan mozgássérült 
emberek számára is megnyitják az utat az ön-
rendelkezés irányába, biztosítva azt az önálló, 
aktív életet, melyet például a sportolás is jelent. 
A MEOSZ „Korlátok nélkül” című projektje révén 
ugyanis a mozgáskorlátozott és a halmozottan 
sérült, kommunikációs nehézségekkel küzdő em-
berek számára is elérhetővé válnak azok a kom-
munikációs eszközök és alkalmazások, amelyek 
lehetővé teszik az önrendelkező életet. 

A sportnapot a Magyar TáncSport Szakszövetség 
Parasport Táncválogatott előadása zárta.
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A Mozgáskorlátozottak Egyesületeinek Országos Szövetsége szervezésében 2018 májusában ke-
rült sor a Nádas Pál által szerkesztett, Árnyékban született csillagok. Paralimpiatörténeti ta-
nulmányok című tanulmánykötet bemutatójára. Magyarországon alig van olyan magyar nyelvű 
szakirodalom, amelyből bárki könnyen tájékozódhatna afelől,  hogy miként fejődött az 1929-
ben induló, az 1945 és 1970 között betiltott, majd az azt kővetően újrainduló sportmozgalom. A 
Nádas Pál által szerkesztett és 39 társszerző által jegyzett tanulmánykötet részletesen feldol-
gozta  az újrakezdést, az 1970-es éveket követő időszakot, a napjainkban paralimpiai játékok-
ként ismert mozgalom – hazai és nemzetközi fejlődéstörténetét. A könyv a Mozgáskorlátozottak 
Egyesületeinek Országos Szövetsége kiadásában jelent meg.

Tanulmánykötet 
a magyar paralimpiai mozgalomról
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Az 1929-ben indult, 1945 és 1975 között betiltott, 
majd ezután újraindult sportmozgalomról ké-
szült kétkötetes, közel 1000 oldalas tanulmány-
kötet 375 dokumentum, fotó és táblázat segítsé-
gével mutatja be a hazai paralimpiai mozgalmat, 
annak társadalompolitikai hatásait, nemzetközi 
kapcsolatait, a szervezeti fejlődését, a sportolók 
sikereit és azok kudarcait is. A kötet e-könyves 
változata, további 146 dokumentumot – amely-
ből 88, több mint 5 óra időtartamban filmrészle-
teket tartalmaz – tesz hozzáférhetővé az érdeklő-
dők számára. A Nádas Pál által szerkesztett és 39 
társszerző által jegyzett tanulmánykötet részle-
tesen feldolgozta az újrakezdést, az 1970-es éve-
ket követő időszakot, a napjainkban paralimpiai 
játékokként ismert mozgalom – hazai és nemzet-
közi fejlődéstörténetét. 

A nemzetközi és hazai paralimpiai mozgalom és 
a paralimpiai játékok történetét bemutató ta-

Hittem, vitákra is képes, 
a tiszta emberi 

kapcsolatokban, 
amely az egyéni érdekeket 

háttérbe szorítva, 
elő tudja mozdítani 
az emberi esélyek 
egyenlőségének 

érvényesülését és 
a társadalmi 

elfogadottságot. 
(Nádas Pál) 
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lődésre tarthat számot még az a szakirodalmi 
és sajtókutatás, amelynek alapján a paralimpiai 
játékok magyar részvételének napi eseményeit 
gyűjtötték csokorba, akárcsak a film- és fotógyűj-
temény, amely a nyomtatott, de legfőképpen az 
e-book formában található meg.

A tanulmánykötet szerkesztője Nádas Pál, gyógy-
pedagógus-testnevelő tanár 1948. augusztus 24-
én született Budapesten.  Szülei korai halálát 
követően állami gondozásba került, a dr. Ádám 
Zsigmond által alapított Soponyai Gyermekvá-
rosba, majd a szegedi Ifjú Gárda Ifjúsági Város 
Nevelőotthonba.         Pedagógiai és sportvezetői 
pályafutását 1972-től számítja, amikor dísznö-
vénykertész szakoktatóként kezdett dolgozni a 
budapesti Mozgásjavító Általános Iskola Kertész-
képző, Gyöngyvirág utcai tagozatán. Ott került 
kapcsolatba és egy életre elkötelezte magát a 
mozgássérült gyerekek, fiatalok és később a fel-
nőttek szolgálatának. Dolgozott az iskola Mexikói 
úti tagozatán gyermekfelügyelőként majd neve-
lőtanárként, és ott ismerkedett meg a mozgássé-
rült emberek sportjával. 1987 és 2012 között a bu-
dapesti Mozgásjavító Általános Iskola igazgatója 
volt. Iskolavezetői pályafutása és munkássága 
idején két iskola akadálymentessé építtetésével 
járult hozzá a mozgáskorlátozott gyermekek és 
fiatalok speciális iskoláztatásának szebb, jobb, 
korszerűbb, sérülésspecifikusabb és paradigma-
váltó pedagógiai fejlesztéséhez. A mozgáskorlá-
tozottak magyarországi sportéletének vezetésé-
re először 1983-ban kérték fel. Alapítója volt az 
ülőröplabda, és részese több új sportág hazai 
bevezetésének. A ma már nem működő Magyar 
Mozgáskorlátozottak Sportszövetségnek (MMS) 
alapítója, társalapítója a Magyar Paralimpiai Bi-
zottságnak (MPB). Mindkét szervezet elnökeként 
is irányította a mozgalmat.

nulmánykötet összegezve mutatja be a mozgás-
korlátozott emberek sporton keresztül történő 
érdekérvényesítési fejlődéstörténetét. A könyv 
a fejlődését, az ellentmondásokon és sikereken 
keresztül a társadalmi korszakok, valamint a 
paralimpiai játékok történetein keresztül foglalja 
össze az érdeklődők számára. A hazai és nem-
zetközi olimpiai mozgalomhoz való közeledés, 
az együttműködés és a kapcsolati rendszerek 
is feldolgozásra kerültek. A kötet a paralimpiai 
mozgalom sportként, versenysportként történő 
elismertetéséért folytatott küzdelmet, a min-
denkori hatalommal és annak ügyvitelével foly-
tatott harcot is bemutatja. A mű a különböző 
társadalmi korszakok sportpolitikájával vívott 
csatározásokról – elutasításról, közönyösségről, 
támogatásról – is szól. A társadalmi szerepválla-
lásért, a hátrányos helyzetű emberek esélyeinek 
javításáért folytatott küzdelem, a külső és belső 
hatalmi konfliktusok bemutatása sem maradha-
tott ki. Külön fejezet szól a sportágak fejlődés-
történetéről. A kötetben vannak olyan kutatási 
eredmények is, amelyeket eddig még senki sem 
tett közkincsé.

A gyermekek és az ifjúság sportja fejlődéstörté-
netének feldolgozása több szakember munkája. 
A szerzők igyekeztek közérthető módon, de még-
is szakszerűen ismertetni a paralimpiai sportok 
„Achilles-sarkát” jelentő sérülésspecifikus klasz-
szifikációs rendszert. Szélesebb olvasói réteg ér-
deklődésére is számot tarthat az olimpikonok-
paralimpikonok és sérültként is extrém sportokat 
űzők egyéni történeteinek rövid gyűjteménye, 
vagy a paralimpikonok és a mozgalomban részt-
vevők történetei.  A tanulmánykötet jelentős 
forrása lehet a további kutató- és elemző mun-
káknak, valamint a sporttörténetírás számára is.  
Az adattár most először nemcsak a paralimpiai 
eredményeket teszi közzé, hanem az Európa- és 
világbajnokságok, továbbá a hazai országos ver-
senyek eredményeit is közli. A kutatások során 
előkerült sportági versenyjegyzőkönyvek táblá-
zatos formában történő feldolgozása és közrea-
dása, értékes része a tanulmánykötetnek. Érdek-
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Az emberi méltóság nem alku tárgya! 

 
Az ápolási díjban részesülők helyzetét az Országgyűlésben kell megoldani! 

 
A hat országos érdekvédelmi szervezet 16 hónapja, majd harminc nappal ezelőtt 
ismételten megküldte az ápolási díjban részesülőkre vonatkozó részletesen és alaposan  
kidolgozott, adatokkal, vonatkozó jogszabályokkal és szakmai érvelésekkel 
alátámasztott  javaslait.  
 
Méltatlan az a kialakult helyzet, hogy a magyar döntéshozók több évtizede érdemi válasz 
nélkül hagyják ezt a hatalmas és minden megbecsülést jogosan megérdemlő közösséget. 
Legyünk őszinték, a hallgatás is válasz, és ez a csend is lefordítható: 
 

Elvettük az életeteket! 
Elvettük a méltóságotokat! 

Elvettük a szociális biztonsághoz való jogotokat! 
Láthatatlanok vagytok számunkra, magatokra hagytunk benneteket! 

 
A minden tiszteletet megérdemlő érintettek, gyerekek és felnőttek, az őket ápoló 
családtagok próbálnak erőn felül figyelmet kapni, de megannyian vannak, akik nem 
tudnak már az utcára sem menni, mert az megoldhatatlan  erő, eszköz és pénz 
hiányában!  
 
A MEOSZ az Ő hangjuk, az Ő erejük ! Következetesen és kitartóan kiállunk minden 
szakmai és érdekvédelmi fórumon mindaddig, amíg nincsenek érdemi válaszok! 
Ma elfogadták a 2019. évi költségvetést a szükséges források betervezése nélkül, de mi 
folytatjuk a megkezdett érdekvédelmi munkát ápolási díj ügyben! 
 
Nem fogunk alkudozni, mert az érintettekkel szemben elkövetett bűn bármilyen 
alkudozásba belemenni!  
Mert nem lehet alku tárgya a szolgálati idő, a biztosítási jogviszony, a munkaviszony és a 
mindenkori minimálbér alapként való elismerése! 
 
A MEOSZ mind az 54 000 ápolási díjban érintett, mind az 54 000 ápolásra szorolú és a 
velük sorsközösséget vállaló családtagok hangja marad! Végig, következetesen és 
kitartóan! 
 
Azonnal hívják össze -  tizenhat hónap után - a hat országos érdekvédelmi szervezetet, 
hogy közösen a „semmit rólunk nélkülünk“ alapelv mentén, és a fogyatékos emberekről 
szóló ENSZ egyezményben deklaráltak és a hazai magyar jogszabályban is  rögzítettek 
alapján készüljön el a Nemzeti stratégia az ápolási díjban részesülőkért 2018-2020! 
A stratégia a széleskörű társadalmi egyeztetést követően 2018. december 3-án a 
Fogyatékos Emberek Világnapján kerüljön az Országgyűlés elé, melyben határidőket, 
forrást és felelősöket is jelöljenek meg   a felelős végrehajtás érdekében. 
 
Valós problémára, megalapozott szakmai javaslatainkra, érdemi választ várva, 
tisztelettel: 
 Kovács Ágnes elnök
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